
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

سازمان همکاری های بین المللی ژاپن )جایکا( امسال نیز 
برای دهمین سال پیاپی در سالگرد وقوع فاجعه سونامی، 
نمایشگاهی را از عکس های افشین والی نژاد در توکیو برگزار 
می کند.این نمایشــگاه از روز یازدهم مارس و همزمان با 
دهمین ســالگرد وقوع زلزله، سونامی و در پی آن بحران 
رادیواکتیو در فوکوشــیما به مدت دو هفته در ساختمان 
مرکزی این نهاد در توکیو برگزار می شود. افشین والی نژاد، 
هنرمند عکاس درباره این نمایشــگاه به ایسنا توضیح داده 
است: اولین بار در ماه نوامبر ۲۰۱۱ هفت ماه بعد از سونامی 
بنابر پیشنهاد و دعوت شادروان خانم ساداکو اوگاتا، رئیس 
فقید جایکا نمایشگاهی از عکس های من با موضوع سونامی 
برگزار شد. پس از آن هر سال حدودا چند ماه قبل از یازدهم 
ماه مارس مســوولان مربوطه هماهنگی های لازم را انجام 
می دادند تا ضمن برگزاری یک نمایشــگاه عکس، در یک 
همایش یک روزه، بعد از سخنرانی یکی از مدیران جایکا و 
من، فیلم کوتاهی که در مورد فاجعه سونامی ساخته بودم 

نیز برای شرکت کنندگان به نمایش درآید.

 دکتر علی اصغر جهانگیری

یک »توسعه یافتگی« 
به ایران بدهکاریم

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  

چهارشنبه   1399/12/13
2000تومان 
شماره : 1039

جولان کرونای انگلیسی در بازارجولان کرونای انگلیسی در بازار
 و میادین پایتخت و میادین پایتخت

حدوداً دو هفته دیگر ســال ۱4۰۰ آغاز می شــود؛ اما برخلاف تصورمان همچنان با 
کرونا دســت و پنجه نرم می کنیم. عید سال گذشته را در شوک آمدن ویروسی بودیم 
که نمی دانســتیم برای یک سال دیگر هم با ما خواهد ماند. حالا اما با واقعیت ویروسی 
مواجه شده ایم که بازهم نمی دانیم در سال ۱4۰۱ با ما خواهد بود یا نه!؟ با این همه چه 
در شوک بوده باشیم یا نه مثل امروز! با از دست دادن حدود 6۰ هزار نفر از هموطنان 
مان، باورمان شده باشد که کرونا قطعاً کشنده است، رفتار اجتماعی ما با گذشته چندان 
تفاوتی نکرده اســت.امروز در سیزدهم اســفند ماه، درحالی که آمار فوتی های ناشی از 
کرونا دوباره به نمودار سه رقمی خود برگشته، ویروس جهش یافته انگلیسی نگرانی های 
جدیدی را برایمان به وجود آورده و تریبون های رسمی و غیررسمی مدام از وضعیت قرمز 
و ناپایدار شهرها می گوید. بازار تهران، مراکز خرید، آرایشگاه ها، خیابان های اصلی، مترو 
و اتوبوس، همچنان با انبوه جمعیتی مواجه است که اغلب شان نه فقط برای معیشت که 
با هدف خرید های جزئی عید آمده اند؛ جمعیتی که بدون توجه به پروتکل های بهداشتی 
اعلام شده در صف فشرده و متراکم خرید، ایستاده و درحالی که اغذیه فروشی ها مملو از 
جمعیت است، تعداد زیادی برای تفریح در حال گپ زدن هستند. اگر چه در چند ماه 
گذشته با رعایت دستورالعمل ها، آمار فوتی ها بعد از یک صعود خیره کننده و رسیدن 
به عدد 5۰۰ در آبان و آذر دوباره دورقمی شد، اما در همان شرایط خوشبینانه هم ما با 
فوت افراد مشهوری همچون علی انصاریان و مهرداد میناوند و خیلی های دیگر، باورمان 
شد که در این شرایط هم نمی توان از این ویروس جان سالم به در برد. حالا اما وضعیت 
تغییر کرده است، همه ما لااقل در اطرافیان دور و نزدیک با مرگ عزیزانی روبه رو شده ایم 
که بدون هیچ بیماری قبلی و علائم خاصی در ســلامتی کامل در نبرد نابرابر با کرونا 
ناگهان زمین افتادند، اما با وجود این همچنان سهل انگارانه و با تکبر در زمین نا ایمن 
این ویروس بازی می کنیم! واقعاً چرا؟: »من خسته ام، از این شرایط طولانی مدت، دلمان 
به عید خوش است، قیمت ها که نمی گذارد هوس آجیل و ماهی شب عید کنیم، لااقل 

این فضا را که می بینیم، روحیه مان عوض می شود. 
از صبح که گشــت زده ام، شاید یک روسری خریده باشم.سه ساعت است که داخل 
بازار می چرخم، خواهرم از شهرستان سفارش داده، شاید عید برویم رفسنجان، خانواده ام 
را یک ســال است که ندیده ام، خوشبختانه فوتی نداشتیم، اما خیلی ها گرفتند و خوب 
شدند. دیگر تا عید تمام می شود، می خواهند مردم را بترسانند.« اینها حرف های خانم 
رحمانی اســت، زنی که ماسکش را پایین کشیده و مشغول گاز زدن ساندویچ  بندری 
اطراف بازار اســت. کنار او روی نیمکت مادر و دختری نشســته اند که آنها هم مشغول 

وارسی خریدهای امروزشان هستند. در کیسه مشکی رنگ جز یک لباس و کفش چیز 
دیگری دیده نمی شود. زن آهی می کشد و می گوید »همین ها را هم با عیدی امسال مان 
خریدیم.راست می گویند بازار را تعطیل کنند. نمی شود که باز باشد، ما در خانه بمانیم! 
امسال هم میهمان می آید و می رود، مانده ایم آجیل 3۰۰ هزار تومانی را کجای دلمان 
بگذاریم.کرونا بماند بهترمان است.« کمی آن طرف تر از او در نزدیکی های میدان اصلی در 
راسته آجیل فروشان، حدوداً ۱۰ نفر فشرده مشغول وارسی خوراکی ها شده اند. فروشنده 
ماســک مشکی اش را زیرچانه اش زده و مدام غر می زند که مبادا کسی دست در سبد 
پسته ها کند. عصبانی که می شود می گوید هر عدد از این بادام ها، هزار تومن برایم آب 
خورده، برایش مهم نیست کسی ماسک زده یا نه، صورتش را مستقیم در صورت یکی از 
مشتری هایش می کند و با صدای بلند می گوید کسی نمی خواهد، الکی نایستد! مشتری 
که اعتراض می کند، می گوید نداری برای چه مانع کسب می شوی! مشتری با ناراحتی، 
کنار می ایستد، سراغ ماسکش را که می گیرم، عصبانی می شود، می گوید همه جا را باز 
گذاشته اند، همین دیروز بلیت قطار برای مشهد خریدیم، با قیمت سرسام آور، نکند کرونا 
فقط در بازار تهران است؟ چرا هر چه می شود می آیید اینجا! می گویند اوضاع را کنترل 
کرده ایم، خب من می توانم به بچه ام حالی کنم اوضاع خوب نیست باباجان، به  زور مرا 
آورده که برایش کیف بخرم. زنی که کنار او ایستاده با خنده می گوید »ما تازه کارمان 
که تمام می شــود می رویم داخل مترو، آنجا همه چیز هست، قیمتش هم لااقل چند 

هزارتومان پایین تر است، تازگی ها آجیل شب عید هم آورده اند.
اگر قرار بود کســی کرونا بگیرد در آن وضع شلوغی، تا حالا همه مان مرده بودیم.« 
در واگن های مترو بویژه نزدیکی های ظهر، راسته دستفروشان با وجود ممانعت مأموران 
شروع به کار می کنند، حالا در اجناس شان همه چیز بوی عید می دهد. مردم برای خرید 
یک شلوار زمستانی مثلًا حراج خورده، سرو دست می شکنند، می گویند همین را الان 
می خریم، ســال دیگر نمی توانیم! فروشنده ها هم از این هیجان استفاده می کنند. یک 
نفر لوازم آرایشی سیارش را روی صورت مشتری ها امتحان می کند. زن خوشحال است، 

می گوید: »امسال وسعش نرسیده آرایشگاه برود، با همین کارش را راه می اندازد.«
کنار او زنی نشسته که با دو لایه ماسک باز هم معذب است، می گوید محل کارم بازار 
است، نه تاکسی گیر می آید و نه می شود هر روز تاکسی اینترنتی گرفت. چاره ای ندارم، 
باید این شرایط را تحمل کنم! هر روز وضع همین است، عصرها بدتر می شود. خیلی ها 
ماسک نمی زنند اما خبری از آن سختگیری های گذشته نیست. یعنی آنقدر شلوغ است 

که نمی توان همه را کنترل کرد. 

نمایشگاه عکاس ایرانی 
از سونامی در ژاپن

دبیر دوازدهمین جشنواره بین المللی فیلم های ورزشی 
ایران با تاکید بر اینکه این جشنواره به صورت مستقل و در 
بخش خصوصی برگزار می شود، اظهار کرد: در مراسم پایانی 
این دوره جشنواره به پاس سال ها فعالیت ارزنده از سه چهره 

ورزشی، رسانه ای و سینمایی تجلیل می شود.
 سیدمجتبی علوی با بیان اینکه پنجشنبه، ۲۱ اسفندماه 
مراسم پایانی دوره دوازدهم این جشنواره با معرفی برگزیدگان 
و با رعایت فاصله اجتماعی و پروتکل های مدنظر در ســالن 
همایش های مجموعه فرهنگی ورزشــی انقلاب »راگا دید« 
برگزار می شــود، افزود: در این مراســم از ســال ها فعالیت 
ارزنده حشــمت مهاجرانی، سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال 
ایران، مسعود اسکویی، گوینده رادیو و جمشید هاشم پور، 
بازیگر مطرح ســینمای ایران تجلیل و مراســم بزرگداشت 
برگزار می شــود. وی بــا تاکید بر این نکته که جشــنواره 
فیلم های ورزشی ایران با مجوز سازمان سینمایی و در بخش 
خصوصی برگزار می شود، افزود: شبکه ورزش سیما، وزارت 
ورزش و جوانان، کمیته ملی المپیک و دیگر نهادهای دولتی 
حامیان معنوی این جشنواره هستند و این رویداد در بخش 
غیردولتی به صورت مستقل و با هیات داوران شناخته شده 
در بخش های مختلف که آثار مستند، داستانی کوتاه و نیمه 

بلند و سینمایی را داوری کرده اند، برگزار می شود.
علوی به دیگر بخش های مراسم پایانی اشاره کرد و افزود: 
نکوداشت علی انصاریان و تجلیل از مقام مادر، اهدای نشان 
ســفیران فرهنگی ورزش به چند چهره ورزشی و سینمایی 
و تجلیل از برگزیدگان ســینمای ایران در جشنواره جهانی 
فیلم های ورزشــی میلان ایتالیا از دیگر بخش های مراسم 
اختتامیه این رویداد خواهد بود.بر اســاس این گزارش، در 
این دوره جشنواره علاوه بر فیلم های سینمایی، داستانی در 
قالب های کوتاه، بلند و پویانمایی، فیلم های مستند، برنامه های 
تلویزیونی، تیزر و نماهنگ تولید شــده در فاصله سال های 
۱3۹6 تا ۱3۹۸، آثاری با موضوعات المپیک و پارالمپیک، 
ورزش و مبارزه با اعتیاد و فیلم های کوتاه موبایلی و ویدئویی 
با موضوع بازی های محلی، بومی و عشایری در بخش ویژه 
این رویداد حضور دارند؛  بیش از ۷۰۰ اثر از 54 کشــور در 

این دوره حضور داشته و داوری شده است.

بزرگداشت سه چهره در 
جشنواره فیلم ورزشی

بررسی تاریخ صنعت نفت و گاز کشور و روند توسعه میادین بویژه میدان های 
مشترک یک مسأله را آشکار می کند. اینکه ایران به آنچه الفبای توسعه است، 
دسترســی کمتری به نسبت رقبا داشته اســت. وزارت نفت دولت یازدهم و 
دوازدهم سعی کرد تا سرعت قطار توسعه میادین نفتی و گازی مشترک کشور 
را بالا ببرد و اقداماتی نیز در این دوره انجام شد که خود را در افزایش تولید از 
میادین مشترک غرب کارون، پارس جنوبی و این هفته نیز در ساختار میدان 
نفتی آذر به نمایش می گذارد؛ اما ســؤال اینجاست که چرا اینقدر در توسعه 
میادین مشترک با کشورهای همجوار تأخیر داشته ایم؟ خسارتی که به ایران 
از بابت تأخیر در توسعه این میادین وارد شده، چقدر است؟ آیا مجالی برای 

جبران آن داریم؟
البته آنچه درباره عقب ماندگی میادین مشترک می گوییم، در مورد میادین 
داخلی و مستقل نیز صادق است؛ اما اولویت میادین مشترک بوده است چرا که 
کشور شریک در مخزن های مشترک به صورت مداوم در حال برداشت نفت و 
گاز است و تعلل در توسعه این میدان ها حق مردم ایران را نصیب همسایگان 
می کند. مانند یک لیوان مشترک با دو نی که یکی از طرفین زودتر شروع به 

نوشیدن کند و در نتیجه شربت بیشتری هم می نوشد.
برای این عقب ماندگی دلایل مختلفی عنوان می شود؛ ناتوانی مدیران در 
درک و مدیریت صحیح و سلطه چارچوب های بوروکراتیک گرفته تا بدعهدی 
خارجی ها و خیانت شرکت های بین المللی! اما در این لشکر موانع، چند مسأله 
نقش مهمتری از مابقی عوامل دارند. سرمایه، تکنولوژی و مدیریت سه ضلع 
توسعه هستند که ایران در زمان مناسب به آنها دسترسی نداشته و به همین 

خاطر نیز نتوانسته توسعه کافی در میادین نفتی و گازی کشور رقم بزند.
ما سال هاست که اسیر تحریم، مشکلات اف ای تی اف و عدم دسترسی به 
تکنولوژی های روز دنیا و سرمایه های بین المللی هستیم. در این مدت سعی 
کرده ایم که حتی با هزینه های بالاتر بخشــی از نیاز کشور را تأمین کنیم و 
اولویت ها که میادین مشــترک را نیز شــامل می شــود، پیش ببریم. اما این 
مشکلات ساده نبود و وقتی هم به میادین مشترک می رسیم که در یک سوی 
دیگر میدان، غول های نفتی در حال توسعه آن هستند، کار سخت تر می شود. 
شرکای ایران در این میدان ها، کشورهایی هستند که به تکنولوژی و سرمایه 
شــرکت های برتر نفتی جهان دسترسی دارند و ما باید با تکیه بر توان تولید 

داخلی با آنها رقابت کنیم و همین مسأله مشکلات را چندین برابر می کند.
در خصوص میدان مشترکی مانند پارس جنوبی، قطری ها سال هاست که به 
کمک شرکت های نفتی برتر جهان برداشت حداکثری گاز را رقم زده اند. زمانی 
که ما درگیر جنگ بودیم، قطری ها کار توسعه میدان را شروع کرده بودند و 
ایران نه سرمایه کافی برای توسعه میدان را داشت و نه موقعیت مناسب را. یا 
در مورد میدان نفتی آذر که این هفته افتتاح شد، طرف عراقی با سرعت در 
حال توسعه و برداشت نفت از این میدان است؛ اما می بینیم که طرح توسعه 
این میدان در ســال ۲۰۰۸ به سبب تحریم های بین المللی یک بار شکست 
خورد و مانع از فعالیت شرکت های گازپروم و استات اویل در این طرح توسعه 
شــد و اکنون در سال ۲۰۲۱ توانسته ایم به تولید میانگین 6۰ هزار بشکه در 

روز در این میدان دست یابیم.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/12/13

شماره : 1039

 نتایــج اولیــه آزمــون اســتخدامی وزارت بهداشــت 2۳ اســفند 
ــود ــام می ش اع

 معاون توسعه مدیریت، منابع و برنامه ریزی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: با برنامه ریزی های صورت گرفته، تعامل و همکاری مناسب سازمان 
سنجش آموزش کشور، نتایج اولیه آزمون استخدامی پیمانی روز شنبه ۲3 اسفند 

ماه اعلام می شود.
ســیدکامل تقوی نژاد افزود: معرفی افراد در مشاغل بدون مصاحبه، به میزان 
یک برابر ظرفیت اعلام شده و در مشاغل دارای مصاحبه شامل کارشناس شبکه، 
کارشناس تحلیلگر سیستم، مددکار بهداشتی درمانی، کارشناس بالینی فوریت های 
پزشکی،  کاردان بالینی فوریتهای پزشکی و کارشناس تریاژ تلفنی به میزان سه برابر 

ظرفیت، اعلام خواهد شد.
وی با بیان اینکه، افراد معرفی شده در این مرحله، بر اساس برنامه زمان بندی 
اعلام شده در پایگاه اطلاع رسانی هر دانشگاه، نسبت به انجام مراحل بعدی، اقدام 
کنند، یادآور شد: پیش بینی می شود افراد پذیرفته شده تا پایان اردیبهشت ماه 
ســال آینده در مراکز تحت پوشــش وزارت بهداشت شروع بکار نمایند و با اضافه 
شدن این افراد کسری نیروی تخصصی این وزارت تا حد مطلوبی مرتفع می شود.

تقوی نژاد همچنین با اشاره به آزمون استخدام قراردادی برگزار شده در ۲4 مهر 
سال جاری، با هدف جذب و بکارگیری تعداد ۲۲۸3 مجوز در قالب قراردادکار معین 
برای 56 دانشگاه و دانشکده علوم پزشکی و زمان اعلام نتیجه نهایی آن گفت: با 
توجه به انجام آخرین مراحل بررسی مدارک داوطلبان، انتظار می رود نتایج نهایی 
آزمون قراردادکار معین در هفته جاری نهایی و از طریق ســایت سنجش آموزش 

پزشکی کشور اعلام شود.

روشن دلان را در شرایط کرونایی دریابیم
عضو انجمن نابینایان از مردم خواســت تا در شرایط کرونایی نابینایان را در 
اماکن عمومی تنها نگذارند و با رعایت فاصله گذاری اجتماعی برای تردد در معابر 

به آنها کمک کنند تا در این شرایط منزوی نشوند.
اشکان آذرماسوله روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار اجتماعی ایرنا افزود: 
این روزها با شیوع کرونا مردم بیشتر احتیاط کرده و مثل گذشته دیگر نابینایان 
را در اماکن عمومی همراهی نمی کنند، با توجه به رعایت مسائل بهداشتی مردم 
کمتر نابینایان را هنگام عبور از مسیرهای ناهموار یا خیابان و پیاده رو همراهی 
می کنند،  این پدیده کمرنگ شده و آن دسته از نابینایانی که روی کمک مردم 

حساب می کنند، عبور و مرورشان دشوار شده است.
وی اضافه کرد: مردم می توانند با در نظر گرفتن نکات ایمنی و بهداشــتی و 
همچنین استفاده از ماسک به نابینایان در اماکن عمومی کمک کرده و در مواقع 
خاص آنها را تنها نگذارند حتی اگر نمی خواهند به آنها نزدیک شوند و قصد دارند 
فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند، می توانند با تشــریح مسیر و ناهمواری 

های پیش روی فرد نابینا به وی در عبور و مرور کمک کنند.
آذرماسوله با انتقاد از طرح فاصله گذاری اجتماعی برای روشن دلان با رسم و 
رنگ آمیزی، گفت: این طرح برای نابینایان ملموس نیست و آنها قادر به تشخیص 

علائم رنگی نیستند.
عضو انجمن نابینایان گفت: افراد نابینا باید با اتکا به نیروی اراده خودشــان 
برخیزند و دنبال مطالعه، یادگیری مهارت، خلق ایده های نو و تلاش برای رسیدن 
به آرزوهایشــان بروند. هیچ چیز نباید مانع اراده افراد نابینا در رسیدن و تحقق 

آرزوهایشان شود حتی کرونا.
آذرماسوله با اشاره به اینکه مشکل اشتغال، مسکن،  ازدواج و تحصیل نابینایان 
از گذشــته قبل مطرح بوده است، افزود: با وجود این مشکلات،  کرونا هم مزید 
بر علت شــده،  از نظر رفت و آمد، نابینایان سعی می کنند حس لامسه خود را 
جایگزین حس بینایی کنند اما در شرایطی که بحث رعایت نکات بهداشتی اهمیت 

پیدا می کند این موضوع برای نابینایان مشکل ساز شده است.
وی افزود: روشن دلان با لمس کردن اشیاء مسیر خود را می یابند در شرایط 
فعلی اســتفاده از دستکش هم برای آن ها مقدور  نیست. حالا تصور کنید یک 
نابینا از وسایل حمل و نقل عمومی مثل اتوبوس یا مترو استفاده کند،  اگر قرار 
باشد میله را بگیرد،  بدون شک کرونا سلامت این افراد را تهدید می کند.  این 
افراد چون امکان استفاده از دستکش را ندارند بیش از سایر افراد باید دست های 
خود را ضدعفونی کنند.عضو انجمن نابینایان گفت: در صورت ابتلای فرد نابینا به 
کرونا، وی بیش از افراد دیگر متضرر می شود، نابینایان به طور معمول از حواس 
دیگرشان مثل بویایی یا چشایی استفاده می کنند به همین دلیل ابتلای فرد به  
این بیماری با توجه به عوارض آن که بویایی و چشایی را برای مدت موقت از بین 
می برد، بدون شک دردسرساز خواهد شد و شرایط را برای آنها سخت تر می کند.

آذرماســوله ادامه داد: در این مدت خیلی از کلاس های نابینایان مثل بریل 
آموزی و کلاس زبان به دلیل کرونا متوقف و تعطیل شده است،  البته برخی از 
این کلاس ها به صورت آن لاین برگزار می شود اما همه شاید امکان شرکت در 
این کلاس ها را نداشته باشند.وی گفت: از سوی دیگر برخی از نابینایان به خط 
بریل آشنایی ندارند. این کلاس ها با دست ورزی و لمس انجام می شود و در حال 
حاضر این کلاس ها رونقی ندارد. به همین دلیل برخی از نابینایان دچار مشکل 
شده و نیاز به راهکارهایی درست برای خروج از اضطراب و استرس این دوران دارند.

عضو انجمن نابینایان اضافه کرد: دانش آموزان نابینا نیز با برنامه شاد قادر به 
کار کردن نیستند چراکه این افراد باید از صفحه خوان استفاده کرده تا بازخورد 
صوتی دریافت کنند به همین دلیل نرم افزارهایی باید قابلیت تطبیق با صفحه 
خوان نابینایان را داشــته و دسترس پذیر باشد اما این امکان برای دانش آموزان 
نابینا لحاظ نشــده و آنها را دچار مشــکلات جدی کرده است حتی دانشجویان 
نابینا نیز  با مشکلاتی از این دست مواجه هستند و یادگیری در این دوران برای 

آن ها متوقف شده یا به سختی امکان پذیر است.
آذرماسوله با بیان اینکه خودش نیز نابینا است و مشکلات ناشی از نابینایی برای 
او نیز پیش آمده است، گفت: مهمترین کار برای خروج از انزوا، افسردگی و بحران 
نابینایان مطالعه یا یادگیری مهارت های مختلف است.  این دوران فرصت خوبی 
اســت تا افراد نابینا به سراغ کسب مهارت هایی بروند که آموزش آن در فضای 
مجازی ممکن شــده است،  بخوانند، یاد بگیرند و امتحان کنند. از طرفی میزان 
مطالعه خود را افزایش داده یا از مهارت هایی که آموزش دیده اند، استفاده کنند.

وی ادامه داد: چندی پیش گرفتار بیماری کرونا شــدم اما بیکار ننشستم. در 
مدتی که در خانه اســتراحت می کردم،  برنامه های رادیو را ضبط کرده و برای 
همکارانم در رادیو می فرستادم تا پخش برنامه را از دست ندهیم یا اختلالی در 
آن صورت نگیرد.آذرماسوله گفت: از سوی دیگر نابینایی را می شناسم که شطرنج 
باز است و از زمانی که آکادمی شطرنج به خاطر کرونا تعطیل شد از فضای آکادمی 
برای تولید ماسک استفاده و از این راه درآمدزایی کردند. حتی تیم فوتبال صنعت 
نفت از ماسک های بچه ها خریداری کردند و بعد از شروع به کار آکادمی بچه ها 

سعی کردند کار تولید ماسک را ادامه دهند.
وی گفت: تصمیم های اشتباه برخی از افراد باعث انزوا و خانه نشینی آنها می 
شود اینکه دنبال فعالیتی نروند،  درست است که مشکلات بسیاری برای نابینایان 
وجود دارد اما افراد نابینا باید با اتکا به نیروی اراده خود برخیزند و دنبال یادگیری 
و رسیدن به آرزوهایشان بروند. هیچ چیز نباید مانع اراده افراد در رسیدن و تحقق 

آرزوهایشان شود.

 معاون فرهنگی و آموزشــی بنیاد شهید 
و امور ایثارگران گفت : امروز شاهد تعالی و 
تلاش در مجموعه دانش پژوهان و تشکل های 
شاهد و ایثارگر در موضوعات مختلف هستیم 
کــه از این بابت از تمام عزیزان فعال در این 

حوزه قدردانی می شود.
به گزارش ایرنا از »ایثار«، یعقوب سلیمانی 
در مراســم رونمایــی  از ســامانه نخبگان و 
ســرآمدان شــاهد و ایثارگــر و در کارگروه 
ســلامت مرکز دانش پژوهان و تشــکل های 
شــاهد و ایثارگر با اشــاره به پیش رو بودن 
۲۲ اســفند روز بزرگداشت شهدا اظهار کرد 
: علی رغم اینکه این مناسبت در روزهای پایانی 
ســال قرار دارد، اما با تلاش تمام مجموعه و 
همکاری تشکل های شاهد و ایثارگر و با وجود 
مشکلات موجود در کشور از جمله بیماری 
کرونا شاهد برگزاری باشکوه برنامه های مرتبط 

با بزرگداشت این روز هستیم.
ســلیمانی با تأکید بــر اهمیت موضوع 
بهداشــت و درمان ایثارگران گفت: برگزاری 
جلسات کارگروه سلامت مرکز دانش پژوهان 
و تشکل های شاهد و ایثارگر از جمله اقدامات 
خوبی اســت که می تواند زمینه ساز افزایش 

کیفیت خدمات رسانی در این حوزه شود.

ســاماندهی و به روزرســانی بانک 
اطاعاتی نخبگان شاهد و ایثارگر

عادل مهری مدیرکل دفتر دانش پژوهان و 
تشکل های شاهد و ایثارگر نیز در این مراسم با 
بیان اینکه هدف از راه اندازی سامانه نخبگان 
و ســرآمدان شــاهد و ایثارگر، ساماندهی و 

به روزرسانی بانک اطلاعاتی نخبگان شاهد 
و ایثارگر بوده اســت افزود: با راه اندازی این 
سامانه فراخوان جذب عضویت در مرکز دانش 

پژوهان اعلام می شود.
وی افزود: ایثارگران در صورتی که مشمول 
ملاک هایی که در ســامانه قرار دارد باشند، 
می توانند درخواســت  و اطلاعات خود را در 

سامانه ثبت کنند. 
پس از ثبت اطلاعات کار صحت ســنجی 
توسط اعضای شــورای هماهنگی نخبگان 
در اســتان ها انجام می شــود و ایثارگران در 
صورت تأیید به عضویت مرکز دانش پژوهان 

در می آیند.

مهــری با بیان اینکه مرحله پس از تأیید 
عضویت امتیازبندی ایثارگران اســت افزود: 
این کار بر اســاس اطلاعات و مقالات انجام 
می شــود و طبق اعتباری کــه به افراد اعطا 
می شــود، امتیازاتی شامل آن ها خواهد شد 
کــه از جمله می توان به ارائه تســهیلات و 
تخفیفات مختلف در زمینه مسائل فرهنگی 

و آموزشی اشاره کرد.
مدیرکل دفتر دانش پژوهان و تشکل های 
شاهد و ایثارگر تصریح کرد: با راه اندازی این 
سامانه نیاز به حضور فیزیکی حذف می شود 
و با توجه به مشکلات ناشی از بیماری کرونا 

مراجعات حضوری حذف می شود.

نحــوه کارکرد ســامانه نخبگان و 
سرآمدان شاهد و ایثارگر

علیرضا سمیعی مدیرعامل شرکت تجارت 
الکترونیک دی )وابسته به بانک دی( نیز در 
این مراسم به تشریح خدمات و نحوه کارکرد 
سامانه نخبگان و سرآمدان شاهد و ایثارگر؛ 
بانک اطلاعاتی دانش پژوهان شــاهد )گنج 
شــاهد( پرداخت.در ادامه رونمایی از سامانه 
نخبگان و سرآمدان شاهد و ایثارگر با حضور 
معاون فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید و امور 

ایثارگران انجام شد.
دسترسی به این سامانه از طریق سایت مرکز 
دانش پژوهان و تشکل های شاهد و ایثارگر به 

 www.nokhbeganisaar.ir آدرس 
ممکن خواهد بود.

اهمیت حضور ایثارگران در عرصه های 
مختلف کشور

محمدحســن آزما مدیرعامــل صندوق 
اشــتغال و کارآفرینی ایثارگران نیز در این 
مراســم با تأکید بر اهمیت حضور ایثارگران 
در عرصه هــای مختلف کشــور گفت: امروز 
زمانی اســت که باید شاهد حضور ایثارگران 
در عرصه های مختلف به ویژه حوزه اشتغال 

و کارآفرینی باشیم.
وی افزود: خوشبختانه این نگاه در مجموعه 
بنیاد شهید و امور ایثارگران وجود دارد و از 
حضور و فعالیت ایثارگران حمایت می شود. 
ایثارگــران برای ایجاد اشــتغال تنها نیاز به 
پرداخت وام ندارند، بلکه این نیاز احســاس 
می شــود که مجموعه ای از افراد نخبه باید 
در کنار ایثارگران حضور داشته باشند تا در 
مراحل مختلف ایجاد شغل به آنان مشاوره و 
راهنمایی ارائه کنند. خوشبختانه با همکاری 
خوب بیــن صندوق اشــتغال و کارآفرینی 
ایثارگران و دفتر دانش پژوهان و تشکل های 
شاهد و ایثارگر زمینه ارائه چنین خدماتی به 

وجود آمده است.
در ادامه این جلســه نیز ســعید عطاری 
مدیرکل مصدومین شیمیایی بنیاد شهید و 
امور ایثارگران و سایر اعضای کارگروه سلامت 
دانش پژوهان و تشکل های شاهد و ایثارگران 
نیز بــه بیان نظرات و پیشــنهادات و طرح 

اولویت های این حوزه پرداختند.

معاون بنیادشهید:

دانش پژوهان و تشکل های شاهد و ایثارگر در مسیر رشد و شکوفایی هستند

 دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت:  علیرغم شرایط 
سخت فراگیری کرونا در جهان، ایران موفق به کشف ۱۲۰۰ 
تن مواد مخدر در  سال ۲۰۲۰ شد که نسبت به سال ۲۰۱۹ 
شاهد افزایش 4۱ درصدی کشفیات مواد مخدر  هستیم و 
این امر نشان دهنده پایبندی ایران به تعهدات بین المللی 
است.سردار اســکندر مومنی روز دوشــنبه در نشست 
تخصصی اقدامات و دستاوردهای جمهوری اسلامی ایران 
در عرصه همکاری های بین المللی مبارزه با مواد مخدر 
اظهار داشت: علیرغم بیش از یکدهه از تلاش ها برای مانع 
تراشی در مسیر مبارزه با مواد مخدر، جمهوری اسلامی 
ایران دستاوردهای خوبی به دست آمده است. وی افزود: 
در دنیا بیش از یک قرن از مبارزه با مواد مخدر می گذرد 
اما متاســفانه شاهد افزایش روند تولید، قاچاق و مصرف 
مواد مخدر هستیم بگونه ای که در ۱۰ سال اخیر مصرف 
مواد مخدر و مصرف دو برابر شــده است. ضمن اینکه در 
افغانستان شاهد افزایش فزاینده تولید مواد مخدر سنتی 
و صنعتی هستیم که در دو دهه اخیر با حضور اشغالگران 

در این کشور، تولید و کشت حدود 5۰ برابر شده است.
دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر  با تاکید بر اینکه 
جمهوری اسلامی با همه توان به مبارزه با مواد مخدر ادامه 
می دهد، تصریح کرد: علیرغم شــرایط سخت فراگیری 
بیماری کوید ۱۹ در جهان، ایران موفق به کشف ۱۲۰۰ 
تن مواد مخدر در  ســال ۲۰۲۰ شــد که نسبت به سال 
۲۰۱۹ شــاهد افزایش 4۱ درصدی کشفیات مواد مخدر  
هستیم که این امر نشان دهنده پایبندی ایران به تعهدات 

بین المللی است.

وی یادآور شــد: ضمن اینکه بیش از ۱۲ هزار میلیارد 
تومان از اموال نامشــروع قاچاقچیان کشــف و ضبط و 
توقیف شــده که ضربه مهلکی به قاچاقچیان زده و این 
میزان اموال از چرخه اعتیاد حذف شــده است.به گفته 
مومنی، متاسفانه در سال جاری ۹ شهید و دهها جانباز و 
مجروح در امر مبارزه با مواد مخدر داشتیم.دبیر کل ستاد 
مبارزه با مواد مخدر با تاکید بر اینکه دستاوردها فقط در 
حوزه مقابله نیست بلکه ایران در حوزه پیشگیری، درمان، 
توانمندسازی و کاهش آسیب به توانمندی شگرفی رسیده، 
افزود: با اجرای طــرح »یاریگران زندگی« موفقیت ها و 
دستاوردهای خوبی  در عرصه درمان، پیشگیری و کاهش 

داشتیم. همچنین شاهد رویکرد نوین در درمان هستیم 
بگونه ای که در سال گذشته مرکز تهران از سوی سازمان 
ملل به عنوان مرکز پژوهش و درمان برگزیده و کار خود 

را شروع کرده است.

۷۰ درصد معتادان متجاهر تهران ســاماندهی 
شده اند

وی ادامه داد: در حوزه معتادان متجاهر فقط در استان 
تهران توانستیم بیش از ۷۰ درصد از معتادان متجاهر را 
سامان دهیم که خوشبختانه امروز معتادانی که در کوچه 
ها می خوابیدند، در نظام سلامت به مدافعان سلامت در 

تولید ماسک و گان کمک می کنند.مومنی با تاکید بر اینکه 
نگهداری این معتادان که از سال ۹۸ آغاز شد به جلوگیری 
از انتشار بیماری در سطح شهر کمک کرد، افزود: در حال 
حاضر در تهران بیش از ۱5 هزار نفر با استانداردهای روز 

دنیا نگهداری می شوند.

مبارزه با مواد مخدر همکاری همه جانبه تمام 
کشورهای جهان را می طلبد

دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر راه نجات بشریت 
از این پدیده شــوم را همکاری، پایبندی همه کشورهای 
دنیا همانند جمهوری اســلامی ایــران به تعهدات بین 
المللی بصورت قاطعانه و صادقانه عنوان و خاطرنشان کرد: 
متاسفانه عکس این را شاهد هستیم. اما در ایران به دلیل 
وجود باورها، آموزه های دینی، فرهنگ و تاریخ و تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب و پیگیری های رییس جمهوری، مبارزه 

با مواد مخدر به خوبی پیش رفته است. 
وی افزود: رهبر معظم با بیان سیاست ها و پیگیری های 
ویژه و مطالبه گری در این عرصه، این فضا را به وجود آورد 
ضمن اینکه رییس جمهوری به عنوان رییس ستاد مبارزه 
با مــواد مخدر در راس این امور قرار دارد. این یعنی  امر 
مبارزه با مواد مخدر به سازمان دیگری واگذار نشده  بلکه 
همه نظام و بیش از ۱۱ سازمان و نهاد لشکری و کشوری 
در این امر تلاش دارند.مومنی تاکید کرد: اگر همین الگو 
در تمام دنیا پیاده شــود می توان گفت این پدیده قابل 
ساماندهی است زیرا وفاداری، همدلی و هماهنگی موجب 

پیشرفت کارها می شود.

 رئیس کمیتــه امداد امام خمینی )ره( گفت: راهبرد 
اشتغال در بخش صنایع کوچک و خانگی و توجه به این 
مهم به رغم سادگی آن دارای آثاری ارزشمند و در نهایت 

سبب رفع بیکاری خواهد شد.
   سید مرتضی بختیاری روز یکشنبه در آیین اختتامیه 
جشنواره صنایع روستا دوست اظهار داشت: ایجاد اشتغال 
و توجه به صنایع کوچک با هدف توانمندسازی مددجویان 
با شعار این مهم را باید به انجام برسانیم، نباید از اشتغال 
خانگی، روســتایی و صنایع خرد غافل شده و اشتغال در 

روستاها را تثبیت کرد.
 رئیــس کمیته امداد با تاکید بر اینکه به دنبال ایجاد 
اشتغال پایدار برای مددجویان هستیم، اظهار داشت :یکی 
از ماموریت های اصلی کمیته امداد توانمندسازی، ایجاد 
درآمد باثبات و پایدار اســت و باید با استفاده از ظرفیت 

همه دستگاهها این مهم تحقق یابد.
 بختیاری ادامه داد : توانمندسازی و ایجاد درآمد با ثبات 
در اولویت برنامه های ما قرار دارد اما قبل از هر چیز باید 
برای ایجاد اشــتغال پایدار با هدف گذاری و برنامه ریزی 

حرکت کرد. وی اظهار داشت: در این ارتباط مجلس شورای 
اسلامی با توجه به عملکرد کمیته امداد با توجه به هدف 
گذاری این نهاد برای سال ۱4۰۰ اعتبارات این مهم را به 

یک هزار میلیارد تومان افزایش داده است.
وی گفت: روند موجود مسئولیت ما را سنگین تر کرده 
و بــرای تحقق این مهم با هدف رفع معضل بیکاری باید 

همه دستگاه ها پای کار آمده تا آن را ریشه کن کنیم.

برگزاری جشنواره صنایع روستا دوست

 معاون اشــتغال و خودکفایی کمیته امداد نیز در این 
آیین گفت: برای برگزاری جشنواره صنایع روستا دوست 
بیش از 3 هزار نفر با ارائه طرح های مختلف برای حضور 

در نمایشگاه با هم به رقابت پرداختند.
حجت الله عبدالملکی اظهار داشت: در این ارتباط هیئت 
داوران نیز پس از بحث و بررســی های لازم  ۱۰۸ طرح 
را برای حضور در جشنواره انتخاب کرده که در پایان این 
مراســم به نفرات اول تا سوم هر طرح لوح تقدیر و جوایز 

نقدی اهدا شد

ایران به تعهدات بین المللی خود در مبارزه با مواد مخدر پایبند است

 توجه به صنایع کوچک سبب رفع بیکاری می شود

 مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران با تاکید بر اینکه 
زمان طلایی برای تزریق پلاسمای بهبودیافتگان کرونایی 
سه تا پنج روز نخست ابتلاء به کرونا است، گفت: تاکنون 
۱5 هزار بهبود یافته کرونا برای نجات جان بیماران مبتلا 

به این بیماری پلاسما اهدا کردند.
دکتــر پیمان عشــقی روز دوشــنبه در گفت وگوی 
اختصاصــی با خبرنگار ایرنا افــزود: از ابتدای جمع آوری 
پلاسمای بهبودیافتگان کرونا یعنی از اردیبهشت ماه امسال، 
۱۸ هزار بهبودیافته کرونا برای اهدای پلاسما به مراکز انتقال 
خون مراجعه کردند که ۱5 هزار نفر از آن ها شرایط اهدا را 
داشتند و پلاسمای خون خود را اهدا کردند. از پلاسمای 
اهدایی، ۱۱ هزار واحد برای درمان بیماران مبتلا به کرونا 

استفاده شد و چهار هزار واحد نیز ذخیره شد.
وی ادامه داد: یکصد سال است که روش پلاسما درمانی 
به عنوان یک روش درمانی در جهان پذیرفته شده است و 
پادتن تولید شده در بدن بیماران شاید بتواند بیماری را از 
بین ببرد و ترمز بیماری را بکشد. بر این اساس به محض 
اینکه شیوع کرونا به طور رسمی در ایران اعلام شد، پلاسما 
درمانی در ایران فعال شد البته در ابتدا به صورت کارآزمایی 
انجام شد بود به این معنا که به تعدادی از بیماران مبتلا 
به کرونا، پلاسمای بهبودیافتگان تزریق شد و نتایج حاصله 
نیــز خوب بود به گونه ای که مرگ و میر کاهش یافت و 

نتایج آن نیز منتشر شد.
مدیر عامل سازمان انتقال خون گفت: از اوایل اردیبهشت 
امسال سازمان انتقال خون به عنوان یک وظیفه سازمانی 
وارد مقوله جمع آوری پلاسمای بهبودیافتگان کرونا شد 

و تا آخر اردیبهشــت هم ۲4 استان کشور در این زمینه 
مجهز شدند.

عشقی تاکید کرد: بهبودیافتگانی می توانند پلاسمای 
خون خود را اهدا کنند که ۲۸روز از بهبودی شان گذشته 
باشــد، اما برای گرفتن تیتــر و اندازه گیری میزان پادتن 
موجود در پلاســمای بهبودیافته ها از ابتدا دچار مشکل 
بودیم و هنوز هم هستیم، از سویی دیگر پلاسمایی که به 
سختی تهیه می شد، در زمان مناسب مصرف نمی شد به 
این معنا که اگر بخواهیم تزریق پلاســما موثر واقع شود، 
فرصت طلایی تزریق آن به بیماران کرونایی در سه روز تا 

پنج روز نخست ابتلا است.

بــه گفته وی در دوران شــیوع کرونــا به هیچ عنوان 
اســتانداردهای انتقــال خون کاهش نیافــت بلکه همه 
اســتانداردها رعایت شد اما با شروع هر پیک کرونا شاهد 

کاهش مراجعه کنندگان برای اهدا ی خون بودیم.
عشقی ادامه داد: در موج قبلی کرونا نیز با کاهش میزان 
اهدای خون مواجه شدیم بر این اساس برای اهدای خون 
فراخوان هایی اعلام شــد و از بهبودیافتگان خواستیم تا 
برای نجات جان بیماران مبتلا به کرونا، پلاســمای خون 
خود را اهداء کنند. مدیرعامل سازمان انتقال خون گفت: 
شاید یکی از دلیل کاهش مراجعه برای اهدای خون ترس 
مردم از ابتلا به کرونا باشــد اما اهدا کنندگان خون باید 

بدانند که مراکز اهدای خون، بیمارستان و مراکز درمانی 
نیســت که بیماران را پذیرش کند، بلکه افرادی که برای 
اهدای خون مراجعه می کنند از سالم ترین افراد هستند و 
استانداردهای بهداشتی و پروتکل ها در مراکز اهدای خون 
رعایت می شود بنابراین اهدا کنندگان با اطمینان خاطر 

به مراکز اهدای خون مراجعه کنند.
عشــقی افزود: از دیگر نکاتی که اهدا کنندگان خون 
باید توجه داشــته باشند، این است که بیماری کرونا یک 
بیماری تنفسی است و از طریق خون منتقل نمی شود و 
تاکنون ثابت نشــده است که کرونا از طریق خون منتقل 
شود بنابراین در هنگام دریافت خون یا اهدای خون هیچ 

گونه نگرانی مبنی بر انتقال کرونا وجود ندارد.
وی اضافه کرد: در زمان شیوع  پاندومی کرونا در جهان 
میزان اهدای خون کاهش یافت، در نیویورک در یک ماه 
نخست این بیماری تا ۷5درصد اهدای خون کاهش یافت 
اما میزان کاهش اهدای خون در ایران در دوران کرونا هیچ 
گاه به 35درصد نرسید و اکنون میزان اهدای خون هشت 
درصد کاهش یافته است.مدیرعامل سازمان انتقال خون با 
اشــاره به اینکه نیاز به خون و فرآورده های آن همیشگی 
است، گفت: بیماران تالاسمی همیشه یک بیمار تالاسمی 
هستند و نیاز به خون دارند، همچنین بیماران سرطانی، 
نوزادانی که دچار زردی شده اند، مادران در حین زایمان 
و مصدومان حوادث رانندگی نیازمند به خون هستند. ۸۰ 
درصد مردم از همه قومیت ها و طبقات اجتماعی، سازمان 
انتقال خون را می شناسند و اهداء کنندگان از سرمایه های 

این سازمان هستند.

۱۵ هزار بهبودیافته کرونایی پلاسما اهدا کردند
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افتتاح ۵.۶ میلیارد دلار پروژه نفتی در شرایط فشار حداکثری
در حالــی 5.6 میلیــارد دلار پروژه نفت 
و پتروشیمی در کشــور افتتاح می شود که 
ایران در سه سال گذشته تحت شدیدترین 

تحریم های اقتصادی قرار داشته است. 
بــه گزارش ایرنا، صنعــت نفت ایران در 
ســال های اخیر با وجــود آنکه تحریم های 
بی ســابقه ای را تجربه کرده، اما هیچگاه از 
توســعه بازنمانده است و حتی در شرایطی 
که بــه دلیل  همین تحریم ها دسترســی 
بــه منابع مالی و تکنولوژی های روز دنیا به 
ســختی صورت گرفته نیز توجه به توسعه 
میادین نفتــی و گازی و همچنین تکمیل 
زنجیره ارزش درصنایع پتروشــیمی مورد 

توجه بوده است.
واقعیت اینکه، توســعه میادین مشترک 
نفــت و گاز اهمیت ویژه ای داشــته تا آنجا 
که در دولت تدبیر و امید تولید گاز ایران از 
میدان مشترک پارس جنوبی ۲.5 برابر و از 
میادین مشترک غرب کارون نیز حدود پنج 

برابر شده است. 
قرار است  دوشنبه ۱۱ اسفند نیز در تازه 
ترین اقدام، توسط حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی رییس جمهوری اسلامی ایران 
به شــیوه ویدئو کنفرانس سه طرح نفتی و 

پتروشیمی به بهره برداری برسد. 

 افزایش ۶۵ هزار بشکه ای ظرفیت 
تولید نفت ایران

مراســم بهره بــرداری رســمی از طرح 
توسعه میدان نفتی مشترک آذر با هزینه ای 
بالــغ بر ۱.4 میلیارد یــورو و ظرفیت تولید 
روزانه 65 هزار بشــکه نفت خام، با حضور 
 رییس جمهوری و به شیوه ویدیو کنفرانس 

برگزار می شود.
عملیات بهره برداری رســمی از میدان 
نفتــی آذر به عنوان پیچیــده ترین میدان 
مشــترک نفتی، روز دوشنبه )۱۱ اسفندماه 

۱3۹۹( برگزار می شود.
 بهره برداری رسمی از این طرح، ظرفیت 
تولید روزانه از میدان نفتی مشترک آذر به 
65 هزار بشکه در روز خواهد رسید و این در 
حالی است که تولید زودهنگام از این طرح 
در اسفند ماه ۱3۹5 و با هدف دستیابی به 
ظرفیــت تولید نفت خام به میزان 3۰ هزار 

بشکه در روز انجام شده بود.
 اجرای این طرح، حفاری تمامی چاه ها 
)۲۰ حلقه( با مجموع عمق ۸۸ کیلومتر به 

انجام رسیده است.بر اســاس این گزارش، 
نخســتین دکل در مهرماه سال ۱3۹۱ در 
میدان آذر مســتقر و برپا شــد؛ هزینه های 
اجرایی طرح توسعه میدان آذر، بالغ بر ۱.4 
میلیارد یورو برآورد می شود که بخش قابل 
توجهی از آن بوسیله صندوق توسعه ملی و 
بخشی دیگر نیز توســط شرکت و وام های 
بانکی تأمین شده است. سهم ساخت داخل 
در این پروژه بالغ بر ۷5 درصد و سهم سرمایه 

انسانی بومی 55 درصد است.
تأمین منافع ملی، ایجاد فرصت اشتغال 
برای نیروهای بومی و رونق اقتصادی و توسعه 
زیرساخت ها در منطقه ایلام، از شاخص های 
برجســته اجرای طرح توسعه میدان نفتی 

مشترک آذر به شمار می آید.
میدان نفتی آذر در بلوک اکتشافی اناران 
در استان ایلام )در جنوب غربی ایران و ۲5 
کیلومتری شهرستان مهران( در مرز ایران و 

عراق واقع شده است.

 بهره بــرداری از بزرگترین واحد 
تامین خوراک پتروشیمی ها

همچنیــن پتروپالایش کنگان به عنوان 
بزرگترین واحد تأمین خوراک پتروشیمی ها 
به بهره برداری می رســد و این واحد سالانه 
یــک میلیارد دلار برای کشــور درآمدزایی 
خواهد داشت.واحدبازیابی اتان پتروپالایش 
کنگان با حجم سرمایه ۹۷۰ میلیون دلاری 

ساخته شده و این واحد به عنوان فاز نخست 
شرکت پتروپالایش کنگان با ظرفیت سالیانه 
سه میلیون و 5۰۰ هزار تن راه اندازی شده و 

در حال تولید است.
 واحد بازیابی اتان، سالانه ۲۱ میلیون تن 
خــوراک را از فاز ۱۲ پارس جنوبی دریافت 
می کند. همچنین سالیانه ۱.۷5میلیون تن 
اتان، یک میلیون تن پروپان، 5۰۰ هزار تن 
بوتان و ۲5۰ هزار تــن پنتان در این واحد 
تولید می شود که درآمد حدود یک میلیارد 

دلار را برای کشور به همراه خواهد داشت.
 ۱۰۰ درصــد طراحــی و مهندســی و 
راه انــدازی همه واحدهــا و بخش ها اعم از 
مهندســی پایه و مهندسی تفضیلی ازسوی 
شــرکت های ایرانی انجام شده و در اجرای 
این طرح تلاش حداکثری برای اســتفاده از 
کالاهای ایرانی انجام و 65 درصد از تجهیزات 
از داخل کشور تأمین شده است. اجرای این 
طرح برای ســه هــزار و 5۰۰ نفر در دوران 
ســاخت و 6۲۲ نفــر در دوران بهره برداری 
اشتغالزایی داشته است، عملیات اجرایی واحد 
بازیابی اتان در بهمن ۹4 آغاز و در کمتر از 
پنج ســال تکمیل شد و  فاز دوم نیز حدود 
45 درصد پیشرفت دارد و تا سال ۱4۰۱ به 
بهره برداری می رسد. همجواری با پالایشگاه 
نهم فاز ۱۲ پــارس جنوبی را از ویژگی  این 
طرح است که آن را نسبت به طرح های مشابه 
متمایز می کند. همچنین دسترسی به خوراک 
و تولید متنوع محصولات از ویژگی های این 
طرح در مســیر افزایش تــوان عملیاتی و 
پایداری تولید اســت.همچنین ) دوشنبه( 
 عملیات اجرایی پتروشــیمی کیان عسلویه

 نیز آغاز خواهد شد. 

رویکرد ساتبا سرمایه گذاری بخش خصوصی در پروژه های ساخت و سازی است
معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان ساتبا گفت: رویکرد و نگرش این سازمان به 
پروژه های ساخت و سازی با سرمایه گذاری بخش خصوصی و نگاه دولتی است.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پاون(، »محمد ساتکین« روز 
یکشنبه در آیین رونمایی از طرح های سازمان ساتبا که در چارچوب تحقق »ساز 
و کارها« با حضور وزیر نیرو برگزار شد، از سامانه مهان به  عنوان یک سیستم 
مکانیزه به منظور دریافت تمامی درخواست های متقاضیان احداث، راه اندازی 
و بهره برداري از نیروگاه های تجدیدپذیر مگاواتی نام برد و افزود: ایجاد بانک 
اطلاعاتی جامع، کنترل دقیق و مکانیزه ابلاغیه ها، حذف فرآیندهای کاغذی 
و امکان ارائه خدمات به متقاضیان در خارج از ســاعات اداری و از داخل یا 

خارج از کشور از اهداف توسعه این سامانه است.
وی همچنین از »تدوین ســاز و کار انســجام بخشــی به روند احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر و پاک در بخش غیردولتی« به عنوان دومین پروژه 
ســاز و کاری  سازمان ساتبا نام برد و اضافه کرد: پایش، کنترل و نظارت بر 
روند توسعه و پیشرفت نیروگاه ها، تقسیم بندي نیروگاه هاي در حال احداث 

بر اساس روند پیشــرفت، شناسایی معضلات و رفع گلوگاه ها، نظارت حین 
پیشرفت به صورت میدانی و همچنین کنترل پروژه ها تا زمان افتتاح، پنج فاز 

اجرایی این فرآیند است.
ســاتکین »ســامانه ملــي مدیریت یکپارچــه فرآینــد تضمیني برق 
 تجدیدپذیر از مشــترکین خانگي برق )مهرســان(« را سومین پروژه ساز و 

کاری سازمان ساتبا عنوان کرد و افزود: با تطبیق این سامانه با عملکرد سازمان 
ساتبا در حوزه سامانه های کوچک سقفی خورشیدی، تمامی فرآیندها از جمله 
یکسان سازی فرایندهای اجرایی، ایجاد بانک اطلاعاتی، پایش هوشمند قرائت 
بر خط میزان برق تولیدي، ایجاد صورتحساب تولید برق، تجزیه و تحلیل داده  
های تولید برق، ارزیابی پتانسیل تولید برق ودر نهایت توسعه وب سرویس های 
مرتبط با مدیریت اجزای مختلف سامانه توسط سامانه مهرسان صورت می گیرد.

در ادامه وزیر نیرو با تشــکر از تلاش های صورت گرفته در سازمان ساتبا 
دستور رونمایی از سه طرح ساز و کاری این سازمان را صادر کرد.

در چهل و ســومین هفته پویش #هرهفته-الف-ب-ایران از 3 طرح ساز 
و کاری ســاتبا شامل انسجام بخشی روند احداث نیروگاه های تجدیدپذیر و 
پاک در بخش غیردولتی، راه اندازي سامانه ملي مدیریت هوشمند احداث و 
بهره برداري انرژي هاي تجدیدپذیر )مهان( و همچنین راه اندازي سامانه ملي 
مدیریت یکپارچه فرآیند تضمیني برق تجدیدپذیر از مشترکان خانگي برق 

)مهرسان( رونمایی شد.

میدان مشترک آذر به بهره برداری رسید
میدان مشــترک آذر به عنوان یکــی از پیچیده ترین 
میدان های نفتی کشــور، با ظرفیت تولید روزانه 65 هزار 

بشکه نفت به بهره برداری رسمی رسید.
 میــدان نفتی آذر که در قالــب قرارداد بیع متقابلی به 
ارزش حدود ۱.4 میلیارد یورو از ســوی کنسرسیوم ایرانی 
توسعه یافته است، امروز )دوشنبه، ۱۱ اسفندماه( با دستور 
رئیس جمهوری به صورت ویدئوکنفرانس به طور رســمی 
بهره برداری شــد.این میدان در بلوک اناران در استان ایلام 
در مرز ایران و عراق واقع شده و تاکنون حدود 36 میلیون 

بشکه نفت از آن برداشت شده است.
اواخر دهه ۷۰ شمســی، شــرکت نروژی نورث هیدرو 
قراردادی را در قالب اکتشاف و توسعه به صورت بیع متقابل 
با مدیریت اکتشــاف در بلوک اناران امضا کرد و شــرکت 
هیدروزاگرس به عنوان نماینده این شرکت نروژی در ایران 
فعال شد که قرار بود پس از اکتشاف، توسعه را هم عهده دار 
شود. این شرکت مطالعات تفصیلی و جامعی در آذر انجام 
داد و دو حلقــه چاه در این میدان حفاری کرد که یکی از 
چاه ها به دلیل مشکلات مکانیکی و مانده گذاری ناتمام ماند، 
اما حفاری چاه »آذر ۲« موفقیت آمیز بود. پس از حفر موفق 
این چاه و انجام عملیات لرزه نگاری دوبعدی، گزارش اقتصادی 
بودن تولید میدان در سال ۸5 به شرکت ملی نفت ایران ارائه 
و احراز شد. پس از آن، بیش از یک سال مذاکرات انحصاری 
توســعه آذر با شرکت نروژی دنبال شد، منتها با ادغام این 
شرکت در شرکت استات اویل و شکل گیری شرکت جدید 
یعنی استات اویل هیدرو و تأثیرپذیری از تحریم های آمریکا 
علیه ایران، در عمل حضور نروژی ها در توسعه آذر امکان پذیر 
نشد.از اواسط سال ۸۷ و پس از کم رنگ شدن احتمال حضور 
پیمانکار نروژی، با صدور مصوبه هیئت مدیره شرکت ملی نفت 
ایران و از محل منابع داخلی، اقدام های زیرساختی میدان آذر 
آغاز شد و در این چارچوب، فعالیت هایی از جمله تحصیل 

اراضی، پاک سازی میدان از مین و مواد منفجره عمل نکرده، 
انجام مطالعات FEED و آمایش و زیست محیطی، احداث سلر 
و جاده های اصلی و دسترسی میدان، واگذاری قراردادهای 
حفاری و تهیه اســناد مناقصه قراردادهای روسطحی در 
قالب EPC و دریافت مجوز برداشت آب از منابع زیرزمینی و 
رودخانه چنگوله کلید خورد، تأمین برق صنعتی مورد نیاز 
از طریق شبکه برق سراسری هم امکان سنجی و قرارداد با 
شرکت برق منطقه ای غرب امضا شد.اوایل سال ۸۸ شرکت 
پتروناس آمادگی خود را برای توســعه این میدان اعلام و 
به دنبال آن، قرارداد محرمانگی با نفت امضا کرد. به موازات، 
متن همچنان فعالیت هایی مثل انجام مطالعات مهندسی 
پایــه، احداث جاده های اصلی و دسترســی و جانمایی و 
ســاخت محوطه چاه ها را دنبال می کرد. پاییز ۸۸ توسعه 
میدان آذر از ســوی گازپروم  نفت و پتروناس در قالب یک 
کنسرسیوم جدی شد. تا اواخر خرداد ۸۹، به جز چند مورد 
اختلاف که قرار بود در ســطح مدیریت های ارشد طرفین 
حل وفصل شود، MDP میدان و قرارداد سرویس و ضمائم آن 
همگی جمع بندی و نهایی شده بود، اما سرانجام کار به دلیل 
بدعهدی شرکت روسی و محدودیت های پتروناس به نتیجه 
نرسید. در این فاصله شرکت های دیگری از آفریقای جنوبی، 
ویتنام و انگلیس هم برای توسعه میدان پیشنهادهایی ارائه 
کردند، اما شرکت های قوی و مطرحی نبودند و خیلی هم 
در پیشنهادهایشــان جدیت دیده نمی شد.از اواخر اسفند 
۸۹ و با قطع امید از حضور شــرکت های بین المللی برای 
سرمایه گذاری و توســعه این میدان مشترک و با در نظر 
گرفتن محدودیت های شــدید اســتفاده از منابع داخلی 
شــرکت ملی نفت ایران، مذاکرات فنــی/ قراردادی/ مالی 
با شرکت مهندسی و ســاختمان صنایع نفت )اویک( در 
دستور کار قرار گرفت. ابتدا مذاکره با اویک و شرکت سپهر 
انرژی )متعلق به بانک صادرات( آغاز شد که به دلیل انصراف 

بانک صادرات محقق نشد و سپس دوباره مذاکرات با اویک 
و صندوق سرمایه گذاری کارکنان صنعت نفت )OPIC( ادامه 
یافت و قرارداد بیع متقابل توسعه میدان، مهرماه سال ۹۰ 
امضا شــد. این قرارداد در ۲۸ اسفندماه سال ۹۰ )پس از 
اخذ مجوز شورای اقتصاد( تنفیذ شد. کنسرسیوم متشکل 
از شرکت های OIEC و OPIC برای راهبری توسعه میدان آذر، 
شرکت مهندسی و توسعه سروک آذر را تأسیس کردند و 
مجوز هیئت مدیره شــرکت ملی نفت ایران در این ارتباط 
شــهریورماه ۹۱ اخذ شد و طرح آذر در اولویت استفاده از 

منابع صندوق توسعه ملی قرار گرفت.
 مسدودی ۸۰۰ میلیون دلار تسهیلات صندوق توسعه 
ملی برای توسعه میدان آذر دی ماه ۹۱ اعلام شد و پس از 
حدود دو ســال  و نیم، مردادماه ۹4 عملیاتی شد. از همان 
زمان روند توسعه طرح تسریع شد و اواخر سال ۹5، میدان 
به تولید رسید و تولید زودهنگام طرح نیز با ظرفیت تولید 
روزانه 3۰ هزار بشکه، اردیبهشت ماه ۹6 محقق شد.میدان 
آذر با بیش از 4 میلیارد بشــکه ذخیره نفت درجا و تولید 
نفتی سبک، یکی از پیچیده ترین میدان های نفتی در سطح 
کشور یا حتی منطقه است که ساختار زمین شناسی ویژه 
و تغییرات گسترده رخساره ای، حفاری در این میدان را به 
یکی از سخت ترین و پرچالش ترین حفاری ها تبدیل کرده 
است، به طوری که متوسط طول دوره حفاری چاه های این 
میدان چند برابر طول دوره حفاری در دیگر چاه های مناطق 
خشــکی در کشور است و اجرای عملیات حفاری و برخی 
سرویس های درون چاهی )نظیر گل و سیمان( در این میدان 
به دلیل توالی لایه های پرفشار و کم فشار و رژیم های خاص 
فشاری سازندهای این میدان، از سخت ترین و زمان برترین 
خدمات حفاری به شمار می رود، ضمن آنکه ترکیب سیال 
 میدان آذر حاوی درصدهای مولی بالایی از هیدروژن سولفوره

 و دی اکســیدکربن است که شرایط به شدت خورنده ای را 

ایجاد می کند و اســتفاده از آلیاژهای خاص مقاوم در برابر 
خوردگی را در تجهیزات درون چاهی، خطوط لوله و تأسیسات 

سرچاهی و فرآورش اجتناب ناپذیر ساخته است.
میدان آذر در نزدیکی گســل اصلی زاگرس و گســل 
بالارود قرار گرفته و ساختاری با رژیم های فشاری متناوب و 
پیچیده دارد که درهم تنیدگی ویژگی های ساختاری میدان 
سبب  شد در جریان حفاری چاه ها، آن هم در اعماق زیاد، 
به طور مستمر تغییرات شدید و غیرقابل پیش بینی رژیم 
فشاری در لایه های زمین ایجاد شود. یعنی به واسطه تناوب 
زیاد لایه های کم فشار و پرفشار و ثبت فشارهای غیرعادی 
سازندی هنگام حفاری، در فواصل زمانی کوتاه، هم هرزروی 
گل حفاری و هم جریان پرفشار سیال حادث شده است که 
 برای رفع این مشکل، از جداری ها و آستری ها در سایزهای 

غیرمعمول استفاده  شد.
عمیق ترین و سنگین ترین لوله های جداری سطحی کشور 
با عمق بیشتر از ۲ کیلومتر و وزن حدود 5۰۰ تن، در چاه های 
آذر نصب شده است و بیشترین تعداد مقاطع حفاری برای 
دسترسی بهینه به لایه مخزنی در سطح میدان های نفتی 
کشور با هفت حفره مربوط به میدان آذر است. افزون بر این، با 
توجه به فشار و دمای بالای مخزن، میدان آذر می تواند تقریباً 
جزو میدان ها با فشار و دمای بالا )HP HT( به شمار آید و با 
لحاظ کردن مقدار بالای گازهای اسیدی، چالش های عملیاتی 
این میدان دوچندان می شود. به این فهرست، ناهمگنی بالا در 
خواص سنگ و سیال به ویژه کیفیت نفت  تولیدی از افق های 
مختلف مخزنی، وجود رسوب فراوان وکس و آسفالتین و با 
تأکید مجدد وجود مقادیر بالای گاز سولفید هیدروژن در 

مخزن را هم باید اضافه کرد.
از دیگر موارد مورد اشــاره در این طرح، سهم بیش از 
۷5 درصدی مشارکت ایرانی و سهم 5۷ درصدی )به طور 

متوسط( نیروهای بومی در مسیر اجرا به شمار می رود.

ســه طرح سازوکاری شرکت مدیریت شــبکه برق ایران شامل ایجاد بازار 
میان روزی برق، بومی سازی سیستم سنجش انرژی )کنتورهای بازار برق( و 
راه اندازی مرکز پایش شبکه ICT صنعت برق امروز با حضور وزیر نیرو رونمایی 
شد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »داود فرخزاد« مدیرعامل 
شــرکت مدیریت شبکه برق ایران در این مراسم بازار میان روزی را یک بازار 
نزدیک به زمان بهره برداری واقعی معرفی کرد و گفت: این بازار سه بار در روز و 
در 3 مرحله )ساعت های ۲۱، ۷ صبح و ۱5( اجرا می شود که از عوامل ضروری 
برای ایجاد و اجرای آن می توان به ایجاد رقابت بیشــتر و حداکثر سازی رفاه 
اجتماعی با در نظر گرفتن سود تولیدکننده و مصرف کنند و همچنین ایجاد 
فرصت دوباره برای نیروگاه هایی که به دلیل تغییرات بار و یا حوادث شبکه از 

رقابت مجدد در بازار میان روزی حذف شده اند، اشاره کرد.
وی ادامه داد: کاهش تبعات ناشــی از بهره بــرداری از نیروگاه هایی که در 
بازار روز قبل پذیرفته نشــده اند و درروز بهره برداری به دلیل الزامات  شبکه و 
درخواست مرکز کنترل با قیمتی بیشتر )۱.۲ برابر متوسط هزینه تولید( در مدار 
قرار می گیرند و همچنین کاهش هزینه های کل تولید ناشی ازعدم پرداخت 
هزینه سلب فرصت به نیروگاه هایی که در بازار روز پیش پذیرفته نشده اند و در 

روز جاری پذیرفته می شوند، از دیگر مزیت های این بازار است.

در ادامه، فرخزاد اهمیت دستیابی به یک شبکه بدون قطعی و پایدار را از 
ضروریات اجرای پروژه راه اندازی مرکز پایش شــبکه ICT  صنعت برق کشور 
دانســت و افزود: با توجه به حساســیت شبکه ICT  صنعت برق و در راستای 
پایش این شبکه به صورت مستمر )۲4 ساعته( برای دستیابی به یک شبکه 
بدون قطعی، این مرکز با استقرار به روزترین نرم افزارها و با رصد آنلاین حوادث 
راه اندازی شده است. تمامی سرویس های حیاتی شرکت مدیریت شبکه برق در 

حوزه ICT  از طریق این مرکز پایش و در صورت مشاهده هرگونه خطا حسب 
میزان تأثیر آن پیگیری لازم برای رفع آن انجام می شود.وی کاهش چشمگیر 
زمان رفع خطا از 65 ساعت در سال ۹۷ به ۲۱ ساعت در سال ۹۹ )6۸ درصد 
کاهش( و کاهش چشمگیر خرابی تجهیزات از 4۷6 مورد در سال ۹۷ به ۱۹4 
مورد در سال ۹۹ )6۰ درصد کاهش( و به تناسب آن کاهش تعداد مراجعه به 
محل های نصب تجهیزات از اهداف کمی این طرح عنوان کرد.در پایان مدیرعامل 
شرکت مدیریت شبکه برق ایران نیاز شبکه برق کشور به کنتورهای بازار برق 
به منظور پشتیبانی از کنتورهای موجود را از عوامل اجرای پروژه بومی سازی 
سیستم سنجش انرژی و کنتورهای بازار برق دانست و اظهار داشت: قدیمی 
شــدن سیستم سنجش انرژی )کنتورهای با عمر بیش از ۱5 سال( و نیاز به 
جایگزینی آنها، افزایش قیمت ارز و به تبع آن افزایش قیمت کنتورهای وارداتی 
و محدودیت به دلیل  تحریم های بین المللی علیه کشــورمان از دیگر عوامل 
مهمی هستند که ضرورت و اهمیت اجرای این پروژه را تبیین می کنند.طرح های 
سازوکاری با هدف به کارگیری بهترین فناوری ها و کوتاهترین مسیرهای خدمت 
رسانی به مردم و صرفه جویی در هزینه ها طراحی واجرا می شوند. به گفته »رضا 
اردکانیان« وزیر نیرو، تا امروز ۲۲۸ طرح ساخت و سازی و 53 طرح سازوکاری 

با هزینه 65 هزار میلیارد تومان در وزارت نیرو انجام شده است.

ایجاد رقابت و فرصت برای نیروگاه ها با راه اندازی بازار میان روزی برق

 در میدان های مشترک نسبت به همسایگان وضع مناسبی داریم

وزیــر نفت با بیان اینکه خوشــبختانه در حال حاضــر در تمامی میدان های 
مشــترک نسبت به همسایگان در وضع مناسبی هســتیم، گفت: ظرفیت تولید 
نفت خام در میدان های مشــترک غرب کارون از ۷۰ هزار بشکه در روز به 4۰۰ 
هزار بشــکه افزایش یافته اســت. بیژن زنگنه امروز در آیین بهره برداری از ســه 
طرح ملی صنعت نفت با قدردانی از رئیس جمهوری و با تبریک به مردم به دلیل 
بهره برداری از این طرح ها در شــرایط ســخت اظهار کرد: دو طرح توسعه میدان 
آذر و واحد بازیابی اتان پتروپالایش کنگان با مجموع ســرمایه گذاری حدود ۲.6 
میلیارد دلار به بهره برداری رسمی می رسد.وی با اشاره به اینکه میدان مشترک 
آذر در منطقه دهلران از اســتان ایلام نخســتین طرحی اســت که امروز افتتاح 
می شود، اظهار کرد: با توجه به تدبیر جنابعالی و سیاست دولت مبنی بر اولویت 
بهره برداری از میدان های مشترک نفت و گاز و تعهد وزارت نفت در این دوره بر 
تعیین تکلیف و توســعه همه میدان های مشترک، خوشبختانه تا پایان دولت به 
جایی می رســیم که همه این میدان ها یا به بهره برداری در وضع بســیار مطلوب 
مانند پارس جنوبی رسیدند یا اینکه با وجود تحریم ها صاحب قرارداد و پیمانکار 

شدند و در حال فعالیت هستند.

 به نفعمان است در اوپک بمانیم
وزیر انرژی امارات متحده عربی در اظهاراتی ضمن تاکید بر پایبندی کشورش به 
توافق کاهش تولید اوپک پلاس، اظهار کرد به نفع این کشور است در اوپک بماند.

 سهیل المزروعی به نشریه سه ماهه گلف اینتلیجنس که ۲۸ فوریه ایمیل شد، 
گفت: احتمال اینکه اوپک و متحدانش با افزایش تولید نفت به میزان ۱.5 میلیون 
بشکه در روز برای آوریل موافقت کنند، به عرضه موفق واکسن های کووید ۱۹ و 
تاثیر آن بر احیای تقاضا بســتگی خواهد داشت. ما همچنین باید فراتر از تعادل 
عرضه و تقاضا را در نظر داشته و ذخایر نفت را بررسی کنیم که ممکن است در 
طول ســال ۲۰۲۱ رشد کنند و ما همچنان در تلاش برای کاهش ذخایر نفت و 
بازگرداندن آنها به سطح عادی هستیم. وزیران گروه اوپک پلاس که در راس آنها 
عربستان سعودی و روسیه قرار دارند، پنجشنبه هفته جاری برای تصمیم گیری 
درباره ســطح تولید نفت برای آوریل دیدار می کنند. نشسته سوم فوریه کمیته 
نظارتی مشــترک وزیران اوپک پلاس به وزیران گروه توصیه شــده بود به جای 
افزایش برنامه ریزی شــده تولید به میزان 5۰۰ هزار بشکه در روز، تولید نفت را 
تا پایان مارس ثابت نگهدارند. عربســتان سعودی همچنین اعلام کرد به صورت 
داوطلبانه تولیدش را یک میلیون بشکه در روز در ماه های فوریه و مارس کاهش 
خواهد داد. هنوز مشــخص نیست آیا ۱.5 میلیون بشکه در روز کاهش تولید به 
صورت یکباره در آوریل احیا خواهد شد. روسیه و قزاقستان اجازه پیدا کردند در 
ماه های فوریه و مارس سطح تولیدشان را اندکی افزایش دهند در حالی که سایر 
اعضای اوپک موافقت کردند سهمیه تولیدشان را بدون تغییر حفظ کنند. اوپک 
روسیه و هشت تولیدکننده دیگر خارج از این گروه در قالب گروه اوپک پلاس در 
حال تسهیل تدریجی محدودیت عرضه ۹.۷ میلیون بشکه در روز هستند که در 
بدترین مقطع بحران ویروس کرونا در ســال ۲۰۲۰ به اجرا گذاشتند. محدودیت 
عرضه آنها از ۷.۷ میلیون بشــکه در روز در دسامبر به ۷.۲ میلیون بشکه در روز 
-معادل ۷ درصد از تقاضای جهانی برای نفت پیش از شیوع ویروس کرونا - در 
ژانویه امسال رسید. این گروه تسهیل محدودیت عرضه به 5.۸ میلیون بشکه در 
روز تا اواسط امسال را هدف گرفته است.وزیر انرژی امارات متحده عربی از تولید 
کنندگان خواست به منظور تامین تقاضای رو به بهبود بازار نفت، افزایش تولید 
را به صورت تدریجی انجام دهند و گفت: ما روند احیای بهتر از حد انتظاری در 
ژانویه داشــتیم و اکنون انتظار داریم تقاضا تا ابتدایی سال ۲۰۲۲ به سطح سال 
۲۰۱۹ که ویروس کرونا هنوز شــیوع پیدا نکرده بود بازگردد. آنچه که از قیمتها 
و بازار متعادل مهمتر اســت، این است که ما همچنان مشوق سرمایه گذاری در 
عرضه جدید باشــیم تا زمانی که تقاضای بهبود پیدا می کند، تولید کافی برای 

تامین آن وجود داشته باشد.

 تولید ۸۶ میلیون کیلووات ساعت برق در نیروگاه های تجدیدپذیر 
کشور

بر اساس آخرین آمار سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق، طی بهمن 
سال جاری ۸6 میلیون کیلووات ساعت انرژی تولید شده از نیروگاه های تجدیدپذیر 
به شبکه سراسری برق کشور تزریق شده است. سازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری برق ایران در گزارشی آخرین وضعیت استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
در بهمن ماه ۹۹ را منتشــر کرده که نشان دهنده صرفه جویی ۱۹ میلیون لیتری 
در مصرف آب اســت.در این مدت استفاده از انرژی های تجدیدپذیر صرفه جویی 
معادل ۲4 میلیون مترمکعب گاز طبیعی در بر داشــته و توانسته مانع از انتشار 
55 هزارتن گاز گلخانه ای شود. همچنین استفاده از این نوع انرژی  مانع از انتشار 
آلاینده های محلی به میزان ۰.4 هزار تن شده است.سهم انواع نیروگاه های انرژی  
تجدیدپذیر در بهمن امسال به عدد ۸۷5.4 مگاوات برق رسید که در این بین سهم 
نیروگاه های بادی 3۰5.۱۷ مگاوات، سهم نیروگاه های خورشیدی 43۹.۸۹ مگاوات، 
سهم نیروگاه های زیست توده ۱۰.56 مگاوات، سهم نیروگاه های برق آبی کوچک 

۱۰5.65 مگاوات و سهم بازیافت تلفات های حرارتی ۱3.6 مگاوات بوده است.
این گزارش حاکی است، تعداد مولدهای محدود به ظرفیت انشعاب به 4 هزار 
و ۸44 با مجموع ظرفیت 6۰ هزار و ۱۰ کیلووات واحد رســیده است که نسبت 

به مدت مشابه در سال گذشته 4۹ درصد رشد را نشان می دهد.

 توقعات جدید بازار نفت از اوپک پاس
از شرکتهای بازرگانی نفت گرفته تا بانکهای وال استریت، اکثر دنیای نفت بر 
این نکته توافق دارند که بازارها می توانند نفت بیشتری را جذب کنند اما سوال 
اینجاســت که آیا اوپک پلاس نفت کافی برای آنها فراهم خواهد کرد؟ اشــباع 
ذخایر نفت که در دوران اوج پاندمی ویروس کرونا ایجاد شد، به سرعت در حال 
از بین رفتن اســت. طبق گزارش بانک مورگان اســتنلی، سطح ذخایر جهانی با 
سریعترین روند در دو دهه گذشته کاهش پیدا کرده است. قیمتها به سطح پیش 
از شیوع ویروس کرونا صعود کرده اند و تولید نفت آمریکا تحت تاثیر یخبندان بی 
سابقه در این کشور سقوط کرده است. صحبت درباره سوپرسیکل کالاها و حتی 
بازگشــت به دوران نفت ۱۰۰ دلاری در همه جای بازار پیچیده اســت.با بدیهی 
بودن نیاز به عرضه بیشــتر نفت، معامله گران انتظار دارند گروه اوپک پلاس که 
عربســتان سعودی و روسیه در راس آن قرار دارند، در نشست چهارم مارس که 
برای تصمیم گیری درباره ســطح تولید نفت از آوریل برگزار می شود، با افزایش 
بیشــتر تولید موافقت کنند.اما معلوم نیست این گروه به حد کافی قاطعانه عمل 
کند. شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی که نگران تهدید 
ادامه دار ویروس برای تقاضاست، از تولیدکنندگان این گروه خواسته است جانب 

احتیاط را از دست ندهند.
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زهرا جعفری -   ایده روز  |جلسه دیدار 
معاون اول رییس جمهور با نخبگان، جوانان، 
برگزیــدگان و فعالان سیاســی اجتماعی و 
فرهنگی استان گلستان عصر شنبه برگزار شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، دکتر 
اسحاق جهانگیری در این جلسه با بیان اینکه 
استان گلســتان از ویژگی ها، استعدادها و 
ظرفیت های ممتازی برخوردار است، گفت: 
استان گلستان می تواند با تکیه بر این ظرفیت 
ها به خصوص با اتکا به نیروی انسانی کارآمد 

و زبده مسیر توسعه استان را هموار کند.
معاون اول رییس جمهور افزود: بخشی از 
وظایف مرتبط با توسعه استان بر عهده دولت، 
مجلس و نهادهای حاکمیتی و بخش زیادی از 
آن بر عهده خود مردم و مدیران استان است تا 
راهکارها و تدابیر لازم را پیدا کرده و مسئولین 
کشور را به این سمت وادار به حرکت کنند تا 

توسعه استان محقق شود.
دکتر جهانگیری با تأکید بر اینکه کشوری 
در مسیر توسعه پیش می رود که متکی به 
سرمایه اجتماعی باشــد، خاطرنشان کرد: 
سرمایه اجتماعی یعنی افزایش اعتماد مردم 
به حکومت و نخبگان کشور. امید به آینده، 
محرکی جدی برای توسعه است و دشمنان 
ملت ایران در سال های اخیر با شرایطی که 
برای کشــور به وجود آوردند تلاش کردند 
امید به آینده را در میان مردم از بین ببرند.

معاون اول رییس جمهور با اشاره به اینکه 
ما به جهت آنکه خودمان در وسط ماجرا بوده 
ایم هنوز نمی توانیم عظمت کار ملت ایران 
را به خوبی دریابیم، اظهار داشت: آمریکایی 
ها تلاش کردند ایران و اقتصاد کشور را از پا 
درآورند و نشانه بزرگ این برنامه آمریکایی ها 
این بود که ژنرال بزرگی مانند سردار سلیمانی 
که به دعوت رسمی در کشور دیگری مهمان 

بود را ترور کردند.
دکتر جهانگیری افزود: آمریکایی ها همواره 
سعی داشتند تظاهر کنند که اهل ترور رسمی 
و ترور دولتی نیستند اما سرانجام دست به این 
جنایــت زدند چرا که تلاش آنها این بود که 
تکلیف ایران را روشن کنند. آنها می خواستند 
در میانه فشارهای شدید اقتصادی، چاشنی 
بزرگی مانند ترور سردار سلیمانی ایجاد کنند 

تا فروپاشی ایران سرعت پیدا کند.
معــاون اول رییس جمهور افــزود: اراده 
خداوند این بود که ایران آسیب جدی نبیند، 
ضمن آنکه ملت ایران مقاومت و تاب آوری 
بزرگی در این سالها از خود نشان داد و آینده 
وقتی که ابرهای سیاست کنار رود مشخص 
خواهد شد که ملت ایران چه کار بزرگی را به 
سرانجام رساند که حتی جان بولتون به عنوان 
ضدایرانی ترین عضو تیم ترامپ نیز معتقد بود 
که فشار حداکثری علیه ملت ایران شکست 
خورده اســت.دکتر جهانگیری با اشــاره به 
اینکه تیم جدید آمریکا نیز صراحتاً اعلام می 
کند فشار حداکثری علیه ملت ایران شکست 
خورده است، تصریح کرد: عده ای در بیرون 
از کشور و برخی افراد ناآگاه از داخل کشور در 
این سال ها سعی کرده اند مشکلات را آنچنان 
بــرای ملت ایران بزرگ جلوه دهند که ملت 

تصور کند آینده روشنی پیش روی خود ندارد.
معاون اول رییس جمهور افزود: خارجی 
ها تلاش کردند القا کنند مردم با جمهوری 
اسلامی ایران آینده روشنی ندارند و مخالفان 
داخلــی دولت نیز اینگونه القا می کردند که 
با این دولت آینــده خوبی پیش روی مردم 

نخواهد بود.
دکتر جهانگیری ادامه داد: مخالفان داخلی 
مرتکب اشتباه بزرگی شدند و ناخواسته در 
این امر با دشــمن همصدا شدند و به امید و 

اعتماد ملت ایران آسیب زدند.
معاون اول رییس جمهور با تأکید بر اینکه 
وظیفه امروز نخبگان این است که برای ملت 
ایران افق گشایی کنند، تصریح کرد:  نخبگان 
باید با ســاز و کارها و اقدامات لازم آینده ای 
امیدوار کننده برای ملت ایران ترسیم کنند 
که افق مناسبی پیش روی ایران گشوده شود 
زیرا وقتی مردم به آینده امیدوار باشند قادر 

خواهیم بود از همه بحران ها عبور کنیم.
دکتر جهانگیری با تأکید بر اینکه ما قادر 
هستیم مشکلات پرونده هسته ای را نیز حل 
و فصل کنیم به قطعنامه ۱۹۲۹ ذیل فصل 
هفتم شورای امنیت ســازمان ملل اشاره و 
خاطرنشان کرد: بر اساس آن قطعنامه ایران 
مخل امنیت جهانی معرفی شده بود و اگر این 
قطعنامه در دست فردی مانند ترامپ قرار می 
گرفت ممکن بود با اتکا به آن دست به اقدام 

نظامی علیه ملت ایران بزند.
معاون اول رییس جمهور افزود: امروز که 
هــم در آمریکا و هم در اروپا و هم در داخل 
کشــور همه معتقد هستند باید برجام احیا 
شود، گفت: حرف ما این است که آمریکایی 
هــا از برجام خارج شــده و مــردم ایران را 
تحریم کرده اند حالا وظیفه آنها این اســت 
که ایــن اقدامات را اصــلاح کنند تا برجام 

دوباره احیا شود.
دکتر جهانگیری افزود: ما یک سال تحمل 
کردیم تا آمریکایی هــا به تعهدات خود به 
برجام بازگردند اما وقتی به تعهداتشان عمل 
نکردند ایران نیــز بر مبنای برجام برخی از 

تعهدات خود را کاهش داد.

معاون اول رییس جمهور اظهار امیدواری 
کرد: با تدبیر و با اتکا به ســه اصل راهبردی 
سیاست خارجی عزت، حکمت و مصلحت که 
رهبر معظم انقلاب ترسیم کردند از مشکلات 
عبور کرده و مسیر توسعه و پیشرفت را طی 
مي کنیم.دکتر جهانگیری با اشاره به اینکه 
اگر نگوییم پیشرفت کشور در این دوره نسبت 
به دولت های گذشــته بیشــتر بوده، کمتر 
هم نبوده اســت، گفت: این جفا به مدیران 
کشور است که کسی فکر کند ما کاری می 
توانســتیم در این دولت انجام دهیم و از آن 
دریــغ کرده ایم.معاون اول رییس جمهور با 
مقایسه عملکرد دولت تدبیر و امید با دولت 
های گذشته با توجه به درآمدهای نفتی آنها 
گفت: مطمئناً این دولت در بخش نفت، گاز، 
سدسازی و راه آهن با وجود فشار تحریم ها 
بیش از دولت های گذشته کار کرده است و 
من به عنوان وزیر و علاقمند به دولت آقای 
خاتمــی و معاون اول دولت آقای روحانی با 
قاطعیت می گویم که ما در این دولت بیشتر 
از همه دولت های گذشته پیشرفت داشته ایم.

دکتر جهانگیری با تأکید بر اهمیت بازسازی 
سرمایه اجتماعی گفت: مهمترین فرصت برای 
بازسازی سرمایه اجتماعي کشور، انتخابات 
ریاســت جمهوری اســت که رهبر معظم 
انقلاب نیز بر مشــارکت حداکثری در این 
انتخابات تأکیــد کرده اند.معاون اول رییس 
جمهور اظهار داشــت: رییس جمهور باید از 
پشتوانه مردمي قدرتمند برای مذاکره با دنیا 
برخوردار باشد و قطعاً مهمترین محل ورود 
به اقتدار ملی در انتخابات ریاست جمهوری 
خود را نشان می دهد و همه علاقمندان کشور 
نظام و قانون اساسی باید در این زمینه تلاش 
کنند.دکتر جهانگیری با اشاره به مخاطرات 
پیش روی کشور و تبلیغات منفی و تهدیداتی 
که علیه کشــور انجام می شود، گفت: امروز 
در سطح منطقه اي و بین المللی هر اتفاقی 
بیفتد انگشت اتهام را متوجه ایران می کنند 
همینطور که آتش گرفتن یک کشتی متعلق 
به رژیم صهیونیســتی را به ایران نسبت می 
دهند. باید در این خصوص بیش از گذشته 

حساسیت داشت.
معاون اول رییس جمهور گفت: باید کاری 
کنیم جوانان، زنــان، اقوام و پیروان مذاهب 
مختلف به آینده ایران امیدوار شوند. برگزاری 
انتخابات پرشور نتیجه اش این است که همه 
ایراینان با هر مذهب و گرایشی احساس کنند 

ایران ملک مشاع همه آنهاست.
دکتر جهانگیری با تأکید بر اینکه انتخابات 
ریاست جمهوری صحنه واقعی گفتگوی ملی، 
شکل گیری تفاهم و همکاری های ملی است 
تصریح کرد: کم هزینه ترین راه برای رسیدن 
به یک سرمایه اجتماعی بزرگ و دفع خطرات 

از ایران، انتخابات پیش رو است.
معاون اول رییس جمهور گفت:  انتخابات 
ریاســت جمهوری می تواند آب روی آتش 
تبلیغات منفی علیه مردم ایران و ناامید کردن 
کسانی باشد که به دنبال مأیوس کردن مردم 
از نظام و آینده کشور هستند. البته برگزاري 
انتخابات پرشکوه نیازمند الزاماتی است که 
باید همه نهادهای حکومتی، دولت، نخبگان 
جامعــه و گروه های تأثیرگــذار و جریانات 
سیاسی به آن پایبند باشند.دکتر جهانگیری 
گفت: باید این الزامات را خوب تعریف کنیم 
و روی آنها تفاهم داشته باشیم که حتماً  در 
این صورت در این دو سه ماه آینده می توانیم 
اقتدار ایران را به دنیا نشان دهیم.معاون اول 
رییس جمهور با اشــاره به جنگ اقتصادی 
آمریــکا علیه ملت ایران گفت: اگر چه ما در 
این جنگ مانند دفاع مقدس شهید ندادیم اما 
دشمن مستقیم ما آمریکا بود و خوشبختانه 
از آن سربلند بیرون آمدیم.دکتر جهانگیری 
سپس با اشاره به مباحث مطرح شده از سوی 
فعالان و نخبگان استان گلستان و پاسخگویی 
به مطالبات جوانان برای ساخت ورزشگاه و 
افزایش ســرانه ورزشی در استان تأکید کرد 
و گفت: حکومت چــاره ای جز تن دادن به 
حقوق شــهروندان ندارد، حقوق شهروندی 
مطالبه مردم است و هر چه آن را عقب انداخته 
و نسبت به اجرای آن تعلل کنیم، حکومت 

آسیب خواهد دید.
معــاون اول رییس جمهور با اشــاره به 

موضوع سیل فروردین سال ۱3۹۸ و برکناری 
اســتاندار گلستان گفت: مدیریت هر جا که 
منافع مــردم در میان باشــد نباید رعایت 
ملاحظات شــخصی و رفاقــت ها را در نظر 
بگیــرد. در آن تاریخ برخلاف همه تاکیدات 
قبلي اما اســتاندار وقت گلســتان در حین 
وقوع بحران ســیل، استان را ترک کرده بود 
که این موضوع غیرقابل قبول بود. مدیری که 
مسئولیتي را بر عهده دارد باید خود را وقف 
مردم کند و اگر دید اتفاقی افتاده و عرصه را 
خالی کرد، شایســته مدیریت نیست. وقتی 
مردم دچار گرفتاری هستند ممکن است بر 
سر مسئولان فریاد هم بزنند اما حق آنهاست 
زیرا زندگیشــان از بین رفته است و ممکن 
است فکر می کنند مسئولان کشور به فکر آنها 
نیستند اما همین قدر که مدیریت در شرایط 
بحران در کنار مردم حضور دارد موجب 5۰ 
درصد آرامش آنها می شود و بقیه مسایل نیز 

با کمک یکدیگر مرتفع مي شود.
دکتر جهانگیری بــا تأکید بر اینکه اهل 
ســنت همواره در کنار انقلاب بــوده اند و 
دولت مکلف اســت مسایل آنها را حل کند، 
گفت: در کردستان هم به پاسخ مقام معظم 
رهبری به نامه مولوی عبدالحمید اشاره کردم 
که فرمودند مردم ایران بدون توجه به مذهب 
و قومیت در حقوق و مسئولیت هیچ تفاوتی 
ندارند و تنها موضوع برای کسب مسئولیت 
شایستگی مدیریتی است، قبول دارم که در 
حق اهل ســنت و زنان کوتاهی هایی شده 
اســت.معاون اول رییــس جمهور بر تلاش 
دولــت برای افزایش حقوق زنان در پســت 
های مدیریتی و اســتفاده از ظرفیت سمن 
ها و ســازمان های مردم نهاد تأکید کرد و 
گفت: در خصوص آسیب های اجتماعی نیز 
که موضوعی جدی است سازمان هاي مردم 
نهاد حضور و فعالیت جدی داشته باشند. در 
این موضوع رهبر معظم انقلاب چهار جلسه 
متوالی با مسئولان عالی کشور برگزار کردند 
که نتیجه این جلســات به ارایه راهکارهای 
مواجهه با حاشــیه نشــیني و آسیب هاي 

اجتماعي ناشي از آن منجر شد .
دکتر جهانگیری با اشاره به موفقیت و یا 
عدم موفقیــت دولت گفت: تا جایی که می 
توانیم باید برای حل مشــکلات در صحنه 
باشیم حتی اگر بتوانیم به میزان کمي موثر 
باشیم نمی توانیم کشور و مردم را رها کنیم، 
بایــد از آبرو و توان خود هزینه کنیم آبروی 
ما باید فدای مردم بشــود. دولت در مجموع 
در حد توانش در این زمینه تلاش کرده و با 
توجه به شرایط موفق بوده است.معاون اول 
رییس جمهور بار دیگر از آیت الله نورمفیدی 
به عنوان شخصیتی انسجام بخش و وزنه ای 
قابل توجه برای کشور و استان گلستان یاد 
کرد و استاندار گلستان را مدیري سخت کوش 
و دارای برنامه برای استان معرفی کرد.در این 
نشست تعدادی از نخبگان و جوانان استان 
نیز در سخنانی به بیان مهمترین دغدغه ها 
و مطالبات خود پرداختند و خواستار توجه هر 
چه بیشتر دولت به وضعیت جوانان و نخبگان 

کشور شدند.

 

با اتکا به اصول راهبردی عزت، حکمت و مصلحت از مشکلات عبور خواهیم 

آیین امضای تفاهم نامه مشترک میان وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی و وزارت راه و شهرســازی با حضور وزرای دو وزارتخانه روز 
یکشــنبه دهم اسفندماه ۹۹ در ســالن فجر وزارتخانه برگزار شد.به گزارش 
روابــط عمومی  وزارت میراث فرهنگی، در این مراســم که دکتر علی اصغر 
مونسان وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، محمد اسلامی وزیر 
راه و شهرسازی، ولی تیموری معاون گردشگری و محمد راستاد مدیرعامل 
سازمان بنادر و دریانوردی حضور داشتند، مسائل مربوط به همکاری های دو 
جانبه در راســتای تحقق اهداف سند راهبردی توسعه گردشگری و توسعه 
فعالیت های گردشگری ساحلی و دریایی  مطرح شد.مونسان با خوشامدگویی 
به حضار ابراز امیدواری کرد که این تفاهمنامه به پیشــبرد ماموریت های دو 

 وزارتخانه در حوزه دریایی و ساحلی کمک کند.
او با بیان این که در هر سه حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
نقاط تلاقی زیادی با وزارت راه و شهرسازی وجود دارد، افزود: »به طور حتم 
کمک های وزارت راه و شهرسازی می تواند به انجام هر چه بهتر ماموریت ها 
در این ســه حوزه کمک کند. در گذشــته همکاری های خوبی بین این دو 
وزارتخانه وجود داشته که امیدوارم در آینده بیشتر شود.«دکتر مونسان تنوع 
بخشیدن به محصولات گردشگری و خروج از گردشگری تک محصولی را از 
جمله اهداف مورد پیگیری در دولت دوازدهم عنوان کرد و گفت: »در گذشته 
بیشــتر گردشگری تاریخی و فرهنگی مورد توجه بود و با قاطعیت می توان 
گردشگری اکوتوریسم و طبیعت گردی را محصول تلاش ها و اقدامات دولت 
تدبیر و امید دانست.«وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تصریح 
کرد: »استفاده از ظرفیت های طبیعی کشور را در کنار ظرفیت های تاریخی 
و فرهنگی مورد توجه قرار دادیم که مورد توجه گردشگران داخلی و خارجی 
قرار گرفت و موجب ایجاد حجم بالای اشتغال در سراسر کشور و ایجاد نشاط 

در مناطق محروم شد.«
 افزایش تجهیزات دریایی تفریحی مورد توجه سازمان بنادر و 

دریانوردی قرار گیرد
اقدامات انجام شده در حوزه گردشگری کشاورزی و معدن از دیگر نکاتی 
بود که دکتر مونسان در ادامه به آن ها اشاره کرد و گفت: »این تنوع بخشی در 
گردشگری از دغدغه های اصلی و اولویت هایی بود که تحقق پیدا کرده و با توجه 
به ظرفیت بی نظیر کشور در حوزه گردشگری دریا نیز توسعه آن در اولویت 
ماموریت های وزارتخانه قرار گرفته است.«وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی با تاکید بر اهمیت افزایش تجهیزات دریایی تفریحی، بیان کرد: 
»اقدامات خوبی در حوزه گردشگری دریایی در سازمان بنادر و دریانوردی انجام 
شده است. با توجه به پتانسیل های دریایی در شمال و جنوب کشور همچنین 
امکانــات خوبی که در وزارت راه و شهرســازی وجود دارد، می توان موضوع 

تجهیزات دریایی تفریحی را به طور جدی پیگیری و مورد توجه قرار داد.«
 راه اندازی خطوط دریایی بین ساحل و جزایر و بین جزایر

او راه اندازی خطوط دریایی بین ســاحل و جزایر و بین جزایر را از دیگر 
نکات با اهمیت در توسعه گردشگری دریایی دانست و افزود: »آمادگی داریم 
کــه پکیج هایی را هم برای اقامت های شــبانه و هم ترددهای روزانه تعریف 
کنیم. اگر بتوانیم این خطوط را راه اندازی و شناوری های مورد نیاز را تامین 

کنیم علاوه بر موضوع گردشــگری بر کاهش ترافیکی شهرها در ایام پیک 
کمک زیادی می شود.«حمایت از ساخت هتل های دریایی در شمال و جنوب 
و آمدن کروزهای بین المللی از دیگر نکات مورد اشاره دکتر مونسان در این 
جلسه بود که می تواند مورد استقبال گردشگران قرار گیرد و موجب جلوگیری 

خروج ارز از کشور شود.
 حفظ هنر لنج سازی

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی مغفول نماندن هنر 
لنج سازی را نیز به عنوان یکی از دغدغه های وزارت متبوعش مطرح کرد و گفت: 
»هنر لنج سازی در سطح ملی ثبت شده است و این نگرانی وجود دارد که مصوبه 
دولت درباره نوسازی ناوگان دریایی موجب از بین رفتن هنر لنج سازی شود. 
ز این هنر و میراث ملی باید پشتیبانی شود و اگر نیاز به اصلاحی در آیین نامه 
است این کار صورت گیرد.«دکتر مونسان در پایان ابراز امیدواری کرد که با 
این توافقنامه و همکاری دو وزارتخانه شاهد رونق و توسعه گردشگری دریایی 
در کشور باشیم و استفاده از سواحل به عنوان یکی از جذاب ترین بخش های 

گردشگری مورد توجه قرار بگیرد.
 گردشگری دریایی به یک جریان پایدار منجر شود

در ادامه اسلامی با بیان اینکه آن طور که بایسته بوده زمینه برای استفاده 
سازماندهی شده مردم از ظرفیت دریا و سواحل مهیا نشده است، افزود: »مردم 
می توانند با رعایت شــئونات از موهبت دریا و زیبایی های طبیعی اســتفاده 
دلچســبی داشته باشند. ما زیرساخت ها را به گونه ای فراهم نکردیم که این 
شرایط محیا شود.«او کارآمدسازی بنادر و حرکت به سمت بنادر نسل سوم 
را به عنوان اولیت های وزارت راه و شهرســازی در این دوره نام برد و افزود: 
»نقشه راهی برای توسعه بنادر کوچک و بنادر گردشگری همچنین استفاده 
از ظرفیت دریا هم در اشتغالزایی و هم تفریحی آماده کرده ایم. داشتن یک 
برنامه مدون و ســازمان یافته برای پیشــرفت و توسعه سواحل و استفاده از 
تفریحات دریایی موضوعی است که در این مقطع مورد توجه ما قرار دارد.«او 
با اشاره به اهمیت برنامه مدون برای توسعه سواحل و استفاده از دریا، افزود: 
»در این راستا باید انضباط همراه با مسئولیت وجود داشته باشد و گردشگری 
دریایی به یک جریان پایدار منجر شود. با سازوکارهایی مورد نیاز باید مسافرت 
دریایی به عنوان یک وســیله ایمن وپابرجا مورد توجه قرار بگیرد و همواره 
سفر دریایی برقرار باشد.«او با اشاره به دستور کار قرار گرفتن طرح نوسازی 
ناوگان دریایی برای ارتقای  وضعیت کشتی ها و شناورهای کوچک، بیان کرد: 
»مصوبه این موضوع دو ماه قبل در هیئت دولت مطرح شد اما نباید با تبدیل 

شناورهای چوبی به فلزی صنعت لنج سازی از مدار خارج شود. این هنر که 
یک سبقه تاریخی دارد باید در یک چاچوب و الگوی جدید تعریف شود و در 
صنعت گردشگری مورد استفاده قرار گیرد که این موضوع در دستور کار ما 
قرار دارد.«وزیر راه و شهرســازی، کنترل و سامان دهی رفت وآمد شناورهای 
بدون مجوز و شناسنامه، ایجاد مارینا، ایجاد و سامان دهی محیط ها و پلاژهای 
ویژه بر اساس الگوهای سازمان بنادر، طرح جامع پیوند شهر و بندر، را از جمله 
رویکردهای دارای اولویت سازمان بنادر و دریانوردی نام برد و ابراز امیدواری 

کرد با این اقدامت اقتصاد دریا و اشتغال دریا  رونق بگیرد.
 ارتباط تنگاتنگ بین دو وزارتخانه

تیموری نیز به گســتردگی همکاری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی با وزارت راه و شهرسازی اشاره کرد و گفت: »در ایجاد و احداث 
زیرساخت ها ارتباط تنگاتنگی بین این دو وزارتخانه وجود دارد. ماموریت ها و 
خدمات یکی اســت و آن رضایت مســافران و گردشگران است.«او با اشاره به 
اهمیت تنوع بخشی به محصولات گردشگری افزود: »خارج شدن از تک محصولی 
بودن گردشگری همواره مورد تاکید دکتر مونسان بوده است بر همین اساس 
در حوزه گردشگری دریایی برنامه ریزی ها، راهکارها و آسیب شناسی ها انجام 
شده و کمیته ای در این ارتباط شکل گرفته است.«معاون گردشگری تصریح 
کرد: »در گذشته صرفا روی گردشگری تاریخی و فرهنگی و نقاط خاصی برای 
گردشگران ورودی تمرکز شده بود و گردشگری دریایی که یکی از ظرفیت های 
مهم کشور است مغفول مانده بود.«او با اشاره به برنامه هفتم و منویات مقام معظم 
رهبری در خصوص ارتقای ظرفیت گردشگری دریایی بیان کرد: »کمیته فنی 
مشترکی در این راستا تشکیل شده است و  شیوه نامه، نحوه صدور مجوزهای 
گردشگری دریایی، آموزش،تبادل تجربه، مجوز ساخت و سازها از جمله اهداف 
تعریف شده برای این کمیته است.«تیموری همچنین به محول شدن محوریت 
همکاری های گردشگری پنج کشور ساحلی دریای خزر به وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی جمهوری اسلامی اشاره کرد و گفت: »در حال نهایی 
کردن توافقنامه مشترک با وزارت امور خارجه هستیم. قرار است اولین اجلاس 
وزرای گرشگری این پنج کشور ساحلی در استان گلستان برگزار شود.«معاون 
گردشگری گفت: »اگر هماهنگ و با اتکا با ظرفیت های موجود حرکت کنیم در 

بعد بین المللی هم می توانیم موفق عمل کنیم.«
 پتانسیل بالای کشور در گردشگری دریایی

راستاد نیز با ابراز امیدواری که امضای این تفاهمنامه به تقویت گردشگری 
دریایی منتهی شود، افزود: »داشتن 5۸۰۰ کیلومتر نوار ساحلی در شمال و 
جنوب کشور نشانگر پتانسیل بالای کشور در حوزه گردشگری طبیعی دریایی 
اســت. امیدواریم که با همکاری های دو طرفه در زیرساخت ها، تجهیزات و 
امکانات گردشــگری دریایی کمبودی دراین حوزه نداشــته باشیم.«توسعه 
فعالیت  های گردشگری ساحلی و دریایی در قالب طرح  ها و برنامه  های سازگار 
با محیط زیست، ایجاد زمینه های لازم برای همکاری و تبادل دانش و اطلاعات 
و نیز کمک به تولید محتوا به منظور توسعه منابع گردشگری ساحلی و دریایی 
کشور و همکاری در راستای ارتقای فرهنگ استفاده گردشگری از دریا به عنوان 
ابزاری برای افزایش نشــاط اجتماعی، تنوع بخشی به درآمد ساحل نشینان و 

معرفی ظرفیت  های بالقوه و بالفعل دریا از موضوعات این تفاهم نامه بود.

گردشگری دریایی و ساحلی توسعه پیدا می کند
  خبرخبر

 شبکه سازی و ساختارسازی درست، رمز موفقیت کانون های فرهنگی 
هنری مساجد در دوران کرونا است

صالحی در نهمین جلسه شورای سیاست گذاری کانون های فرهنگی هنری مساجد 
با بیان اینکه در دوران کرونا خیلی از مجموعه ها به جای توسعه کار به دنبال حیات 
خود بودند، گفت: کانون های فرهنگی هنری مساجد با آینده نگری که از قبل داشت 
توانست با یک شبکه سازی و ساختارسازی درست نه تنها حیات خود در دوران کرونا 

را تضمین کند، بلکه به توسعه برخی بخش ها بپردازد.
به گزارش روابط عمومی  وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، نهمین جلسه شورای 
سیاست گذاری کانون های فرهنگی هنری مساجد کشور با حضور وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی برگزار شد.در ابتدای این جلسه حجت الاسلام والمسلمین ارزانی رئیس 
ستاد عالی کانون های فرهنگی هنری مساجد با اشاره به اینکه دستور جلسه امروز 
در سه محور طرح ملی ایران قوی، شورای هماهنگی استان ها و حسابرسی است، 
اظهار داشت: امسال متاسفانه به خاطر شیوع ویروس کرونا پایتخت فهما را نخواهیم 
داشت و باتوجه به امتیاز و رتبه های بالای کانون های فرهنگی هنری مساجد استان 
قم این اســتان به صورت دو سال متوالی پایتخت فهما را عهده دار خواهد بود.وی 
در مورد طرح ملی ایران قوی نیز خاطرنشــان کرد: این طرح در حال داوری است 
و کانون ها و نفرات برگزیده نیز همزمان با ۱۸اسفندماه سالگرد تاسیس کانون های 
فرهنگی هنری مساجد معرفی خواهند شد.ارزانی در ادامه روند امتیازبندی و نوع 
فعالیت کانون ها و تفکیک آنها را با جزئیات دقیق از هرکانون از کم ترین تا بیشترین 
و چگونگی این ارزیابی و رصد شفاف آنها را توضیح داد.در ادامه مرتضی طاهریان 
معاون ساماندهی و شبکه سازی کانون های فرهنگی هنری مساجد با ارائه گزارشی 
از فعالیت های کانون های فرهنگی هنری مســاجد و ارزیابی آنها یادآور شد: در دو 
رویداد طرح ملی ایران قوی و پایتخت فهما دو رویکرد انسجام بخشی و کیفیت سنجی 
مدنظر بوده است، در واقع از ابتدای فعالیت این رویدادها یک نگاه شبکه سازی را 
مدنظر قرار دادیم که به تازگی نتایج آن را می بینیم که البته شیوع ویروس کرونا 
قدری فعالیت ما را کند کرد.وی تصریح کرد: سال گذشته ما در لایه های کانون ها 
فعالیت داشتیم اما امسال سعی کردیم در لایه های اعضا بیشتر فعالیت داشته باشیم، 
برهمین اســاس خوشبختانه امســال ۸۷درصد کانون ها در طرح ملی ایران قوی 
همکاری کردند، همچنین پیش از این صدور مجوز کانون ها به صورت دستی بود 
که طبق آمار ۲6هزار کانون با این شکل مجوز گرفتند اما در ۷ماه گذشته توانستیم 
۱۱هزار کانون را به شکل الکترونیکی مجوز بدهیم.معاون ساماندهی و شبکه سازی 
کانون های فرهنگی هنری مساجد در مورد نوع پرداخت سرانه بودجه به کانون ها 
بیان کرد: سرانه بودجه به کانون ها براساس فعالیت آنها خواهد بود، بنابراین تراکنش 
هر کانون می تواند سرانه آن را مشخص کند.در بخش دیگری از این جلسه سعادتی 
معاون فرهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد آماری از روند فعالیت های فرهنگی 
هنری کانون ها در ســال جاری را ارائه داد.در بخش پایانی این جلسه سید عباس 
صالحی با بیان اینکه امسال تمامی مجموعه ها نتوانستند بر توسعه فعالیت های خود 
بیفزایند، گفت: شیوع کرونا باعث شد که تمامی دستگاه ها تنها به فکر حیات کار 
خود باشند. در این میان آن بخش هایی که طبیعت کار آنها فعالیت های اجتماعی 
است همچون حوزه های فرهنگی، هنری و همچنین فعالیت های مسجدی بیش از 

دیگر بخش ها آسیب دیدند.

نحوه برخورد با مشــکلات و تعامل با بازیگران بین المللی از جمله راهکارهای 
مناسب قابل توصیه است. به هر حال باید عوامل ایجادکننده انتظاراتی که اقتصاد 

را معطل نگه می دارد، به حداقل ممکن رساند.
یکی از متداول ترین پرســش های چند ماه گذشته این است که بعد از احیای 
احتمالی برجام چه شرایطی متوجه اقتصاد ایران و نظم و نظام بازارها خواهد شد؟ 
واقعیت این است که اقتصاد ایران سال هاست منتظر تحولات برآمده از متغیرهای 
پیرامونی اســت. به گونه ای که این انتظار و تعلیق به یکی از ویژگی های اقتصاد 
ایران بدل شده است. قبل از امضای برجام، مدت ها، اقتصاد ایران در انتظار امضای 

برجام روزگار می گذراند.
 بعد از امضای برجام، انتظار روزگار ثمردهی برجام از راه رسید. خروج ترامپ 
از برجام نوع دیگری از انتظار را پیش روی ایران گذاشــت و امروز اقتصاد ایران در 
انتظار احیای برجام است. امروز نقش انتظارات در اقتصاد و در ابعاد خرد و کلان 
بر هیچ اقتصاددان و غیراقتصاددانی پوشیده نیست. به عنوان نمونه در اقتصاد خرد 
گفته می شــود که انتظار از افزایش درآمد در آینده بر تقاضای حال مصرف کننده 
تاثیری مثبت دارد. تحلیلی مشابه از انتظار افزایش قیمت کالا در آینده برای تقاضای 
کنونی مطرح می شود. تاثیر اخبار خوب و بد که بر انتظارات تاثیر می گذارد از جمله 
مباحث دیگری است که بازارهای مختلفی ازجمله بورس و ارز را تحت تاثیر قرار 
می دهد. البته بحث انتظارت و تاثیر آن بر متغیرهای اقتصادی در همه اقتصادها 
کم و بیش مطرح است. به عنوان نمونه روابط سیاسی و اقتصادی بین چین و آمریکا 
و تاثیرات این اخبار مثبت یا منفی بر بازارهای داخلی و جهانی را تجربه کرده ایم. 
امروزه و در ســال های اخیر نقش انتظارات در اقتصاد کلان و بازارهای خرد را در 

اقتصاد ایران تجربه کرده ایم.
 از خروج آمریکا از برجام و نقش انتظارات و تاثیر آن بر بازار ارز به ویژه و سایر 
بازارها می توان به عنوان پاشنه آشیل تحولات اقتصاد ایران طی سال های اخیر نام 
برد که تورم بالایی را به اقتصاد ایران تحمیل کرد.  انتظارات طی این مدت شاید 
بالاترین تاثیر را داشــت، به نحوی که اقتصاد ایران را می توان اقتصاد منتظر حال 
حاضــر جهان نامید. وقایع )داخلی و خارجی( مثبت و منفی زیادی اتفاق افتاد و 
اتفاقا هرکدام بر اقتصاد کلان و خرد و بازارهای مهمی چون مسکن، ارز، خودرو، 
طلا، ســکه، اقلام خوراکی و... تاثیر گذاشــت. سوالی که اکنون مطرح است  این 
اســت که انتظارات چند درصد در اقتصاد ایران تاثیر داشــته است؟ و معقول این 
است که چند درصد تاثیر داشته باشد؟پاسخی ابتدایی ولی مهم که می توان ارائه 
کرد، این اســت که احتمالا هرچه نقش انتظارات بیشتر باشد و حساسیت بازاری 
به آن بیشتر باشد مدیریت آن بازار سخت تر است. به عبارت دیگر باید بتوانیم بر 
انتظارات بازیگران اقتصادی )اعم از تولیدکنندگان، توزیع کنندگان، مصرف کنندگان 

و...( تاثیر داشته باشیم.
 انتشار اخبار مثبت ولی بدون پشتوانه هرچند می تواند تسکینی بر بازاری خاص 
باشــد، ولی در طول زمان گسترش اطلاعات واقعی و صحیح می تواند انتظارات را 
به سمت و سویی ببرد که مورد انتظار سیاست گذار نباشد. به همین دلیل اعتماد 
بازیگران اقتصادی نباید از سیاست گذار دچار خدشه شود.به نظر می رسد علاوه بر 
نکته مزبور باید به این موضوع هم اشاره کرد که مبانی تولیدی بازار داخلی کالای 
به خصوص و مورد تحلیل آیا وابسته به مبانی قوی داخلی هست یا خیر؟ این عاملی 
مهم تلقی می شــود. اکثر بازارهایی که وابســتگی بالاتری به ارز و واردات )چه در 
تولید و چه غیرتولید( دارند، به تبع آن انتظارات و شکل گیری آن تاثیری سریع تر، 
زودتــر بر آنها دارد.  احیای احتمالی برجام نیز اثرات خاص خود را در این بازارها 
خواهد داشت. همان طور که گفته شد نباید از سیاست گذار نزد بازیگران اقتصادی 
سلب اعتماد شود. در چنین مواردی توصیه می شود سیاست گذاران به جای اعلام 
سیاست بیشتر به فکر اعمال سیاست های مناسب برای حرکت معقول اقتصاد به 
سمت جلو باشند. یعنی مناسب تر آن است که تا حد امکان میزان وابستگی اقتصاد 

به جای عوامل پیرامونی متوجه ظرفیت های درونی شود.
در پایان لازم اســت به نقش پارامترهــای غیراقتصادی تاثیرگذار بر انتظارات 
در اقتصاد ایران اشــاره کرد که نحوه برخورد با این مشکلات و تعامل با بازیگران 
بین المللی از جمله راهکارهای مناســب قابل توصیه است. به هر حال باید عوامل 

ایجادکننده انتظاراتی که اقتصاد را معطل نگه می دارد، به حداقل ممکن رساند.

مهدی پورقاضی
فعال اقتصادی

دوران طولانی 
انتظار
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تولید  مادرتخصصی  مدیرعامل شــرکت 
بــرق حرارتی گفــت: تا پایان ســال بیش از 
۲3۰ میلیون دلار حواله صــرف بازپرداخت 
منابع ســرمایه گذارانی می شود که واحدهای 
بخار نیروگاه های ســیکل ترکیبی را از طریق 
قراردادهای بیع متقابل احداث کرده اند.به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(،  »محسن 
طرزطلب« در مراســم رونمایی از پروژه های 
سازوکاری صنعت آب و برق با اشاره به اینکه ۹ 
پروژه سازوکاری از سوی شرکت برق حرارتی 
تدوین شده اســت، گفت: پیش از این پروژه 
سازوکاری »بازپرداخت سرمایه گذاری احداث 
بخش بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی« توسط 
وزیر نیرو رونمایی شده و بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته این مهم در بودجه سال آینده نیز 
ادامه خواهد یافت.وی با تاکید بر اینکه تاکنون 
بیش از سه هزار مگاوات از این طریق به ظرفیت 
نیروگاه های کشور افزوده شده است، ادامه داد: با 
توجه به مصوبات مجلس و پیگیری های صورت 
گرفته به منظور بازپرداخت سرمایه گذاری های 
انجام شــده در این بخش تاکنون یک حواله 
۲5 میلیون دلاری بابت سوخت صرفه جویی 
شده دریافت شده اســت.مدیرعامل شرکت 
مادرتخصصی تولید بــرق حرارتی افزود: هم 
اکنون در آستانه دریافت یک حواله ۱56 میلیون 
دلاری هستیم و تا انتهای سال نیز 5۰ میلیون 
دلار حواله جدید نیز دریافت خواهد شد تا از 
این طریق بیــش از ۲3۰ میلیون دلار حواله 
برای بازپرداخت ســرمایه گذاری های صورت 
گرفته در این بخش دریافت کنیم.طرزطلب 

با اشــاره به برنامه این شرکت برای حضور در 
بازار ســرمایه و اســتفاده از منابع موجود در 
این بخش، گفت: در همین راستا شرکت برق 
حرارتی به عنوان نخستین دستگاه دولتی اقدام 
به انتشار اوراق سلف موازی استاندارد به ارزش 
یــک هزار و 35۷ میلیارد تومان کرده اســت 
که این اوراق طی دو مرحله با استقبال بسیار 
خوبی به فروش رسیده است.مدیرعامل شرکت 
مادرتخصصی تولید برق حرارتی خاطرنشان 

کرد: این اقدام مهم ریل گذاری مناسبی برای 
سال های پیش رو خواهد بود تا با اعداد بسیار 
بالاتری بتوانیم بخشی از منابع مورد نیاز تولید 
برق کشور را فراهم کنیم.طرزطلب یادآور شد: 
فروش اموال مازاد نیز یکی از اقداماتی است که 
در چند سال اخیر بنا به دلایل مختلف متوقف 
شده بود، اما امسال با ابلاغ دستورالعمل های 
مربوطه و پیگیری  های مستمر توانستیم 65 
میلیارد تومان اموال مازاد و راکد شرکت را به 

فروش رسانده و ۸5 میلیارد تومان اقلام مازاد و 
راکد بین شرکت های زیرمجموعه را جابجا کنیم.

تولید  مادرتخصصی  مدیرعامل شــرکت 
برق حرارتی خاطرنشــان کرد: در این زمینه 
نیز ریل گذاری مناسبی صورت گرفته تا برای 
سال های آتی بتوانیم با دستورالعمل های تدوین 

شده موجود این اقدامات را پیگیری کنیم.
وی با اشاره به برنامه سازوکاری این شرکت 
برای دســتیابی به راندمان 3۹ درصد در سال 

جاری، گفت: در حال حاضر متوسط راندمان 
نیروگاه های ایران به 3۸.۹4 درصد رسیده است 
که بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته این رقم تا 
پایان سال از مرز 3۹ درصد نیز عبور خواهد کرد.

طرزطلب خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
پروژه های ســازوکاری برون بخشــی مهمی 
همچون مسئله تهاتر نفت و تشکیل  هلدینگ  
شرکت های تولید نیز در دستور کار قرار گرفته 
اســت که امیدواریم با همکاری دستگاه های 
مرتبط با این بخش هر چه سریعتر شاهد به ثمر 
رسیدن این طرح ها باشیم.وی در بخش پایانی 
سخنان خود گفت: وظیفه این شرکت احداث 
نیروگاه تولید برق و بهره برداری و بهینه کردن 
سیستم ها و دستگاه های موجود در این صنعت 
است ولی به عنوان یک شرکت مادر مسئولیت 
بسیار مهمی به منظور رونق و توسعه فضای 
کسب و کار و ایجاد فضای مناسب برای حضور 
هر چه بیشتر بخش خصوصی در عرصه تولید 
برق بر عهده داریم.طرزطلب تاکید کرد: بدین 
منظور سازوکارهایی در دستور کار قرار گرفته 
است تا بتوانیم از این طریق فضای کسب و کار 
را برای حضور بیشتر بخش خصوصی فراهم 
کرده و شاهد تنوع بخشی به تامین منابع مالی 
این حوزه باشیم.مدیرعامل شرکت مادرتخصصی 
تولید برق حرارتی افزود: یکی از فعالیت های 
شــرکت مبحث بنگاه داری، شــرکت داری و 
استفاده از مکانیزم های جدید تعریف شده در 
این حوزه است که با توجه به حجم دارایی ها و 
منابع موجود در اختیار شرکت لازم است این 

اقدامات در پیش گرفته شود.

عرضه و فروش ۷۶۰ هزار برگه گواهي ظرفیت معادل حدود ۷۶۰ مگاوات در بورس انرژي  

 تسهیل شرایط برای ایجاد شرکت های سهامی عام در حوزه معدن

معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي وزیر نیرو با تشریح اقدام هاي صورت 
گرفتــه در چارچوب بورس انرژي گفت: تاکنون عرضه و فروش ۷5۹ هزار 
و 6۰۰ برگــه گواهي ظرفیت معادل حدود ۷6۰ مگاوات به مبلغ ۷ هزار و 

6۱۷ میلیارد ریال در بورس انرژي انجام شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو )پاون(، »محسن بختیار« در 
آئین رونمایي از 35 طرح ساز و کاری صنعت آب و برق که روز یکشنبه به 
صورت ویدئوکنفرانسی و در قالب چهل و سومین هفته پویش #هرهفته-

الف-ب-ایران و با حضور وزیر نیرو برگزار شــد، اظهار داشت: اقدام بعدي 
در چارچوب بورس انرژي، تامین برق مشــترکان صنعتي داراي حجم بالا 
از طریق بورس انرژي است که به منظور تحقق هدفگذاري صورت گرفته، 
تعیین قیمت بــرق در بازار مبادله بدون مداخله دولت و خروج گروهي از 
مشترکان از شمول قیمت گذاري و محول کردن فعالیت خرید و فروش به 

بخش خصوصي و گسترش رقابت و تعیین قیمت برق به صورت رقابتي در 
امور کسب و کار جدید انجام شده است.

بختیار یادآوري کرد: سه اقدام سازگاري در حوزه معاونت برنامه ریزي و 
اقتصادي در هماهنگي با تمامی ارکان وزارت نیرو صورت گرفته که علاوه 
بر تقویت و توسعه بورس انرژي، شامل ارتقاي حقوق مشترکان آب و برق و 
بهبود رویکرد تضمین خرید برق به صورت رقابتي و برگزاري مناقصه است.

وي همچنین با تشریح اقدام هاي انجام شده در خصوص ارتقاي حقوق 
مشــترکان گفت: نسخه جدید آئین نامه عملیاتي تعرفه هاي آب و برق هم 

آماده شده که ابلاغ خواهد شد.
معاون برنامه ریزي و امور اقتصادي وزیر نیرو درباره رویکرد سوم تضمین 
خریــد برق بــه صورت رقابتي و برگزاري مناقصه هم با تشــریح اهداف و 
اقدام هاي صورت گرفته در این چارچوب اظهار داشت: اکنون براي برگزاري 
ناحیه اي خرید تضمیني برق در اسفند امسال توسط شرکت برق حرارتي 

برنامه ریزي هاي لازم انجام شده است.

به گزارش شــاتا، ســعید زرندی در جلسه کارگروه 
تامین مالی گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت، نسبت 
به واگــذاری مجوزها و معادن تعطیــل در اختیار خود 
برنامه ریزی هایــی را انجام داده که برخی از حمایت های 

قانونی را نیاز داشت.
معاون طرح وبرنامــه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: با مصوبه مجلس شورای اسلامی شرایط برای تشکیل 
شرکت های سهامی عام در حوزه معدن از طریق واگذاری 
مجوزها و معادن تعطیل تسهیل شد.وی با اشاره بودجه 
سال ۱4۰۰، تصریح کرد: موضوع مهمی که در بودجه سال 
۱4۰۰ برای تشکیل شــرکت های عام پروژه دیده شده 
موضوع معافیت های مالیاتی اســت که این موضوع می 
تواند مشوق خوبی برای سرمایه گذاران ایجاد کند.زرندی 
توضیح داد: بر این اساس، هرگونه نقل و انتقال دارایی به/

از شرکتهای سهام عام پروژه، صندوق های سرمایه گذاری 
غیر مستقیم و یا صندوق های سرمایه گذاری اعم از پروژه، 
زمین و ساختمان، املاک و مستغلات از پرداخت مالیات 

نقل و انتقال معاف است.معاون طرح و برنامه وزارت صمت 
ادامه داد: در مصوبه مجلس شورای اسلامی تصریح شده، 

وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف است حداکثر ظرف 
ســه ماه پس از ابلاغ این قانون نسبت به مزایده معادن 
شناسایی شده تا پایان اسفند ماه ۱3۹۹، اقدام نماید.وی 
با اعلام اینکه آیین نامه اجرایی این بخش، توسط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تهیه و با تایید شورای عالی بورس 
اجرایی می شود، گفت: باید در سال آینده نقش آفرینی 
بیشــتری درهدایت منابع مالی بانک ها به تولید داشته 
باشــیم.زرندی در ادامه افزود: فرصت هــا و اولویت های 
سرمایه گذاری را تعیین کرده ایم و باید تلاش شود منابع 
بانکی به این ســمت سوق پیدا کند و این سیاست ها در 
تخصیص تسهیلات لحاظ شود.معاون طرح و برنامه وزارت 
صمت تاکید کرد: چه در ابزارهای نوین مثل اوراق گام وچه 
در منابع بانکی باید اولویت های وزارت صمت مد نظر واقع 
شود و این موضوع را حتما در دستورالعمل ها و آیین نامه 

ها لحاظ خواهیم کرد.

امسال ۲۳۰ میلیون دلار حواله در اختیار سرمایه گذاران نیروگاهی قرار می گیرد

ضمانتنامه بانکی استفاده از وام ۱.۲ میلیارد یورویی دولت روسیه برای نیروگاه   
وزیر نیرو با اشاره به دریافت ضمانتنامه بانکی استفاده از وام ۱.۲ میلیارد 
یورویی دولت روسیه، گفت: پروژه نیروگاه ۱4۰۰ مگاواتی سیریک با وام یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون یورویی فدراسیون روسیه اکنون در مرحله اجرا قرار 

گرفته است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »رضا اردکانیان« در ادامه 
آئین رونمایي از 35 طرح ساز و کاری صنعت آب و برق در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: نیروگاه سیریک که در منطقه ای به همین نام در استان هرمزگان 
با ظرفیت ۱4۰۰ مگاوات می بایست ساخته شود، به لحاظ جایگاهی که در 
پایداری شبکه برق جنوب و جنوب شرق کشور دارد، بسیار حائز اهمیت است.

به گفته وی، این پروژه از چند سال پیش با هماهنگی به عمل آمده جزو 
طرح هایی محسوب شد که در گذشته برای استفاده از وام دولتی فدراسیون 
روسیه در اولویت قرار گرفت.وزیر نیرو با اشاره به اینکه منابع مالی لازم برای 
احــداث این نیروگاه ۱4۰۰ مگاواتی حدود یک میلیارد و 4۰۰ میلیون یورو 
است، اضافه کرد: هرچند در سال ۹5 بر اساس یک قرارداد تجاری اقداماتی 
برای شروع این پروژه صورت گرفت، اما با مشکلات و موانع متعدد اداری-مالی و 
غیره مواجه شد.وی گفت: از اول شهریور ماه سال ۹۷ که مسئولیت کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی ایران و روسیه به وزارت نیرو محول شد، این 
طرح هم در کنار ســایر طرح ها برای استفاده از وام دولتی روسیه در اولویت 
قرار گرفت، اما نحوه پیشرفت کار به گونه ای بود که همکاران ما در روسیه نیز 
تلاش داشتند پروژه سیریک زودتر به نتیجه رسیده و اجرایی شود تا از مسیری 
که توسط این پروژه هموار می شود سایر پروژه ها نیز بعد از آن به مرحله اجرا 
برسد.این مقام مسئول خاطرنشان کرد: خوشبختانه امروز ضمانتنامه بانکی 
حسن انجام کار برای استفاده از وام یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون یورویی دولت 
روسیه برای اجرای این پروژه را دریافت کردیم و مابقی آن هم طبق قرارداد 
مربوطه این وام توسط منابع خود ما تامین خواهد شد و امیدواری ما این است 

که با انجام تشریفات مربوطه از سمت ایران هر چه زودتر کارهای اجرایی این 
پروژه به شکل معناداری آغاز شود.

اردکانیان با اشــاره به اهم پروژه های بهره برداری شــده خاطرنشان کرد: 
امروز هفته چهل و سوم پویش #هرهفته-الف-ب- ایران بود که به طرح های 
ســازوکاری صنعت آب و برق اختصاص داشت. از ابتدای سال طرح های این 
صنعت را به دو بخش »ســاخت و ســازی« شامل احداث نیروگاه ها، سدها، 
شبکه های آب و فاضلاب و تصفیه خانه ها و طرح های »ساز و کاری« که بیشتر 
ناظر بر تســهیل در اجرای طرح ها و خدمت رسانی است و سازوکارهایی که 
موجب گردش سریع تر کار، کاهش هزینه ها، افزایش راندمان، بهره وری و نظایر 
آن می شود، تقسیم کردیم.وی با بیان اینکه امروز در مجموع 35 طرح ساز 
و کاری در بخش آب و برق رونمایی شد، اضافه کرد: از این طرح های متعدد 
چند طرح حائز اهمیت است از جمله گردشگری آبی که با همکاری وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی درصدد هستیم با قراردادهایی که 
امضا شده و در حال اجرا است، بتوانیم سایت های بیش از 3۰ سد کشور را در 
اختیار موضوع گردشگری قرار دهیم و سرمایه گذاران با منابع خود بتوانند در 
چارچوب مقررات و ضوابط برای ملاحظات زیست محیطی آب تعیین شده، 

امکاناتی را فراهم کرده تا مردم عزیز بتوانند در فصل های مناســب به شکل 
منظم از آن استفاده کنند.

وزیر نیرو با اشاره به تدوین لایحه جدید برای قانون آب کشور، خاطرنشان 
کرد: این قانون توزیع عادلانه آب که در حال حاضر در کشور اجرا می کنیم، اوایل 
دهه شصت تصویب و ابلاغ شد و همانطور که از اسم آن مشخص است دغدغه 
اصلی آن توزیع عادلانه آب بوده است. اکنون با توجه به افزایش جمعیت، تغییر 
اقلیم، اهمیت حفظ منابع، ملاحظات زیست محیطی و ملاحظات حفاظت منابع 
آب باید این موارد را مد نظر قرار داده و قانونی داشته باشیم که ناظر بر سال ها 
و دهه های پیش رو باشد.وی ادامه داد: کار تدوین این لایحه را بر اساس یک 
نظام مشارکتی آغاز کردیم و به دولت دوازدهم تقدیم شده تا مسیر بررسی را 
سپری و در همین دولت به مجلس تقدیم شود. چون اساس کار به مشارکت 
است پیش نویس این قانون تهیه و در معرض اظهار نظر بوده و همکاران بنده 
با برگزاری جلسات منظم، از همه فعالان و صاحبنظران در سازمان دولت و 
خارج از دولت در دانشگاه ها و مجموعه های مردم نهاد دعوت می کنند تا ما را 

از نظرات خود در این زمان و مقاطع بعدی بهره مند کنند.

 نگرانی برای دریافت مطالبات کشور عراق نداریم
وی در خصوص دریافت مطالبات از کشور عراق نیز یادآور شد: ما در ارتباط 
با اجرای قرارداد صادرات برق کشور عراق و سایر کشورهایی که با آن ها مبادلات 
انرژی داریم هیچگونه مشکلی نمی بینیم؛ البته تاخیرهایی در دریافت منابع 

داشته ایم اما ترتیبات مناسب هم داده شده است.
اردکانیان در پایان اضافه کرد: در همین سفر روز گذشته وزیر امور خارجه 
و رئیس بانک تجارت عراق که طرف پرداخت کننده است نیز حضور داشته و 
جلساتی با همکاران ما داشتند. ما در این قضیه با رعایت مجموعه چارچوب هایی 

که در قرارداد ذکر شده دلیلی برای نگرانی نداریم.

 چرا متقاضیان نمی توانند کارت اعتباری سهام عدالت بگیرند؟  
پیش از این مدیرعامل بانک ملی اعلام کرده بود که ۷۰ هزار کارت اعتباری سهام عدالت از سوی این بانک برای متقاضیان صادر شده است که صدای اعتراض و انتقادات شدید متقاضیان را بلند کرد. بانک ملی در پاسخ به آن ها 
دلیل مشکلات ایجاد شده در دریافت کارت اعتباری سهام عدالت را مربوط به مشکلات فنی و زیرساختی اپلیکیشن مربوطه دانست.  از ۲5 بهمن سالجاری دارندگان سهام عدالت می توانند با مراجعه به اپلیکیشن دو بانک ملی و 
تجارت )ایوا و زمرد( به شکل الکترونیکی و بدون مراجعه حضوری به بانک معادل 5۰ درصد ارزش این سهام را توسط کارت اعتباری دریافت کنند که زمان بازپرداخت این تسهیلات سه ساله است و هیچگونه مدرک یا ضامنی غیر 
از مدارک هویتی نیاز ندارد و سهام عدالت ضامن این وام خواهد شد.در این راستا، مدیر عامل بانک ملی به ایسنا اعلام کرده بود که ۷۰ هزار کارت اعتباری سهام عدالت صادر شده است.  پس از اعلام این خبر، انتقادات و واکنش های 
متقاضیان دریافت کارت اعتباری سهام عدالت مبنی براینکه موفق به دریافت این کارت اعتباری نشده اند و با مشکلات اپلیکیشن های مربوطه دست و پنجه نرم می کنند، شدت گرفت.عده زیادی از متقاضیان دریافت کارت اعتباری 
سهام عدالت می گویند که با هر بار مراجعه به اپلیکیشن بانک ملی با خطا مواجه شده اند و نتوانسته اند اطلاعات خود را ثبت کنند.  یک متقاضی دیگر نیز گفته که در حین ثبت اطلاعات خود با خطای تایید وثیقه مواجه شده است 
درحالیکه این کارت اعتباری طبق اعلام مســئولان نیازی به وثیقه و ضمانت ندارد و فردی دیگری هم می گوید که اپلیکیشــن ایوا هر بار به او اعلام می کند که شــنبه برای ثبت نام مراجعه کند و هر بار در این زمان موفق به ثبت 
اطلاعات و دریافت کارت اعتباری نمی شود.  برخی دیگر از سهامداران عدالت نیز اعلام کرده اند که حضوری به بانک مراجعه کرده اند و موفق به دریافت کارت اعتباری نشده اند، درحالیکه روش دریافت این کارت تنها غیر حضوری 
و از طریق اپلیکیشن های ایوا، بله و شصت بانک ملی و زمرد بانک تجارت امکان پذیر است.  در این زمینه، متقاضیان کارت اعتباری سهام عدالت بدانند که در صورت مواجه شدن با مشکل در زمینه ثبت نام برای کارت اعتباری 
می توانند با مرکز ارتباط مردمی شــرکت سَــداد با شــماره تلفن ۰۲۱۸33۸6 و مرکز ارتباط مردمی بانک ملی با شماره تلفن ۰۲۱64۱4۰ و تلفن ۰۲۱4۲۷3۹۰۰۰ پشتیبانی اپلیکیشن ایوا در شرکت پرداخت الکترونیک سَداد نیز 
تماس بگیرند.علاوه براین، تنها کسانی می توانند کارت اعتباری سهام عدالت خود را از بانک ملی یا تجارت دریافت کنند که این دو بانک  را به عنوان کارگزار سهام عدالتشان انتخاب کرده و در این بانک ها نیز حساب داشته باشند.  

سرمایه گذاری در صنعت برق نیاز به تامین مالی از منابع متعددی دارد که برای 
تحریک آنها لازم است  محرک سرمایه گذاری کشور فعال شود. استفاده از تسهیلات 
صندوق توسعه ملی  مکانیزمی  است که می تواند بخش های دیگر سرمایه گذاری را 
نیز با خود همراه سازد.با نگاهی اجمالی به عوامل تولید، شرایط تقاضا  شدت مصرف 
انرژی، استراتژی رقابت  عوامل تولید و نیز سایر صنایع پشتیبانی در صنت برق ایران  
می توان گفت که راهبردها و نقشه راه توسعه کسب و کارهای صنعت برق ایران 
به پارامترهای متعددی وابســتگی مستقیم دارد که بیان هر یک می تواند نمودار 
فعالیتی این صنعت حساس را مشخص ساخته و افق زمانی آینده را ترسیم کند. 
برپایه آخرین بررسی های صورت گرفته در مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی و نیز 
سندیکای صنعت برق کشور نشانگر آن است که ایران شانزدهمین تولیدکننده و 
نیز هجدهمین مصرف کننده برق جهان است. اما به دلایل مختلف همچنان صنعت 
برق ایران وضعیت نامساعدی را سپری می کند تا جایی که دسترسی به موقع به 
برق به یکی از چالش های فضای کسب و کار تبدیل شده است.بر اساس آخرین 
اطلاعات و آمارهای ارائه شده در پارلمان بخش خصوصی نشانگر آن است که این 
صنعت در آینده نیز با کسری بودجه هزینه ای و سرمایه ای مواجه خواهد شد که 
احتمالا کار را سخت تر نیز خواهد ساخت. البته به خوبی می دانیم که صنعت برق 
ایران به عنوان یک صنعت زیرساختی با چالش های متعددی روبه رو بوده که برخی 
از آنها به صورت مزمن باقی مانده و استمرار آنها موجب شده تا دسترسی به برق 
به یکی از چالش های فضای کسب و کار ایران تبدیل شود و جایگاه ایران در رتبه 
بندی محیط کسب و کار را با تغییر مواجه کند. در این ارتباط و براساس سوابق 
موجود اصلاحات ساختاری مکرر و خصوصی سازی ناکارآمد  اتلاف بالا و بهره وری 
پایین در بخش های تولید  انتقال و توزیع  تداوم کســری بودجه و انباشت بدهی 
وزارت نیرو و رشــد چشمگیر مصرف خانگی برق به ویژه در روزهای گرم سال و 
به طور ویژه و اختصاصی به لحاظ پاندومی  کرونا در روزهای پیک زمستان  شماری 
از مهم ترین مسائل صنعت برق در سالیان اخیر بوده که یکی از علل نمود و تداوم 
آنها  نابسامانی های موجود در اقتصاد صنعت برق کشور بوده و تبیین آن نیازمند 
تجزینــه و تحلیل جریان مالی این صنعت با توجه به عملکرد بودجه وزارت نیرو 
اســت. از طرفی و براساس بررسی های صورت گرفته  با توجه به کسری منابع در 
حوزه سرمایه گذاری نیز باید گفت که برای افزایش ظرفیت سالانه  تولید برق به 
میزان حداقل 5 تا ۷ هزار مگاوات در هر سال بالغ بر 3 تا 4 میلیارد دلار سرمایه 
گذاری جدید نیاز است. این در حالی است که به دلیل کمبود منابع تامین مالی 
پروژه ها توســط دولت  عدم توانایــی ورود بخش خصوصی به این نوع پروژه ها به 
دلیل عدم اعتماد و اطمینان متقابل در تامین نیازهای طرفین و از طرف دیگر عدم 
دسترسی به منابع مالی و فاینانس خارجی و بین  المللی به دلیل شرایط تحریم  
سرمایه گذاری در جهت برق متناسب با نیازها نیست، علاوه بر اینکه بررسی روند 
ســرمایه گذاری در بخش تولید برق در سال های گذشته نشان می دهد این روند 
به صورت کاهنده بوده اســت. بر اساس آخرین اطلاعات و آمارهای ارائه شده از 
سوی سندیکای صنعت برق ایران، جایگاه صنعت برق ایران در اقتصاد ملی شامل 
بیش از ۲ هزار بنگاه های کوچک و متوسط و نیز بزرگ بوده که اشتغال مستقیم 
در مجموع بخش های دولتی و خصوصی را به بالاتر از ۱5۰ هزار ) یکصد و پنجاه 
نفر( در بر گرفته که معادل یک درصد تولید ناخالص داخلی کشور )GDP( و نیز 
بیش از ۱3 هزار میلیارد تومان ارزش افزوده را شامل می شود. در همین ارتباط 
تعداد کل مشترکین در سال ۱3۹۹ حدود 3۷ میلیون بوده که شامل 33 درصد 
خانگی، ۱4 درصد کشاورزی، 35 درصد صنعتی و ۱۸ درصد را سایر شامل مصارف 
عمومی روشــنایی معابر و نظایر آن را در بر می گیرد.اما چالش های اصلی صنعت 

برق ایران را می توان به چهار بخش اصلی تقسیم کرد:
۱-چرخه معیوب اقتصاد برق شامل قیمت گذاری برق  کسری بودجه و کاهش 

سرمایه گذاری
۲-مشکلات پایداری شبکه شامل پایش و نگهداری و تعمیرات تاسیسات  تلفات 

تولید و شبکه برق و الگوی مصرف برق
3-مشــکلات زنجیره تامین و صادرات برق شــامل دسترسی به مواد اولیه از 
صنایع بالادستی  توسعه فناوری و خرید ساخت داخل، کاهش صادرات تجهیزات 

و خدمات فنی و مهندسی
4-نظام حقوقی و قرارداد یک جانبه و ناکارآمد نیز شامل عدم تعدیل قراردادها  

توقف قراردادها و انباشت بدهی به بخش خصوصی
بــا رعایت نکات فوق و چرخه معیــوب اقتصاد برق باید گفت که صنعت برق 
ایران دچار یک جریان نامتعارف اقتصادی شده است. این قیمت گذاری نادرست 
منجر به عدم توازن درآمدها و هزینه شــده و این عدم توازن به کســری بودجه 
دولت و انباشــت منجر شده است و در اثر آن روند سرمایه گذاری در این صنعت 
مهم نیز نزولی شده است.در این حالت صنعت برق ایران به موضوع حائز اهمیت 
دیگری یعنی پایش  نگهداری و تعمیرات اساســی تاسیسات خود نیاز مبرم دارد 
که در کنار این مهم تلفات تولید و شبکه برق را با تعبیه یک نظام سیستمی نرخ 
بالای تلفات برق را در بخش تولید بازدهی نیروگاهی با توجه به عمر ناوگان که 
از اســتانداردهای بین المللی پایین تر بوده و نیازمند اجرای طرح های بهینه سازی 
است. در بخش انتقال و به ویژه بخش توزیع نیز تلفات شبکه بالاتر است. علاوه بر 
دو نکته مهم یاد شده  یکی از چالش های کلیدی صنعت برق اتلاف برق به واسطه 
الگوی ناصحیح توسط مشترگان برق بوده است. این الگوی مصرف منجر به رشد 
تقاضای برق بیش از مقدار اقتصادی موردنیاز اســت. این در حالی اســت که تا 
تغییر الگوی مصرف و اســتفاده بهینه و اقتصادی از منابع برق  رشد تقاضای برق 

متناسب با نرخ رشد توسعه زیر ساخت های برق خواهد شد.

راهبردهای کلید صنعت برق
با توجه به نکات پیش گفته و درک واقعی آنچه که بر صنعت برق می گذرد باید 
گفت که بر اســاس تجارب به دست آمده و نیز مطالعات انجام شده در سندیکای 
صنعت برق ایران که در کمیسیون انرژی اتاق تهران مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفت  لازم است راهبردهای این صنعت در سه بخش اصولی، اصلاح اقتصاد برق  
اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی و نیز توسعه ساخت داخل و صادرات مورد بررسی 
و تجزیه و تحلیل قرار دهیم.الف- راهبردهای اصلاح اقتصاد برق: در این باره لازم 
است اصلاح نظام قیمت گذاری و نیز تامین مالی سرمایه گذاری و همچنین تسویه 
مطالبات بخش خصوصی بعنوان موارد اساسی در این بخش مورد توجه قرار گرفته 
تا مبانی اقتصادی این صنعت اصلاح و به بازدهی مناسب نزدیک شود.ب - راهبر 
اصلاح رژیم حقوقی و قراردادی: با توجه به روند رو به رشــد نظام های قراردادی 
و اجرایــی در فعالیت های مترتب بر ســامانه کلی برق  ضرورت دارد اصلاح رژیم 
حقوقــی  اجرای قرارداد تیپ و حل معضل قراردادهای متوقف شــده مورد توجه 
جدی مسوولان امر قرار گرفته و در اولویت بالاتری نسبت به اصلاح رژیم حقوقی 

و قراردادی صنعت برق ایران اقدام کند.
ج - راهبرد توسعه ساخت داخل و صادرات: همگان شرایط و محدودیت های 
پاندومــی  کرونا و تغییرات پی در پی شــرایط حاکم بر روند تولید و توســعه را 
شــاهد هســتند و پارامترهای اثرگذار بر برنامه های ساخت و توسعه محصولات 
ایــن صنعت را شناســایی کرده اند. در ایــن رابطه و بر پایــه مطالعات میدانی 
و تحقیقات انجام شــده از ســوی ســندیکای صنعــت برق ایران لازم اســت 
ســه اقدام مطالعاتــی و اجرایی برای ســال پیش رو در نظر گرفته شــده تا از 
 این طریق بتوان نســبت به عملیاتی شــدن راهبردهای پیــش گفته اطمینان

 لازم را بدست آورد.

رضا پدیدار
رئیس انجمن سازندگان 

تجهیزات صنعت نفت ایران

دورنمای صنعت 
برق ایران چگونه 
خواهد بود؟



۶

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
یکشنبه  1399/12/17

شماره : 1042

انعقاد تفاهم نامه سه جانبه توسعه صنعت میگو و ماهیان خاویاری
تفاهم نامه سه جانبه توسعه صنعت میگو 
و ماهیان خاویاری بین ســازمان شــیلات 
ایران، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 

استانداری گلستان امضا شد.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت 
جهاد کشــاورزی به نقل از روابط عمومی 
ســازمان شــیلات ایران، در حاشیه سفر 
یکروزه دکتر جهانگیری معاون اول رئیس 
جمهــور و جمعــی از وزرا و مســئولین 
کشوری از جمله دکتر خون میرزایی معاون 
وزیر و رییس ســازمان شــیلات ایران به 
استان گلستان، این تفاهم نامه سه جانبه با 
تخصیص ۱۰ هزار میلیارد ریال برای توسعه 
صنعت میگو و ماهیان خاویاری در جلســه 
ستاد مقاومتی اســتان گلستان، به امضای 

طرفین رسید.
مدیر کل شیلات گلستان در این خصوص 
گفت: این تفاهم نامه با هدف توسعه اشتغال 
پایــدار و افزایــش تــاب آوری اقتصادی با 
استفاده از ظرفیت های طبیعی، اقتصادی و 
اجتماعی استان گلستان و ایجاد مزیت های 
اختصاصی در رسته فعالیت شیلات و آبزیان، 

منعقد شده است.
مهندس ســید جواد قدس علوی افزود: 
براســاس این تفاهم نامه وزارت کار، تعاون 
و رفــاه اجتماعی به اختصاص مبلغ 4۰۰۰ 
میلیارد ریال از منابع در اختیار به توســعه 
صنعت میگو و پــرورش ماهیان خاویاری 

در منطقه گمیشــان، از طریق روش تأمین 
مالی مبتنی بر قرارداد و سایرمنابع متعهد 

شده است.
به گفته وی، همچنین حمایت از توسعه 
مزارع پرورش میگو، توســعه زنجیره ارزش 
میگو و تکثیر و پــرورش ماهیان خاویاری 
در استان گلســتان در همکاری با سازمان 
از توانمندسازی،  شیلات کشــور، حمایت 

تقویت و توسعه تعاونی های آبزی پروری در 
همکاری با ســازمان شیلات و همکاری در 
آموزش مهارتی مورد نیاز در طرح توســعه 
صنعــت آبزیان منطقه گمیشــان، از دیگر 
تعهدات وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی 

در این تفاهم نامه است.
قدس علوی با اشاره به وظایف سازمان 
شــیلات ایــران نیــز در ایــن تفاهم نامه 

خاطرنشــان کرد: براساس بندهایی از این 
تفاهم نامه ســازمان شــیلات ایران نیز به 
ایجاد بستر همکاری نزدیک با وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، به منظور شکل گیری 
نظام توســعه، زنجیره ارزش و ایجاد امکان 
تأمین مالــی مبتنی بر قــرارداد در پروژه 
توســعه صنعتی آبزیان منطقه گمیشــان 

متعهد شده است.

وی گفت: همچنین ســازمان شــیلات 
ایــران در خصوص تکمیل امر تأمین منابع 
بــه میزان 6۰۰۰ میلیــارد ریال به منظور 
اجرایی شدن ایجاد و توسعه صنعت آبزیان 
منطقه گمیشــان نیز همــکاری لازم را به 

عمل خواهد آورد.
مدیر کل شیلات گلســتان، حمایت از 
تشــکیل، گسترش و توســعه فعالیت های 
تعاونی ها در حوزه پرورش آبزیان، حمایت 
از تشــکیل و توســعه تعاونی هایی که در 
زمینه های صادرات، بازاریابی، برندســازی 
و بســته بندی آبزیان فعالیــت می کنند و 
ایجاد نهــاد آموزش نیروی انســانی ماهر 
و متخصــص در حوزه تولیــد و فراوری و 
توســعه بازار محصولات را از دیگر تعهدات 
سازمان شیلات ایران در این تفاهم نامه سه 

جانبه دانست.
قــدس علــوی در پایان از اســتانداری 
گلستان به عنوان طرف سوم این تفاهم نامه 
یاد کرد و اذعان داشت: استانداری گلستان 
نیــز با امضای این تفاهم نامه حمایت خود 
را از توسعه صنعت میگو و ماهیان خاویاری 
اســتان اعلام نمود و متعهد شد در زمینه 
تکمیل منابع به میزان 6۰۰۰ میلیارد ریال 
با همکاری سازمان شیلات ایران، مشارکت 
نماید و با همکاری دیگر دستگاه های اجرایی 
ذیربط در اجرای این تفاهم نامه اهتمام ویژه 

ای را به عمل آورد.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضاب کشور:

 تمامی شرکت های آب و فاضلاب تا پایان سال به سامانه
»مدیریت ارتباط با مشتریان« متصل می شوند

ادامه چالش تامین نهاده های دامی؛ اینبار کُندی حمل و نقل

هدفگذاری برای کسب سهم ۵۰ درصدی بازار داخلی بذر چغندرقند با ارقام ایرانی

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور با اشاره به آغاز فعالیت 
۱5 شرکت در زمان حاضر در سامانه »مدیریت ارتباط با مشتریان« گفت: 
تمامی شرکت های آب و فاضلاب تا پایان سال به سامانهٔ »مدیریت ارتباط 

با مشتریان« متصل می شوند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، »محمدرضا جانباز« 
روز یکشــنبه در آیین بهره برداری از 35 طرح ســازوکاری صنعت آب و 
برق که با حضور وزیر نیرو در قالب هفته چهل و سوم پویش #هرهفته-

الف-ب-ایران برگزار شد، هدف از اجرای طرح های ساز و کاری را ارتقای 
فرایندها و چابک سازی در ارائه خدمات عنوان کرد و اظهار داشت: از طریق 
سامانه »مدیریت ارتباط با مشتریان، متولیان خدمات رسانی به مشترکان، 
مطلع می شوند که درخواست مشترکین چیست و زمینه اتفاقات در کدام 

مناطق و در چه بازه زمانی بیشتر است.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور همچنین کارکردهای 
مختلف سامانه ارتباط با مشتریان را شامل داشبورد حوادث آب، فاضلاب 
و خدمات مشــترکین و بازخورد مشترکین برشــمرد و افزود: بر اساس 
توافق های منعقد شــده با ســازمان هایی اعم از پسُت جمهوری اسلامی، 

اطلاعات مکان محور نیز در این سامانه وارد و عملیاتی خواهد شد.
جانباز در عین حال با تشریح اقدام های انجام شده در چارچوب تاکید 

وزارت نیرو برای توجه بیشــتر به روســتاییان گفت: در قالب این طرحِ 
ســازوکاری و نیز با یکپارچه سازی خدمات شــرکت های آب و فاضلاب 
شــهری و روستایی، سعی کردیم که فرصت بیشتری به بخش روستایی 
بدهیم؛ به نحوی که تعداد مراکز خدمت به روستاییان از 43۹ به ۱۲4۰ 

مرکز در کلیه شهرهای کشور ارتقا پیدا کرد.
وی گفــت: همچنیــن بــا همسان ســازی مدیریــت در بخش آب 
 و فاضــلاب شــهری و روســتایی، ســرعت و کیفیــت خدمات دهی به 

روستاییان افزایش یافت.«
وی همچنین با اشاره به طرح ساز و کاری »شفافیت فرایندها و توسعه 
دولت الکترونیک« گفت در شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، ۲۰ 
دستورالعمل و اسناد همسان تهیه و به استان ها ابلاغ شد که از کارکردهای 

آن، توضیح روند کار و فراهم کردن امکان پایش برای ستاد است.
جانباز همچنین در خصوص پیشرفت های سازوکاری در نظام مدیریت 
دارایی ها اظهار داشت: تلاش شد که با همکاری مؤسسه ملی استاندارد، 
راهنمای مدیریت دارایی ها و سامانه های تأمین آب و فاضلاب تدوین شود 

که اولین نمونه از این نوع در صنعت آب و فاضلاب است.«
وی همچنین با اشــاره به روند طــرح »آب امید« گفت: از حدود ۲6 
میلیون مشــترک خانگی، حدود 4 میلیون مشترک کم مصرف داریم که 
هدف گذاری این طرح است؛ البته ترغیب مشترکان پرمصرف به مدیریتِ 

مصرفِ خود از اقدامات ما خواهد بود.
وی افزود: حدود ۱.۸ درصد حجم مصرف آب، مربوط به مشــترکانی 

است که مشمول این طرح خواهند شد.
جانبــاز در عین حــال اعلام کرد که طبق مصوبــه دولت، در خرداد 
 ســال ۱4۰۰ زمینــه ارائه  گــزارش توجیهــی برای شــورای اقتصاد

 فراهم خواهد شد.

قائم مقام نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی کشور با اشاره به اینکه 
کُندی در حمل و نقل مشکلات زیادی را برای تولیدکنندگان ایجاد کرده 

است، از مسئولان خواست برای این مشکل راهکار موثری بیندیشند.
موسی رهنمایی، قائم مقام نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی کشور 
در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه درخواســت ما از مسئولان وزارت 
جهاد کشــاورزی و سایر دستگاه های مرتبط با نهاده های دامی این است 
کــه به صورت لحظه ای به صنعت دام و طیور کشــور توجه کنند، اظهار 
داشــت: دام و طیور موجودات زنده هســتند و گاهی حتی ثانیه ها برای 

تأمین نهاده ها مهم می شود.
مشکل در تأمین نهاده های وارداتی و افزایش هزینه های حمل و نقل، 
روی علوفه های خشبی نیز تأثیر داشته و قیمت آنها را افزایش داده است 
به عنوان مثال کاه که حدود ۱۸ ماه قبل کیلویی 5۰۰ تومان عرضه می شد 

هم اکنون به کیلویی حدود ۲,5۰۰ تومان رسیده است
وی تصریح کرد: در حال حاضــر دغدغه دامداران و مرغداران تأمین 
نهــاده مورد نیاز برای ایام نوروز اســت به دلیل اینکه در این ایام، حمل 
و نقل و ترددها دچار اختلالاتی می شــود به همین جهت ما از مسئولان 

می خواهیم که توزیع نهاده ها را سریع تر انجام دهند.
رهنمایــی اضافه کرد: هم اکنون 4۰ روز اســت که مــا پول داده ایم 
اما هنوز نتوانســته ایم نهاده مورد نیازمــان را تأمین کنیم که این اتفاق 

خوشــایندی نیست و اگر در ایام نوروز نیز وضعیت به همین شکل باشد 
دچار مشکلات جدی خواهیم شد.

وی با بیان اینکه در حوزه علوفه خشبی )یونجه و ذرت سیلویی( تولید 
در کشــور انجام و برداشت شده است، افزود: ذخیره سازی در این حوزه 
وضعیت نســبتاً مطلوبی دارد اما مشــکل در تأمین نهاده های وارداتی و 
افزایش هزینه های حمل و نقل، روی علوفه های خشــبی نیز تأثیر داشته 
و قیمت آنها را افزایش داده اســت به عنوان مثال کاه که حدود ۱۸ ماه 
قبل کیلویی 5۰۰ تومان عرضه می شد هم اکنون به کیلویی حدود ۲,5۰۰ 
تومان رســیده است.طی 4۰ روز گذشته که نهاده های خریداری شده ما 
به دســتمان نرسیده، ناچار شــدیم این نهاده ها را از بازار آزاد به 3 برابر 

قیمت تأمین کنیم
رهنمایی تصریح کرد: مســئولان از حــوزه واردات تا توزیع و حمل و 
نقل باید شبانه روز پای کار باشند تا کمبودی که ایجاد شده تا حدودی 
ترمیم شــود.وی با اشاره به اینکه کندی در حمل و نقل مشکلات زیادی 
را برای تولیدکنندگان ایجاد کرده اســت، افزود: طی 4۰ روز گذشته که 
نهاده های خریداری شده ما به دستمان نرسیده، ناچار شدیم این نهاده ها 
را از بــازار آزاد به 3 برابر قیمت تأمیــن کنیم.رهنمایی تاکید کرد: ما از 
دولتمردان می خواهیم که تدابیری بیندیشند تا روزهای پایانی سال جاری 
و روزهای ابتدای ســال آینده، تنش کمتری را در حوزه تأمین نهاده های 

دامی شاهد باشیم.
کارد به استخوان دامداران کشور رسیده و در جلساتی که اخیراً داشته 
ایم، دامداران، تشکل ها را به کم کاری در پیگیری حق شان متهم و اعلام 
کرده اند که در صورت تداوم روند فعلی، تجمع اعتراض آمیز خواهند داشت

وی اضافه کرد: کارد به استخوان دامداران کشور رسیده و در جلساتی 
که اخیراً داشــته ایم، دامداران، تشــکل ها را به کــم کاری در پیگیری 
حق شــان متهم و اعلام کرده اند که در صورت تداوم روند فعلی، تجمع 

اعتراض آمیز خواهند داشت.
رهنمایی با بیان اینکه دام و طیور سرمایه هایی است که اگر از دست 
برود، به راحتی جبران نمی شود، گفت: متأسفانه شاهد سوءمدیریت های 
جدی در حوزه توزیع نهاده های دامی هستیم، ارز رفته و نهاده وارد کشور 
شده اما 4۰ روز زمان می برد تا به دست تولیدکننده برسد؛ دولتمردان باید 
بررســی کنند که دلیل این تأخیر در حمل نهاده ها چیست و با خاطیان 
برخورد جدی کنند.وی در بخش دیگری از سخنان خود درباره تخصیص 
ارز 4۲۰۰ تومانی به واردات نهاده های دامی، افزود: اگر دولت بتواند این 
مساله را طوری مدیریت کند که یارانه مذکور وارد سفره مردم شود، ادامه 
تخصیــص ارز 4۲۰۰ تومانی به نهاده های دامی و برخی دیگر از کالاهای 
اساســی اقدام مثبتی اســت اما اگر همچنان بخواهیم شاهد انحرافات و 

فساد در این حوزه باشیم، بهتر است که چاره دیگری اندیشیده شود.

دســتیابی به 5۰ درصد سهم بازار بذر چغندر قند 
کشــور از محل ارقام داخلی در افق ۱4۰۹ هدفگذاری 

شده است.
بــه گزارش پایــگاه اطــلاع رســانی وزارت جهاد 
کشاورزی، رییس موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه بذر 
چغندرقنــد با بیان این مطلب به خبرنگار ما گفت: در 
حال حاضر ۲۰ تا 3۰ درصد بازار بذر چغندرقند کشور 
به ارقام ایرانی و مابقی به ارقام خارجی اختصاص دارد.

داریوش طالقانی در همیــن حال پیش بینی کرد: 
در افــق ۱4۰۹ بــا اصلاح ارقام داخلــی چغندرقند و 
بهبــود کیفیت و عملکرد آن، ۱۰ تــا ۲۰ درصد بازار 
بذر چغندرقند کشــورهای منطقه در اختیار بذرهای 

ایرانی قرار گیرد.
وی افزود: طی پنج ســال گذشــته ارقــام ایرانی 
چغندرقنــد را برای بررســی به منظور صــادرات به 
کشورهایی نظیر چین، ترکیه، آذربایجان، ترکمنستان، 
افغانستان، هند و روسیه ارسال کرده ایم و در بین این 
کشورها، موسسه تحقیقات اصلاح و تهیه بذر چغندرقند 
تجربه صادرات بذر به ترکمنســتان و افغانستان داشته 

است.
طالقانی اظهار داشــت: هنوز برای دستیابی به بازار 
بذر چغندرقند این کشورها فاصله داریم، اما امیدواریم 

با کمک شــرکت های دانش بنیان هــر چه زودتر به 
اهداف مان برسیم.

وی با اشاره به این که اصلاح ارقام چغندرقند توسط 
این موسسه سرعت گرفته است، خاطرنشان کرد: اکنون 
سالانه دو تا سه رقم جدید چغندرقند وارد فهرست ملی 
ارقام کشور می شود و این در حالی است که طی عمر 
این موسسه تعداد ارقام اصلاح شده ۱۰ تا ۱5 رقم مولتی 

ژرم و ۲۰ تا ۲5 رقم منوژرم بوده است.
رییــس موسســه تحقیقــات اصــلاح و تهیه بذر 
چغندرقند، علت ســرعت گرفتن رونــد اصلاح ارقام 

چغندرقند را نیاز بازار کشور دانست.
وی به رقبای سرسخت ایران در حوزه بذر چغندرقند 
اشاره کرد و بیان داشت: در حال حاضر هشت شرکت 
فــرا ملیتی اروپایی در حوزه بــذر چغندر فعالیت می 

کننــد که در ایران نیــز نمایندگی دارند و مایلند بازار 
بذر چغندرقند ایران را در اختیار بگیرند.

طالقانی درباره معرفی ارقام جدید چغندرقند در سال 
جاری نیز گفت: امسال سه رقم جدید معرفی کردیم که 
دو رقم آن بهاره و مقاوم به بیماری های مهم چغندرقند 
اســت و عملکرد تولید شکر آنها در واحد سطح ۲۰ تا 

۲5 درصد بیشتر از ارقام قبلی است.
وی خاطرنشــان کرد: ارقام قبلی چغندرقند ۸ تن 
شکر در هر هکتار تولید می کردند در حالی که این دو 
رقم جدید بهاره بــه نام های نیکا و تارا ۱۰ تا ۱۱ تن 

شکر در هر هکتار تولید می کنند.
طالقانی ادامه داد: رقم جدید هما نیز مناسب کشت 
پاییزه است و این رقم به طور رایگان در اختیار کارخانه 
های قند قرار گرفته که به صورت پایلوت در اراضی خود 
کشت کنند و تفاوت عملکرد این رقم جدید را ببینند.

وی بــا بیان این کــه دانش فنی ســه رقم جدید 
چغندرقند هنوز در اختیار بخش خصوصی و شــرکت 
های دانش بنیان برای تولید قرار نگرفته اســت، گفت: 
پس از معرفی و کشت پایلوت این ارقام توسط کشاورزان 
و کارهای ترویجی در زمینه مزیت های کشــت آن و 
ایجاد تقاضا برای مصــرف، دانش فنی این ارقام برای 

تولید بذر به بخش خصوصی واگذار خواهد شد.

 خرید توافقی زعفران در خراسان جنوبی بیشتر از قیمت بازار است
 مدیر تعاون روســتایی خراسان جنوبی گفت: با توجه به افت قیمت زعفران 
در بازار، خرید توافقی این محصول در مرکز استان با حدود پنج درصد بیشتر از 

قیمت فعلی بازار انجام می شود.
وحید ضیائیان احمدی آغاز خرید توافقی زعفران در خراسان جنوبی خبر داد 
و افزود: در مرحله نخســت این طرح زعفران از نوع دســته در بیرجند به صورت 
توافقی خریداری می شود.وی بیان کرد: قیمت بازار به ازای هر کیلوگرم زعفران 
حدود 6 میلیون و 6۰۰ هزار تومان است اما در مرکز خرید توافقی، زعفران را تا 

هفت میلیون تومان هم خریداری می کنیم.
مدیر تعاون روستایی خراسان جنوبی گفت: همچنین در روزهای آینده تلاش 

می کنیم انواع دیگر زعفران را هم از کشاورزان خریداری کنیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر خرید زعفران توافقی فقط در مرکز اســتان 
انجام می شــود افزود: برنامه ریزی شــده در صورت امکان عــلاوه بر بیرجند در 

شهرستان های قاینات و سرایان هم خرید توافقی انجام شود.
ضیائیان احمدی اظهار داشــت: در مرحله نخست قرار است تا ۱5۰ کیلوگرم 
زعفران از نوع دسته را خریداری کنیم لذا کشاورزان می توانند برای تحویل زعفران 

خود به تعاون روستایی مرکز استان مراجعه کنند.
وی همچنیــن با اشــاره به خرید حمایتی زعفــران و مطالبات زعفران کاران 
گفــت: مجموع مطالبات زعفران کاران در این طــرح 455 میلیارد ریال بود که 
تمام آن پرداخت شده اســت.مدیر تعاون روستایی خراسان جنوبی درخصوص 
خرید حمایتی زعفران اظهار داشــت: امسال سه تن و ۹3۸ کیلوگرم زعفران از 
کشــاورزان هم استانی خریداری شد که با استقبال کشاورزان از این طرح نسبت 

به سال گذشته 65 تا ۷۰ درصد افزایش داشته است.
وی افزود: خرید حمایتی زعفران طبق ابلاغیه وزارت جهاد کشــاورزی در ۲ 
نوع زعفران نگین به مبلغ ۱3۰ میلیون ریال و زعفران پوشــال مرغوب به مبلغ 

۱۱۰ میلیون ریال خریداری شد.

 فرماندار خواســتار توقف ساخت  مسکن ۱۰۰ واحدی غیرمجاز در 
نوشهر شد

 فرمانــدار نوشــهر بر ضرورت برخورد با هرگونه ساخت وســاز بدون پروانه و 
غیرمجاز تاکید کرد و خواستار توقف فوری ساخت پروژه یکصد واحدی واحدی 

بدون پروانه در عرصه جنگلی و جلگه ای بخش مرکزی این شهرستان شد.
سعید یزدانی در جلسه ساخت و ساز غیرمجاز شهرستان گفت : تمامی سازمان 
ها و ارگان های دولتی و نظامی باید برای ســاخت و ســاز دارای پروانه باشند و 
هرگونه ســاخت و ســاز با هر نوع کاربری همچون نظامی، ساختمان دهیاری و 

حتی کتابخانه نیازمند اخذ پروانه است.
وی افزود : قابل قبول نیست که یک نهاد ولو نظامی بدون پروانه اقدام به آغاز 
ســاخت و ســاز یک پروژه ۱۰۰ واحدی در قالب 4 بلوک ۲5 واحدی در عرصه 

جنگلی و جلگه ای در غرب روستای » چلندر « کند.
یزدانی تاکید کرد : باید منابع طبیعی شهرستان هرچه سریع تر با این تخلف 
برخورد کند و دستور توقف ساخت و ساز بدون پروانه در این عرصه ۱۰ هکتاری 

را از مراجع قضایی دریافت نماید.
بررســی های خبرنگار ایرنا نشان می دهد که پروژه مورد نظر در زمین های 
موسوم به ۱۰ هکتاری در حال ساخت است که در اختیار ارتش قرار دارد. چند 
دهه پیش در این عرصه 4۰ واحد با زیربنای هر واحد حدود 5۰ مترمربع ساخته 
شــده بود و به عنوان مجتمع اقامتی بازنشســتگان ارتش استفاده می شد ولی 
از حدود ۲ ماه پیش ســاخت و ســاز در قالب پروژه جدید به تعداد ۱۰۰ واحد 
شروع شــد که هم اکنون ۱5 درصد پیشــرفت فیزیکی دارد.جلوگیری نکردن 
بموقع ســاخت و سازهای غیرمجاز در مازندران به خاطر آنچه که منابع طبیعی 
کمبود نیرو و همکاری نکردن دستگاه های اجرایی دیگر می نامد هر ساله سبب 
تشکیل صدها پرونده قضایی می شود که تا رسیدن به صدور حکم و اجرا گاهی 
چند سال زمان می برد و برای اجرا کنندگان پروژه های غیرمجاز ایجاد حق می 
کند. همچنین تخریب این ســازه ها پس از تکمیل نیز بسته به نوع کاربری هم 
با هزینه ســنگین همراه است و هم سبب ایجاد تنش اجتماعی می شود.رییس 
کل دادگســتری مازندران اخیرا در نشست شورای بیت المال استان بر ضرورت 
پیشــگیری از تغییر کاربری اراضی و ساخت و ساز غیرمجاز تاکید و اعلام کرده 
بود که تنها اجرای هر حکم قضایی تغییر کاربری ۲۰ تا 5۰ میلیون ریال هزینه 
دارد.اسفند ماه امســال تخریب ۲ واحد مسکونی غیرمجاز در روستای » تورسو 
» شهرســتان بابل با این که با حکم قضایی انجام شــد ، تبعات اجتماعی داشت 
که از جمله آن واکنش های گســترده رســمی و غیررسمی در فضای مجازی و 

شبکه های اجتماعی بود.

 ارمنستان عاقه مند به واردات طیور از ایران است
 رئیــس اتحادیه کارفرمایان جمهوری ارمنســتان گفت: علاقه مندیم تا برای 

واردات طیور و جوجه از ایران همکاری های گسترده ای را شروع کنیم.
گاگیک ماکاریان در جمع فعالان اقتصادی تبریز با تاکید بر  توســعه روابط 
اقتصادی و کشاورزی با ایران و آذربایجان شرقی، افزود: در موضوع پرورش طیور 
نیازمند یکسری همکاری ها با جمهوری اسلامی ایران هستیم که در این راستا 
مــی توانیم نســبت به واردات جوجه از ایران اقدام کــرده و همچنین در زمینه 
دامپزشکی و تامین مواد غذایی طیور نیز از امکانات این کشور بهره مند شویم.

وی با بیان اینکه 3۰ درصد گوشت طیور مصرفی ارمنستان در خود این کشور 
تولید شــده و ۷۰ درصد آن وارداتی اســت، اظهار داشت: اگر پیشنهادات خوبی 
در زمینه واردات جوجه یک روزه و گوشت مرغ وجود داشته باشد به طور قطع 

آن را بررسی خواهیم کرد.
ماکاریان با اشاره به اینکه در حال حاضر پنج میلیون قطعه جوجه یک روزه و 
۲ میلیون جوجه ۹۰ الی ۱۰۰ روزه به ارمنستان وارد خواهیم کرد، ادامه داد: از 
همکاری در تاسیس مراکز پرورش طیور و توسعه مراکز نگهداری و پرورش دام 

های بزرگ از سوی ایران در ارمنستان به شدت استقبال می کنیم.
وی تاسیس دامداری های هوشمند و کشتارگاه های جدید را زمینه ای برای 
همکاری دوجانبه بین تبریز - ایروان دانســت و گفت: از سوی دیگر ارمنستان، 
اراضی مستعدی برای پرورش دام هایی چون گوسفند دارد و فعالان اقتصادی می 
توانند دام های خود را در زمین های ارمنستان پرورش داده و سپس به صورت 
زنده و یا ذبح اسلامی به ایران منتقل کرده و یا آن را به دیگر کشورها صادر کنند.

ماکاریان اضافه کرد: از سوی دیگر کارخانه های کنسرو و کمپوت سازی فراوانی 
در ارمنستان فعالیت می کنند که محصولات تولیدی آن ها به کشورهای روسیه، 
آمریکا و کشــورهای اروپایی صادر می شود که در این زمینه نیاز داریم تا مقدار 
محصولات و تنوع آن ها را افزایش دهیم و در این راستا می توان شاهد افزایش 
همکاری ها بوده و از ایران کنسانتره های میوه و یا رب گوجه فرنگی وارد کنیم.

به گفته وی با توجه به عضویت ارمنستان در اتحادیه اوراسیا،  در قالب تفاهم 
نامه های منعقد شده با اتحادیه اروپا، این کشور می تواند 6 هزار و 4۰۰ نوع کالا 

را با مالیات صفر و یا یک سوم مالیات معمول به اروپا ارسال کند.
 ماکاریان حجم محصولات تولیدی ارمنستان برای صادرات را ناکافی دانست 
و اظهار داشت: در حال حاضر  میزان محصولات تولیدی ارمنستان حجم پایینی 
را شامل می شود که در همکاری با ایران می توانیم این مشکل را حل کنیم چرا 

که ایران کارخانه های تولیدی بزرگ با محصولات فراوان دارد.
وی با اشاره به امضای یکسری توافق نامه ها با ایران، یادآور شد: در خصوص 
تولید لیفتراک های برقی، احداث کارخانه تولید آسانسور در ارمنستان و همچنین 

تولید برق از گاز، تفاهمنامه هایی با ایران امضا خواهیم کرد.
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در انتظار تحقق وعده های رئیس جدید
محمــود رضایی -   ایده روز  | انتخابات 
ریاست فدراسیون فوتبال، پس از حدود یک 
سال تأخیر با پیروزی شهاب عزیزی خادم به 
پایان رسید و حالا مهم ترین سؤال نزد هواداران 
فوتبال این است که آیا شروع دوره جدید به 
معنــی تحول در مدیریت فوتبال خواهد بود 
یا قرار است اوضاع طبق روال فاجعه بار قبل 

ادامه پیدا کند؟
ایــن بدبینی عمومی نتیجه اشــتباهات 
و کم کاری های زیادی اســت کــه در ادوار 
قبلی فدراســیون فوتبــال رخ داده، با وجود 
ایــن ناامیدی چاره کار نیســت. فوتبالی که 
تاریخی ترین لحظه اش حماسه ملبورن بوده، 
همیشه باید به جبران و بازگشت خوشبین 
بماند. شروع کار فدراسیون جدید هم می تواند 
ســرآغاز اتفاقات خوب باشــد و به کابوس 

سوءمدیریت ها پایان بدهد.
اولیــن وجه مثبــت این انتخــاب پایان 
بلاتکلیفی فدراسیون است که از زمان استعفای 
تاج شروع شده بود. فوتبال ایران در ماه های 
اخیر سکانداری نداشت و از این بابت آسیب 
زیادی دید. با شروع کار رئیس جدید انتظار 
می رود که تکلیــف موضوعات کلان فوتبال 
زودتر روشن شــود و فوتبال ایران دوباره به 

ریل اصلی برگردد.
اولین مأموریت مهم عزیزی خادم ســر و 
سامان دادن به وضعیت تیم ملی است که در 

شرایط بحرانی قرار دارد. تاج در آخرین پرده 
ریاستش با انتخاب ویلموتس تیم ملی را به 
لبه پرتگاه فرســتاد و در کنار آن زیان مالی 
بزرگی به فدراســیون زد. زمان زیادی تا دور 
برگشت مقدماتی جام جهانی نمانده و احتمالاً 
فرصتی برای تغییرات اساسی نخواهد بود، ولی 
می توان با تدارک بهتر و فراهم کردن بازی یا 
بازی های دوستانه جدید کمک کرد که تیم 

ملی در بهترین شرایط وارد مسابقات شود.

عزیزی خادم در نشست خبری دیروز وعده 
داد که نگاه نو و توســعه گرایی در فدراسیون 
برقرار شــود. او پیش از انتخابات هم برنامه 
مفصلی ارائه کرد و حالا نگاه خانواده فوتبال 
به فدراســیون جدید است که به سمت این 
دورنمای جدید قدم بردارد. البته پیاده  شدن 
این ایده ها نیاز به زمان دارد، ولی در صورتی 
که فدراسیون جدید در کوتاه مدت قدم های 
مثبتی بردارد و نشانه های تحول آشکار شود، 

قطعاً با حمایت رسانه ها و صاحب نظران روبه رو 
خواهد شــد.او دیروز یک بار دیگر گفت که 
در فدراسیون جدید از چهره های متخصص 
اســتفاده خواهد کرد؛ وعده ای که در صورت 
عملی شــدن می تواند چهره فوتبال ایران را 
دگرگون کنــد و اثرات مثبت آن خیلی زود 
آشکار خواهد شد. در سال های گذشته ورود به 
چرخه مدیریت فوتبال نه بر اساس شایستگی 
و تخصص که بیشتر بر اساس روابط تعریف 

می شد و یکی از دلایل نزول و سقوط فوتبال 
همین باندبازی ها بوده است. اگر عزیزی خادم 
بتواند ترکیب فدراسیون را تغییر بدهد و پای 
چهره های لایق تری را به این عرصه باز کند، 
قطعاً اعتبار فدراسیون جدید را افزایش می دهد 

و ثمره آن به همین مجموعه می رسد.
فوتبال ایران در حوزه مدیریت، بازاریابی 
و توســعه نیاز به ایده  های جدید دارد، ولی 
آنچــه هواداران و عموم مردم بیشــتر به آن 
حساسیت نشان می دهند، وجه فنی فوتبال 
و تقویت آن اســت و فدراســیون باید توجه 
ویژه ای به آن نشــان بدهد. عزیزی خادم در 
برنامه هایــش از اضافه کردن یک مدیر فنی 
خارجی به چارت فدراسیون خبر داد و عملی 
شدن این موضوع می تواند کمک بزرگی برای 
پیشرفت فوتبال باشد.انتخاب و جذب چنین 
چهره ای در کوتاه مدت میســر است و ثابت 
می کند که رئیس جدیــد پای حرف هایش 
ایستاده است. انتخابات اخیر فدراسیون بسیار 
فشرده و نزدیک بود و عزیزی خادم کار سختی 
برای رسیدن به صندلی ریاست داشت، ولی 
مأموریت دشوارتر او از امروز شروع می شود و 
حالا توپ در زمین اوســت که بتواند فوتبال 
ایران را گام به گام به جلو ببرد. البته می دانیم 
کــه فوتبال برای تغییر با چه موانع مختلفی 
روبروســت، ولی اگر اراده واقعی برای تغییر 
باشد، می توان انتظار داشت که اتفاقات مثبت 

هرچه زودتر از راه برسند.

فوتبال را با کمک زنان بهتر می کنیم

جودو ایران چگونه تا تعلیق رفت و برگشت؟ 

نایب رئیس زنان فدراسیون فوتبال می گوید باید تغییراتی که مد نظر 
زنان فوتبال و فوتسال است، با کمک آنها ایجاد شود.

 مجمع انتخاباتی فدراســیون فوتبال یکشنبه، ۱۰ اسفند ماه برگزار و 
شهاب الدین عزیزی خادم به عنوان رئیس چهار سال آینده این فدراسیون 
انتخاب شد، همچنین اعضای مجمع با ۷۰ رای شهره موسوی را به عنوان 
نایب رئیس زنان فدراسیون برگزیدند تا جایگزین لیلا صوفی زاده در این 

سمت شود.
موسوی به برخی از برنامه های خود برای فوتبال و فوتسال زنان اشاره 
و بیــان کرد: باید تغییرات مد نظر زنــان فوتبال را ایجاد کنیم. توجه به 
استعدادیابی در سطوح پایه، برگرداندن تیم ملی به رنکینگ فیفا، برگزاری 
منظم مســابقات و لیگ ها، برنامه ریزی در فوتبال ساحلی، توجه به زنان 
داور که با هزینه های بســیار کم زحمت می کشند، برگزاری کلاس های 
حرفه ای تر و آموزش های بیشتر برای مربیان از طریق اعزام آنها به خارج 
از کشور یا آوردن مربیان خارجی به ایران، پرداخت پاداش قهرمانی تیم 
ملی فوتسال و فراهم کردن زمینه های حضور زنان در مسابقات زنان جزو 

برنامه هایی است که باید آنها را دنبال کنیم.
او در مورد پرداخت پاداش قهرمانی تیم ملی فوتســال زنان در آســیا 
گفت: دختران فوتسال دو سال است که مطالبات خود را دریافت نکرده اند. 

همه تلاش خود را می کنم تا در اســرع وقت پرداخت شود، چون زحمت 
کشــیده اند. البته نمی توانم تاریخ دقیقــی اعلام کنم اما هر چه زودتر به 
آنها پرداخت شــود برای من خوشایندتر اســت. به تازگی از مجمع رای 
گرفته ام، باید ابتدا مســتقر شــوم  و پس از هماهنگ تر شدن با شرایط، 
برنامه های اجرایی خود را با قدرت بیشــتری جلو می برم و شما به عنوان 

رسانه خروجی آن را می بینید.
موســوی به لزوم برنامه ریزی برای جلوگیری از تکرار خروج تیم ملی 
فوتبال از رنکینگ فیفا اشــاره و تاکید کرد: تا من در فدراسیون هستم، 
ســعی می کنم مسابقات را مستمر برگزار کنم که این اتفاق تکرار نشود. 

اگر اهمیت فوتبال زنان را بدانیم و برنامه ریزی خوبی داشته باشیم، دیگر 
شاهد خروج آنها از رنکینگ نخواهیم بود.

او در واکنش به مطالبه گری زنان ورزشــکار در زمینه پخش رسانه ای 
مســابقات گفت: این موضوع نیاز به رایزنی های بیشتری دارد. باید طبق 
ضوابط کشــور مذاکرات را انجام دهیم و اگر اتفاق بیفتد که خیلی خوب 
اســت.نایب رئیس زنان فدراسیون در مورد زمان آغاز اردوهای تیم ملی 
فوتســال برای قهرمانی آســیا گفت: مطمئن باشید در اسرع وقت برنامه 
اردوها را مشــخص می کنیم تا بازیکنان با قدرت به مسابقات بروند و باز 

هم فاتح جام شوند.
موســوی در مورد اینکه فوتبال و فوتسال زنان اوضاع خوبی ندارند و 
کار نایب رئیس جدید ســخت است، گفت:  ۲5 سال است که در بخش 
خصوصی و اقتصادی فعالیت می کنم و یاد گرفته ام کارها را در شــرایط 
سخت پیش ببرم. شرایط هیچوقت و در هیچ کجای دنیا ایده آل نیست، 
اگر کاری دشوار را در شرایطی سخت قبول کنیم و آن را به درستی انجام 
دهیم، گل طلایی را زده ایم، بنابراین ترســی از ســختی ها ندارم. کسانی 
هم که در بخش زنان کار می کنند، قول داده اند کنارم باشــند تا با خرد 
جمعــی پیش برویم. می دانم که کار گروهــی خوبی را انجام می دهیم و 

شرایط را بهتر می کنیم.

دادگاه حکمیــت ورزش در حالــی رای به رفع تعلیق جودو ایران داد که 
بررسی شرایط در نزدیک به ۱۸ ماه گذشته نشان می دهد، بهترین تصمیم 
اتخاذ شده است. جودو ایران با رأی ناجوانمردانه فدراسیون جهانی جودو به 
در وضعیت 5۲۹ روز را در وضعیت تعلیق بسر برد. دورانی که جودوکاران ایران 
فرصت حضور در میادین بین المللی را از دست دادند. ولی داستان تعلیق از 
کجا شروع شد.جودو ایران برای حضور در رقابتهای جهانی ۲۰۱۹ توکیو تنها 
یک نماینده داشت. سعید ملایی با هدایت مجید زارعیان 3۱ مردادماه ۱3۹۸ 
عازم ژاپن شــدند تا جودوکار ۸۱- کیلوگرم ایرانی در سالنی به دیدار رقبای 

خود برود که قرار است میزبان مبارزات جودو در بازی های المپیک باشد.

 رقابتهای جهانی توکیو و پرونده ای که باز شد
ملایی ششم شهریورماه در روز چهارم رقابتهای قهرمانی جهان با کسب 
چهار پیروزی و دو شکســت از رسیدن به مدال بازماند. وی بعد از یک دور 
اســتراحت »موتی اشــرف« از مراکش، »کارلوس لوز« از پرتغال و »خسن 
خالمورزایف« از روســیه را شکســت داد و در مرحله یک چهارم نهایی نیز 
»آنتوان فروتر« از کانادا را از پیش رو برداشت. وی در مرحله نیمه نهایی در 
امتیاز طلایی نتیجه را به »متئو کس« نفر چهارم رنکینگ جهانی از بلژیک 
واگذار کرد و در به دیدار رده بندی رفت و در جدال برای کســب مدال برنز 
نیز »لوکا مایسورادزه« از گرجستان بازنده شد و به عنوان پنجمی دست یافت.

 سفر غیر قانونی مایی از ژاپن به آلمان
در جریان این رقابتها که جو ســنگینی در سالن حکمفرما بود، از مبارزه 
سوم به بعد نیروهای امنیتی کنار ملایی حضور داشتند و اجازه نمی دادند حتی 
سرمربی تیم ملی ایران به وی نزدیک شود. در نهایت پس از آنکه نقشه های 
طراحی شده برای رویایی ملایی و نماینده رژیم اشغالگر قدس با شکست وی 
برابر نماینده بلژیک نقشه بر آب شد و اهداف طراحی شده به سرانجام نرسید، 
این جودوکار با مأمور امنیتی و با یک خودروی »ون« بدون اجازه مجید زارعیان 

سرمربی تیم ملی و برخلاف قانون از هتل خارج و به آلمان اعزام می شود.

 اعام تعلیق از سوی فدراسیون جهانی
پس از پایان رقابتهای جهانی فدراسیون جهانی جودو ۲۸ شهریورماه ۹۸ با 
انتشار خبری بر روی سایت خود نوشت: براساس اتفاقاتی که در رقابت های جام 
جهانی توکیو رخ داد فدراسیون بین المللی جودو تصمیم به مقابله با فدراسیون 
ایران گرفت و آن را از تمامی مسابقات تعلیق کرد. فدراسیون بین المللی جودو 
به دلیل اتفاقاتی که در تاریخ ۲۸ آگوست ۲۰۱۹ در آخرین رقابت های توکیو 
برای جودوکار وزن ۸۱- کیلوگرم ایران )سعید ملایی( در رقابت با جودوکار 
رژیم اشــغالگر قدس رخ داد، چنین تصمیمی را اتخاذ کرد. IJFدر خبری که 

منتشر کرد، میراسماعیلی و صالحی امیری را در این مورد مقصر دانست.

CAS شکایت ایران به دادگاه 
تنها چند روز بعد از بیانیه فدراسیون جهانی و با تصمیم مسئولان ارشد 
ورزش کشــور و فدراســیون جودو، پس از بررسی کلیه شرایط و جوانب در 
 CAS نهایت تصمیم به شکایت در دادگاه بین المللی داوری ورزش یا همان
گرفته شــد. این شــکایت در حالی ۱6 مهرماه صورت گرفت که محرومیت 
جودوی  ایران توســط کمیته انضباطی فدراســیون جهانی نیز در پاسخ به 
اعتراض ایران  تأیید شــد. IJF اعلام کرد ایــران تا موقعی که تضمین ندهد 
 که به اساســنامه و فدراسیون المپیک جهانی عمل می کند حق حضور در

 مسابقه های بین المللی را نخواهد داشت.

 تعیین زمان رسیدگی به پرونده
دادگاه حکمیــت ورزش پس از هماهنگی با طرفیــن پرونده تاریخ ۲6 
شهریورماه را برای تشکیل جلسه رسیدگی به پرونده جودو ایران تعیین کرد. 
شرایط کشورها به دلیل شیوع کرونا و محدودیت های سفر، ابتدا پیشنهاد شد 
که جلسه رسیدگی به صورت آنلاین برگزار شود که این موضوع با مخالفت 
جدی فدراسیون جودو مواجه شد و در نهایت تیم دفاع کننده ایران متشکل 
از آرش میراسماعیلی، مجید زارعیان، نصرالله سجادی، محمدرضا داورزنی و 
ساعد وکیل به همراه دستیارش ۲3 شهریورماه با در دست داشتن لایحه ای 

پرمحتوا و با مدارک و مستندات زیاد راهی لوزان سوئیس شدند.

 توافقی که حاصل نشد
جلســه رسیدگی به شکایت فدراسیون جودو جمهوری اسلامی ایران از 
فدراسیون جهانی، بر اساس رأیی که کمیته انضباطی فدراسیون جهانی جودو 
صادر کرده بود، ۲6 شهریور ماه تشکیل و پس از ۹ ساعت برر سی دفاعیات و 
ادله طرفین هیئت داوران 3۰ روز به رؤسای فدراسیون جهانی جودو و ایران 
فرصت داد تا چنانچه بتوانند به توافق و تفاهم دست پیدا کنند. پس از آنکه 
در مهلت تعیین شده بین دو فدراسیون توافقی صورت نگرفت، دادگاه حکمیت 
ورزش با ارسال ایمیلی اعلام کرد که بعد از بررسی پرونده ۲۹ ژانویه رأی نهایی 
را صادر می کند که این کار صورت نگرفت و زمان ۲6 فوریه )هشتم اسفندماه( 

برای آن اعلام شد که بازهم تا ۱۲ اسفندماه به تعویق افتاد.

 جودو به میادین بین المللی بازگشت
در نهایــت دادگاه حکمیت ورزش دوشــنبه ۱۱ اســفندماه با ارســال 
نامــه ای به تهران رأی به نفــع ایران صادر کرد تــا در نهایت تعلیق جودو 
ایران برداشــته و پرونده شکایت ایران از فدراســیون جهانی بسته شود. با 
 ایــن رأی از ایــن پس جودوکاران ایران می توانند در همه میادین رســمی

 حضور داشته باشند.

سرمربی ایرانی تیم ملی تکواندو بلغارستان گفت: اردوی 
مشترک با بهترین تکواندوکاران دنیا تأثیرات بسیار مفیدی 

روی کار فنی تکواندوکاران ما داشت.
فــرزاد ذوالقدری گفــت: تکواندو بلغارســتان اهداف 
بزرگی برای خود ترســیم کرده و به همین منظور پس از 
هماهنگی های لازم و با یک برنامه ریزی دقیق راهی تهران 
شــدیم و این یکی از بهترین برنامه هایی بود که در مسیر 
آماده ســازی تیم ملی برای حضور در مسابقات پیش رو 

طراحی و اجرا شد.
وی افزود: در این مدت تکواندوکاران ما به لحاظ فنی و 
آمادگی جسمانی تغییرات واقعاً محسوسی داشتند. در واقع 
به اهداف از قبل طراحی شده دست یافتیم و این شانس را 
داشتیم که در کنار فنی ترین و با اخلاق ترین تکواندوکاران 
دنیا و مربیان خوب ایران تمرین کنیم. ۲۲ روز تمرین بسیار 
مفید و سطح بالا با بهترین تیم تکواندو دنیا اثرات بسیار خوبی 

داشت که در مسابقات آتی ثمرات آن نمایان خواهد شد.

سرمربی تیم ملی بلغارستان با اشاره به دو دیدار تدارکاتی 
این تیم در تهران اظهار داشت: در مدت زمان حضور در ایران 
با تیم های دانشگاه آزاد و لوازم خانگی کن دیدار داشتیم. روز 

اول خودم بازی کردم که به دلیل آنکه تمریناتم را بعد از یک 
دوره آسیب دیدگی تازه شروع کرده بودم، از عملکرد خودم 
راضی هستم. اما در مورد اعضای تیم در دیدار نخست فقط 

سرگروه تیم مبارزه خوبی داشت. ولی این نتیجه برای تیم من 
طبیعی بود. چرا که برای بار نخست در چنین جوی مبارزه 

می کردند. ولی روز دوم عملکرد بهتری داشتند.
ذوالقدر در مورد ادامه کار تیم ملی بلغارستان گفت: هفته 
آینده که مسابقات آزاد صوفیه را پیش روداریم و بعد از آن 
هم به همراه تیم ملی ایران در شهر وارنا یک اردوی مشترک 
خواهیم داشت. تمرینات ما تا مسابقات قهرمانی اروپا ادامه 
خواهد داشت و بعد از آن یکی دو تورنمنت را پیش رو داریم 
تا با آماگی بالا وارد مسابقات کسب سهمیه المپیک شویم 

و امیدوارم بتوانیم نتایج خوبی کسب کنیم.
وی در پایان با ابراز امیدواری برای میزبانی شایســته از 
تیــم ملی ایران گفت: طبق قراردادی که بین دو طرف به 
امضا رســیده امیداورم در سالهای آتی اردوهای مشترکی 
با تیم های ایران در همه رده های ســنی داشته باشیم و از 
طریق این همکاری موجبات پیشرفت تکواندو بلغارستان 

را فراهم کرده باشیم.

تمرین با بهترینهای دنیا مفید بود

  فکری از استقال جدا شد
محمود فکری پس از جلسه با مسئولان باشگاه استقلال، از سمت سرمربی گری 

این کناره گیری کرد.
 محمود فکری از ســمت سرمربی گری تیم فوتبال استقلال کناره گیری کرد. 
فکری در هفته های اخیر تحت فشار افکار عمومی قرار داشت و پس از شکست 
استقلال مقابل سپاهان، زمزمه های جدایی این مربی جدی تر از گذشته شنیده 

می شد.
در نهایت امروز )سه شنبه( محمود فکری پس از جلسه ای حدودا ۲ ساعته با 

مسئولان استقلال، از این تیم کناره گیری کرد

  مربی باید »عاقل« باشد
مهدی پاشــازاده در توصیف اینکه چرا هدایت تیم قعر جدولی ماشین سازی 
را برعهده گرفته می گوید:»من دیوانه این کارها هستم.« خب البته مهدی پاشا 
از عشــق به فوتبال و خطر کردن حرف می زند که خیلی هم قشــنگ است، اما 
اغلب تیم های موفق دنیای فوتبال مربیان عاقل داشــته اند؛ کســی که شرایط 
خودش و تیمش را بســنجد و اگر احتمال موفقیت بالا بود مســئولیت را قبول 
کنــد. در غیراین صورت تصمیمات نســنجیده منجر به لطمه خوردن همزمان 
تیم و مربی می شــود؛ شبیه آنچه پاشازاده فصل گذشته انجام داد. او وسط کار 
از شــهرداری ماهشهر لیگ دویی به ســپیدرود لیگ یکی رفت و باز وسط راه 
آنجا را هم به مقصد شاهین بوشــهر لیگ برتری ترک کرد. نهایتاً هم با شاهین 

به دسته پایین تر سقوط کرد.

 کنایه خلیلی به وریا روی آنتن زنده
پرســپولیس در حالی در چارچوب هفته شــانزدهم مسابقات لیگ برتر برابر 
سایپا قرار گرفت که سید جلال حسینی کاپیتان این تیم در دقیقه 6 این دیدار 
موفق شد گل برتری سرخ پوشان را وارد دروازه سایپا کند. محسن خلیلی بازیکن 
ســابق پرسپولیس که کارشناس دیدار این دو تیم در برنامه فوتبال برتر بود در 
خصوص گلزنی سید جلال حسینی به سایپا گفت: کاپیتان ما سید جلال برخلاف 

کاپیتان سایر تیم ها، تیم را به حاشیه نمی برد و برای آن گلزنی نیز می کند.

 پیام کارلوس کی روش به مردم ایران
 کارلوس کی روش ســرمربی اســبق تیم ملی در اینستاگرامش به مناسبت 

تولدش پیامی به فارسی منتشر کرد:
از این طریق میخواهم بابت همه حمایت ها و پیام های پر از مهری که همچنان 
میرســند، از بازیکنان و مربیان، از کادری که مرا همیشــه همراهی میکردند، 
مدیران، و البته از هوادارن عزیز تشــکر کنم. این پیام ها مرا سرشــار از افتخار 
میکند. قدردانی عمیق خودم را از همه شــما ابــراز میکنم. با بهترین آروزهای 

سلامتی و شادی! خیلی ممنون.

 حسینی: گل زدنم اتفاقی است
 کایپتان پرســپولیس می گوید بازی ها در نیم فصل دوم سخت تر است. سید 
جلال حســینی، کاپیتان پرسپولیس پس از پیروزی این تیم مقابل سایپا اظهار 
کرد: همیشه نیم فصل دوم بازی ها سخت تر است. سایپا در این بازی خوب عمل 

کرد ولی خوشبختانه سه امتیاز بازی را گرفتیم.
او درباره گل زنی مقابل ســایپا و این که آیا در هر بازی به فکر گل زنی است، 
گفت: کاری که می توانیم بکنیم روی ایستگاهی هاست که جلو می رویم. شرایط 

بازی ها حساس است و گل زنی من اتفاق می افتد.
بازیکن پرسپولیس درباره مشکلات مالی این باشگاه توضیح داد: قول داده اند 

که قبل عید به ما پرداختی داشته باشند و ان شاءالله این اتفاق بیفتد.

 پرسپولیسی ها خوشحال؛ مغانلو فردا امضا می کند
در حالی که چند روز قبل خبر از توافق  نهایی شــهریار مغانلو با پرسپولیس 
رسانه ای شده بود اما ماجرای مبلغ رضایتنامه این بازیکن  همچنن محل اختلاف 
دو باشگاه پرسپولیس و سانتاکلارا بود. با این حال گفته می شود این اختلاف حل 
شده و پرسپولیسی ها امروز قرار است مبلغ رضایتنامه این بازیکن را به حساب 
باشــگاه پرتغالی واریز کنند تا مهاجم ایران این تیم را به خدمت بگیرند. پس از 
واریز شــدن این مبلغ مغانلو راهی تهران خواهد شد. البته گفته می شود او قرار 

است فردا به صورت الکترونیکی قرارداد خود را امضا کند.

 صیادمنش: مربی من در زوریا مثل شفر خیلی مراقبم است
مهاجم جوان ایرانی تیم زوریا عنوان کرد با ویکتور اسکریپنیک رابطه خوبی 

دارد.
 به نقل از سایت ملیت، ستاره جوان ایرانی تیم زوریا این هفته ها با عملکرد 
خوب خود توانســته مورد تمجید رســانه ها قرار گیرد. این هفته زوریا توانست 
شاختاردونتسک را در خانه خود شکست دهد که بازیکن ایرانی پاس گل زیبایی 
داد که باعث شــد به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شــود و رســانه های 
اوکراینی نیز با تمجید از این بازیکن جوان او را ستاره آینده دار تیم ملی فوتبال 

ایران خطاب کنند. 
زوریا باید فردا در یک چهارم نهایی جام حذفی اوکراین برابر ورس قرار گیرد 
و باید دید صیادمنش که در هفته های اخیر عملکرد خوبی داشته است، در این 

دیدار به میدان خواهد رفت یا نه.
اللهیار در مصاحبه اش و در رابطه با جا افتادن در تیم زوریا گفت: مربی تیم 
ویکتور اسکریپنیک از من بسیار راضی است. او مانند مربی قدیمی من وینفرید 
شــفر از من مراقبت می کند. من رابطه بسیار خوبی با هم تیمی هایم دارم و در 
واقع دوستی بسیار خوبی در تیم وجود دارد. من در تیم خیلی جا برای پیشرفت 
دارم و تمام تلاش خودم را می کنم تا بتوانم رضایت کادرفنی را بدست بیاورم و 

به پیشرفت خود در تیم زوریا ادامه دهم.
این بازیکن ایرانی از زمان پیوستن به تیم زوریا اوکراین توانسته است 3 گل و ۲ 
پاس گل ثبت کند که از جمله گلزنی برابر تیم لسترسیتی در لیگ اروپا بوده است.

 علی کریمی: به دنبال قهرمانی در جام امیر قطر هستیم
هافبــک ایرانــی الدحیل تاکید کرد که آنها به دنبــال قهرمانی در جام امیر 

قطر هستند.
بــه نقل از الرای، الدحیل یکی از شــانس های اصلــی قهرمانی در جام امیر 

قطر است.
الدحیــل که علی کریمی را در اختیار دارد بــرای صعود به نیمه نهایی باید 

الشمال را از پیش رو بردارد.
علــی کریمی قبل از این بازی گفت: می خواهیــم ناکامی خود را در دیدار 
فینال برابر الســد در جام حذفی جبران کنیم. به هیچ وجه قصد نداریم که در 
این مرحله حذف شویم و یک شگفتی خلق شود. نهایت تمرکز خود را روی این 

دیدار گذاشته ایم و تنها به دنبال پیروزی هستیم.
او ادامه داد: جام امیر قطر تنها جامی است که برای ما در فصل جاری باقی 
مانده اســت و به همین خاطر نمی خواهیم که به راحتی آن را از دســت دهیم. 
الشمال حریف آسانی برای ما نخواهد بود. این تیم در دور قبل با حذف اف سی 
قطر دســت به شــگفتی زد و ما دوست نداریم که شگفتی سازی این تیم ادامه 
داشته باشد.کریمی در پایان درباره تفاوت بازی در الدحیل با اف سی قطر گفت: 
اهداف و انتظارات در دو تیم بسیار بالا است. بازی کردن در الدحیل متفاوت با 
اف سی قطر است.کریمی در نیم فصل نخست پیراهن اف سی قطر را برتن کرد 

که بعد از درخشش در این تیم راهی الدحیل شد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  : مهدی محرری ، زهرا 
جعفری ،سیدمحمد قیصری ،فاطمه 

صغری حجازی امیری، محمود رضایی
 |  سازمان آگهی ها : مصطفی 

عبدالملکی 
 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  ابتدای 

خیابان آزادی، کوچه جنتی، پاک ۷  
 | کد پستی ۱4۱۸9-4۳۷۵۳
 |  تلفن و  نمابر : ۶۶۵۶۳۸۳۰

   | سازمان آگهي ها: ۶۶۵۶۳۸۳۰ 
 | چاپ :نگار نقش 
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واقعا چرا به شمال نمی روید؟
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امام علی علیه السام:

بوا إلیَ الّل بتَِوحیدِهِ، وطاعَةِ مَن أمَرَکُم  تقََرَّ
أن تطُیعوهُ، ولا تمُسِکوا بعِِصَمِ الکَوافِرِ، ولا 
شادِ  یجَنَح بکُِمُ الغَيُّ فَتَضِلّوا عَن سَبیلِ الرَّ

باِتبّاعِ اوُلئِکَ الَّذینَ ضَلّوا وأضَلّوا...
با یگانه داشتن خداوند و فرمان بردن 
از کسی که شما را به فرمان برداری از 
او امر کرده است، به خداوند، نزدیک 

شوید و به ریسمان های کافران چنگ 
مزنید و ] مواظب باشید که [ اغواگری 
ها شما را به کج راهه نبرد، که در آن 

صورت، با پیروی از آنان ـ که گم راه و 
گم راه کننده اند ـ از راه راست، گم راه 

می شوید. 
مصباح المتهجّد : ص ۷۵۶ ح ۸4۳ 

 دلار                           24۶,۶۱۰ 
 یورو                          29۷,9۰۰ 
 پوند انگلیس             ۳۵۱,4۶۰
 درهم امارات               ۶۸,9۱۰   
 لیر ترکیه                    ۳۳,۵۰۰
 سکه امامی          ۱۰۸,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۰4,۵۰9,۰۰۰
 نیم سکه              ۶2,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه               ۳9,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۳,۰۰۰,۰۰۰
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فناوریفناوری
      اردیبهشت ماه نسخه ها الکترونیکی می شوند

دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات در نشست خبری اعلام نتایج دور 
ششم ارزیابی دولت الکترونیکی گفت: از اردیبهشت ماه نسخه ها الکترونیکی 
می شــوند. رضا باقری اصل با اشــاره به نحوه ارزیابی سامانه ها اظهار کرد: 
ســامانه ها در ۲3 پروژه ارزیابی می شوند و 45 روز پیش سازمان فناوری 
اطلاعات، ســازمان اداری استخدامی و برنامه و بودجه این بخش را ارزیابی 
کردند.باقری اصل درباره طرح نسخه الکترونیکی تصریح کرد: اجرای طرح 
نسخه الکترونیکی به صورت پایلوت اجرا شده است و بیش از ۲۰ هزار مرکز 
غیردولتی به این سامانه وصل شده اند و برای اتصال کلینیک ها، بیمارستان 
ها و مراکز ســلامت دولتی به ســامانه نسخه الکترونیک تلاش می کنیم تا 
بیمه ها از اردیبهشــت ماه هیچ پرداختی بدون نسخه الکترونیک به مراکز 
ســلامت نداشته باشــند.وی با تأکید بر اینکه بیمه تکمیلی تا آخر سال به 
ســرویس های پایه درمان متصل می شــود و موضوع کپی اسناد رفع می 
شود، به نقش بخش خصوصی در این حوزه اشاره کرد و گفت: وقتی بخش 
غیردولتی مشارکت نداشته باشد، کیفیت کم می شود که در تلاش هستیم  
اپراتورهای دولت هوشــمند را به رسمیت بشناسیم تا همه احراز هویت ها 
توسط بخش خصوصی انجام شود.دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات درباره 
اتصال بانک ها به دولت الکترونیک گفت: اجرای دولت الکترونیک از سوی 
رئیس جمهور سه بار به بانک مرکزی در سه مصوبه ابلاغ و در جلسه نوزدهم 
شــورا نیز به این موضوع تأکید شده است.باقری اصل ادامه داد: مهمترین 
موضوع الکترونیکی شدن اسناد و دریافت نکردن کپی مدارک است و عین 
بخشنامه را رئیس کل بانک مرکزی به بانک ها ابلاغ کرده است در حالی که 
دستورالعمل های داخلی بانک ها باید اصلاح شود و امیدواریم بانک مرکزی 
دســتورالعمل ها را اصلاح کند. وی افزود: اصلاح تبصره ذیل ماده۹۱ آیین 
نامه مقابله با پولشــویی اصلاح شده و احراز هویت غیرحضوری به رسمیت 
شــناخته شده است. البته قرار بود پوزها شناسه دقیق داشته باشند و ۸,5 
میلیون پوز  به مراحل آخر رسیده اند تا هیچ پوز ناشناسی نباشد و امکان 
اخذ مالیات وجود داشته باشد.باقری اصل تأکید کرد: سرویس تضامین بانکی، 
تطبیق کدملی با شماره شبا که کمکی به کسب و کارها است، فرآیند انسداد، 
آزادسازی حساب ها و تطبیق تعداد حساب های افراد الکترونیک شده است 
و قوه قضاییه کارهای خوبی انجام داده است.وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر 
انتخابات شوراهای کلانشهرها خاطرنشان کرد: انتخابات الکترونیک ۲5 حوزه 
دارد و یک فرایند رای الکترونیک اســت که باید شورای نگهبان تأیید کند. 
در این دوره در هشت کلانشهر مورد آزمایش قرار می گیرد تا در انتخابات 
دوره های بعدی امکان ورود داشته باشیم.در ادامه امیر ناظمی معاون وزیر 
ارتباطات و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات در این جلسه با اشاره به نحوه 
همکاری قوه قضاییه و نیروی انتظامی گفت: یک ماه پیش با قوه قضاییه توافق 
شد استعلام سوء پیشینه به صورت الکترونیکی انجام شود و در قوه قضاییه 
نیز عزم جدی برای انجام آن وجود دارد. در چند ماه گذشــته از جلســات 
آنلاین دادگاه ها رونمایی کردیم و آیین نامه مربوط به آن تهیه شده است . 
رئیس سازمان فناوری با بیان اینکه بخشی از خدمات قوه قضاییه قرار شده 
با اپلیکیشن دولت همراه انجام شود، تصریح کرد: در حال حاضر  برخی از 
سرویس ها با سازمان های دولتی الکترونیکی رد و بدل می شود به عنوان 
مثال حوزه ثبت شــرکت ها که اطلاعات شرکت داران، سهامداران و هیأت 
مدیره بر اساس شناسه شرکت ها اجرا   می شود که سازمان امور مالیاتی را 
هم مشــمول است.وی با بیان اینکه در دو سال گذشته هر روز یک خدمت 
دولتی به الکترونیکی تبدیل شــده است ولی این خدمات بین دستگاه های 
حاکمیتی الکترونیکی است و سرویس دریافتی برای شهروندان بسیار پایین 
است، افزود: هم اکنون در شبکه ملی تبادل اطلاعات بیش از ۹۸۰ خدمت 
دولتی الکترونیکی شــده است و تا الکترونیکی شدن ۱4۰۰ خدمت فاصله 

زیادی نداریم و بیش از ۷۰ درصد راه را طی کرده ایم.

      خسارت غفلت شهروندان
بحث مهمی که در شــرایط فعلی با آن روبه رو هســتیم، کرونای جهش 
یافته است که بیش از پیش بر نگرانی ها افزوده است. ما خیلی نگران افزایش 
تعداد بســتریان نیستیم به این دلیل که فاصله زمانی ابتلا تا بدحال شدن 
خیلی کمتر است. نگرانی دیگر ما در این برهه گروه سنی کمتر از ۱۰ سال 
در اســتان تهران اســت که  از درصد ابتلای کلی در تابستان ۲ تا 3 درصد 
به نزدیک ۱۰ درصد رســیده است که عامل نگرانی ماست. باید گفت عامل 
آلودگی در حال حاضر به سنین پایین تر بخصوص زیر ۱۰ سال کشیده شده 
است.بیشــترین نگرانی ما تعداد بستری های این موج جدید است که ایجاد 
شده است. در ویروس جهش یافته فاصله زمانی ابتلا تا درگیری بیشتر است 
و همچنین ســرعت سرایت آن. به عنوان مثال یک کارمند در بخش مالی 
یک بیمارســتان به ویروس جدید مبتلا شــده بود و با توجه به اینکه بقیه 
کارمندان از ماسک استفاده و پروتکل های بهداشتی را رعایت می کردند ولی 
همگی این کارمندان به کرونای جدید مبتلا شده اند. متأسفانه باید بگوییم 
ســرعت انتقال این ویروس در رستوران ها و جمع های د وستانه و خانوادگی 
بســیار بالاست. نکته بعدی این سؤال مطرح می شــود که مردم در سطح 
جامعه باید چه نکاتی برای پیشگیری از ابتلا به ویروس جهش یافته رعایت 
کنند. تفاوت از نظر ملاحظات بین ویروس جهش یافته و غیر جهش یافته 
وجود ندارد و همان رعایت نکات بهداشتی و ایمنی، فاصله گذاری اجتماعی، 
پرهیز از ســفرهای غیرضروری است ولی نکته ای که وجود دارد، این است 
که توصیه می کنیم با  نزدیک شــدن به فصل جدید و به دلیل ازدحام در 
بازار و خیابان ها و فعالیت دوره گردها و دستفروش ها که در سطح پیاده روها 
بساط خود را پهن می کنند، باید عامل بسیار خطرناکی برای انتقال ویروس 
دانست. یکی دیگر از اماکنی که باید خیلی به آن توجه کرد، آرایشگاه های 
زنانه اســت که به دلیل سرپوشــیده بودن و ازدحام جمعیت سرعت انتقال 
ویروس بشدت بالاســت. از دیگر اماکن میادین میوه و تره بار و فروشگاه ها 
و وســایط حمل و نقل شهری است که در سرایت ویروس بسیار تأثیرگذار 
اســت. اما پاشنه آشیل ما این است که هر چقدر ما پروتکل تهیه و منتشر 
کنیم بی توجهی برخی از هموطنان کار را برایمان ســخت می کند. اگر آنها 
رعایت و عمل نکنند، در واقع این پروتکل ها و پیشگیری از ویروس بی نتیجه 
می ماند. در رابطه با خیز چهارم کرونا در اســتان تهران باید بگویم کماکان 
تعداد ابتلا و مراجعه ســرپایی ها در این چهار هفته بالاتر رفته است.  نکته 
دیگر طبق بررسی های انجام شده از هفته گذشته تا این هفته دو درصد از 
میزان رعایت فاصله گذاری اجتماعی در شــهر کاهش یافته است. میانگین 

رعایت پروتکل ها در تهران از میانگین کشــوری پایین تر است و مردم باید 
رعایت کنند. در رابطه با ســفرهای نوروزی هم تدابیری بر اساس وضعیت 
اســتان ها اتخاذ خواهد شــد. در مورد بیمارســتان ها و مراکز درمانی باید 
بگویــم این مراکز آمادگی کامل را در ایام نوروزی دارند. فعلًا کمبود تخت 
نداریم. تجهیزات کامل اســت و واکسیناســیون کادر درمان در حال انجام 
اســت. اما موضوع قابل توجه در تهران این است، افرادی که در مشاغل ]به 
لحاظ فیزیکی[ فعال حضور دارند میزان ســفرهای درون شهری شان بسیار 
بالاست. به عنوان مثال یک فرد از غرب تا شرق تهران می رود و بازمی گردد 
و این مسیر احتمال ابتلا یا سرایت را افزایش می دهد. این جابه جایی ها یکی 
از عوامل پرخطر محســوب می شود. رصد این سفرهای درون شهری برای 
افراد مبتلا نقشــه خطری را ایجاد می کند. در کل به مردم توصیه می کنیم 
پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند و از سفرهای درون شهری و مراجعه 

به نقاط پرتردد و پرتجمع پرهیز کنند.

   ایجاد 2۳ هزار شغل جدید در استان قم با سرمایه گذاری ۳هزار 
میلیاردتومانی ستاد اجرایی فرمان امام

تفاهمنامــه ای به ارزش 3۰۰۰ میلیارد تومان بین ســتاد اجرایی فرمان 
امام و اســتانداری قم، برای اجرای طرح های اشتغالزایی، احداث مسکن و 
احیای کارخانه های تعطیل شده امضا شد. محمد مخبر رئیس ستاد اجرایی 
فرمان امام و اســتاندار قم، تفاهمنامه همکاری برای اجرای 4هزار طرح به 
ارزش 3۰هزار میلیارد ریال در زمینه اجرای طرح های عمرانی، ا شتغالزایی، 
دانش بنیان و حمایتی امضا کردند که از این محل طی سه سال ۲3 هزار شغل 
در استان قم ایجاد خواهد شد.مخبر گفت: اولویت ستاد رفع مشکل بیکاری 
و ایجاد اشــتغال در مناطق محروم است.وی افرود: ۲6۰۰ میلیارد تومان از 
ایــن بودجه صرف ایجاد طرح های خرد و خانگی، طرح های اجتماع محور و 
دانش بنیان خواهد شــد و 4۰۰ میلیارد تومان هم صرف احیای کارخانه ها 
و بنگاه های اقتصادی نیمه تعطیل و تعطیل شــده خواهد شد.بهرام سرمست 
استاندار قم نیز در این مراسم گفت: حضور دکتر مخبر و مدیران ستاد اجرایی 
فرمان امام در هر اســتانی، موجب برکت و آبادانی بوده و خوشــحالیم که 
باحمایت این دوســتان، بزودی شاهد موجی از تحول و محرومیت زدایی در 
قم خواهیم بود.در ادامه این سفر یک روزه، عملیات اجرایی احداث بزرگترین 
کارخانه »تولید پارچه چادر مشکی« در قم با سرمایه گذاری ۱۱3۰۰میلیارد 
ریالی ستاد اجرایی فرمان امام آغاز شد. با راه اندازی این مجموعه ضمن ایجاد 
۲۰۰۰ شغل مستقیم و غیرمستقیم، سالانه ۱۸ میلیون مترمربع چادرمشکی 
تولید و واردات این محصول پرکاربرد کاهش قابل توجهی پیدا خواهد کرد.آغاز 
عملیات احداث ۱۸۰۰ واحد مسکونی پروژه برکت در پردیسان، بهره برداری 
از ۸۰۰ طرح اشتغال  اجتماع محور بنیاد برکت با سرمایه گذاری ۸۲4 میلیارد 
ریالی و ایجاد ۲4۰۰ شغل، اهدای بسته های معیشتی، جهیزیه و نوشت افزار 
بــه خانواده های نیازمند به ارزش ۱۰6 میلیارد ریال و دهها طرح عمرانی و 
اقتصادی از دیگر بخش های سفر یک روزه رئیس ستاد اجرایی فرمان امام بود.

دراین سفر همچنین با حمایت بنیاد برکت ستاد اجرایی، چهار کارخانه 
تولیدی »تیزسنگان، قم آلیاژ، تفلون کرامت و صنایع غذایی شیرین آفرینان 

خورشی« احیا و زمینه اشتغال ۲۰۰۰نفر در آنها ایجاد شد.

    وزیر میراث فرهنگی:تکلیف ســفرهای نوروزی ۱۶ اســفند 
معلوم می شود

 وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی گفت: قرار است در 
نشست روز شنبه ۱6 اسفند ماه ستاد ملی کرونا پس از بحث و تبادل نظر 
درباره ســفرهای مدیریت نشده و انبوه، شیوه نامه جدیدی در این خصوص 
مصوب شود.علی اصغر مونسان در حاشیه بهره برداری سه طرح گردشگری در 
کاشان با یادآوری ضربه شدید کرونا در یک سال گذشته به صنعت گردشگری 
افزود: با وجود این فعالان و ســرمایه گذاران حوزه گردشگری همچنان پویا 
و فعــال تلاش می کنند، به طوری که طرح هــای این بخش به طور مرتب 
افتتاح می شود.مونسان درباره برنامه های وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی برای عید نوروز گفت: نشستی با حضور نمایندگان وزارت 
کشور، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و سایر اعضا در کمیته اجتماعی 
و امنیتی ستاد ملی کرونا برگزار شد و به طور مفصل درباره سفرهای نوروزی 
بحث و تبادل نظر و دغدغه ها مطرح شد. وی تصریح کرد: صنعت گردشگری 
فقط شامل اقامتگاه و هتل نمی شود، بلکه چرخه بزرگی را شکل می دهد و 
کسب و کار همه صنف ها و شمار زیادی از مردم از رونق گردشگری بهبود 
می یابد. وزیر میراث فرهنگی با بیان اینکه در بخش  تورهای گردشــگری و 
سفرهای مدیریت شــده نوروزی در صورت رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
دوران کرونا از ســوی مردم مشکلی وجود ندارد، افزود: تنها دغدغه موجود 
مربوط به سفرهای مدیریت نشده و انبوه است که برای صنعت گردشگری 
هم عایدی ندارد. ســه طرح گردشگری شامل ۲ اقامتگاه سنتی و یک هتل 
روز سه شــنبه در آیینی با حضور علی اصغر مونســان وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی در کاشان به بهره برداری رسید.به گزارش ایرنا، 
بــا بهره برداری از ایــن طرح ها در مجموع با ســرمایه گذاری 5۱۷ میلیارد 
تومان، اشــتغالزایی افزون بر ۱5۰ نفر و افزوده شدن ۱6۰ تخت به ظرفیت 
اقامتی کاشان، این ظرفیت به ۲ هزار و 6۸5 نفر با اشتغال یک هزار و ۲۰3 

نفر ارتقا یافت.

   نخستین محموله واکسن کرونا وارد مسجدسلیمان شد
 نخســتین محموله واکســن کووید۱۹با تلاش دانشــگاه علوم پزشکی 
جندی شاپور اهواز، وارد بیمارستان ۲۲بهمن این شهرستان شد و به ۲5نفر 
از کادر پرستاری و پزشکی که دربخش کرونا فعالیت دارند، تزریق شد.دکتر 
شایسته شمی پور، رئیس شبکه بهداشت و درمان مسجدسلیمان با اعلام این 
خبر به »ایران« گفت: از آنجا که کادر درمان بخش کرونا از ابتدای شــیوع 
این بیماری با ازخودگذشتگی تلاش می کنند تا بیماران مبتلا به کووید۱۹را 
درمان کنند و به  لحاظ ارتباط مستقیم با این بیماران وظیفه حکم می کند 

که ابتدا کادرپزشکی واکسیناسیون شوند.
وی دربخــش دیگری از صحبت های خود با اعــلام این مطلب که این 
واکسن روسی طی دو مرحله تزریق افراد را تا 3۰/۹۱ درصد درمقابل کرونا 
مصون نگه می دارد، افزود: مدیریت و معاونت دانشگاه علوم پزشکی دانشگاه 
جندی شاپور اهواز در تلاش هستند که با وارد شدن این واکسن به دانشگاه 

کل جمعیت خوزستان را واکسیناسیون کنند.

این روزها دیگر استارتاپ ها جزو کسب و کارهایی هستند که جای پای خود 
را در کشور باز کرده و در اقتصاد دیجیتال نقش بازی می کنند؛ اما استارتاپ ها 
چه میزان در دولت یازدهم و دوازهم رشد کرده است و چه عواملی باعث شد تا 
شاهد رشد استارتاپ ها در دولت یازدهم و دوازدهم باشیم. مسئولان و کارشناسان 

در این باره به »ایران« می گویند.

وجود ۵ هزار استارتاپ نتیجه توسعه زیرساخت
مهدی محمدی دبیر ستاد اقتصاد دیجیتال و هوشمند سازی معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری اعتقاد دارد که در کل تعداد شرکت های دانش بنیان، 
شرکت های خلاق و استارتاپ ها پیش از دولت یازدهم و دوازدهم زیر عدد ۱۰۰ 

بود و می توان گفت در این دولت بود که تمام این بخش ها رشد کرد.
محمدی با بیان اینکه کارها را تقریباً از صفر شروع کردیم، گفت: اکنون تعداد 
شــرکت های دانش بنیان نزدیک به 6 هزار، شرکت های خلاق به عدد ۱4۰۰ و 
استارتاپ ها نزدیک به 5 هزار رسیده که تمام اینها در طول نزدیک به ۸ سال انجام 
شده است.وی افزود: رشد استارتاپ ها و دیگر بخش ها مانند شرکت های دانش 
بنیان و... در این دولت طبیعی بوده است چون توسعه زیرساخت های مخابراتی 
شــبکه های ارتباطی3G و 4G در کشور، در این دولت رخ داد. از سوی دیگر 
تلفن همراه هوشمند در دنیا توسعه یافت و همین عوامل باعث شد که استارتاپ ها 
بســرعت شــکل بگیرند و همین اتفاق را ما نیز د رکشورمان با استفاده از تلفن 
همراه هوشمند شاهد بودیم البته در کنار آنها نباید حمایت های خوبی هم که 
دولت در این سال ها ار استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان کرد، نادیده گرفت.

فرانک ابوالمعصوم مدیر پروژه پایش تجارت الکترونیکی ایران نیز گفت: اگر 
بخواهیم اعطای اینماد )نماد اعتماد الکترونیکی( را برای رشــد کسب و کارها 
ملاک قرار دهیم، باید گفت که نماد اعتماد الکترونیکی فعالیت خود را از سال ۸۹ 
آغاز کرد و تا سال ۹۲ تعداد اندکی از کسب و کارها برای احراز هویت مکانی و 
اعتماد خریداران اقدام کرده بودند اما این عدد از سال۹3 روند رشد به خود گرفت.

ابوالمعصوم افزود: طبق آماری که وجود دارد تا پایان نیمه اول ســال ۹۹ در 
مجموع ۷5 هزار و ۸۲۷ اینماد به کســب و کارها اعطا شده است. اینماد طبق 
آمارهای موجود در مرکز توســعه تجارت الکترونیکی در سال ۹3، ۲۷۹ درصد 
رشد را نشان می دهد. این رشد در سال های۹4 و ۹5 به ترتیب 66 و 63 درصد 
بود و تقریباً به اشــباع رســید به صورتی که در سال ۹6 با 5 درصد رشد منفی 

هم روبه رو شدیم.
وی در ادامه گفت: آمار دریافت اینماد نشــان می دهد که در ســال ۹۷، 35 
درصد و در سال ۹۸، ۹ درصد رشد را شاهد بودیم و البته در نیمه اول سال ۹۹ 
هم شــاهد رشد ۱۱ درصدی اینماد بودیم و اینها همه نشان می دهد که کسب 
و کارهای مجازی تجارت الکترونیکی در دولت یازدهم و دوازدهم شکل گرفته 
و رشــد یافته است.مدیر پروژه پایش تجارت الکترونیکی ایران معتقد است که 
این رشد در این سال ها به عوامل متعددی مانند رشد زیرساخت های راه اندازی 
کسب و کارها، ارائه اینماد از حداقل 5 روز به چند ساعت، رسیدگی به شکایات 

و... برمی گردد.

دولت تدبیر و امید حامی استارتاپ ها
رضا الفت نســب، عضو هیأت مدیره کسب و کارهای مجازی نیز اعتقاد دارد 

کسب و کارها پیش از سال ۹۱ در کشور اندکی شکل گرفته بودند اما بعد از این 
سال و با اعطای اینماد به کسب و کارها و به رسمیت شناخته شدن استارتاپ ها 
در کشــور، رشد در این حوزه آغاز شد اما بیشــترین رشد کمی و کیفی را در 
دولت های یازدهم و دوازدهم شاهد بودیم و به قدری این رشد در این دولت تدبیر 

و امید مشهود است که پیش از آن شاهد چنین رشدی در این عرصه نبودیم.
الفت نسب گفت: علت رشد کسب و کارهای مجازی و استارتاپ ها در دولت 
یازدهم و دوازدهم به توسعه زیرساخت های تلفن همراه، افزایش سرعت اینترنت 
و رونق شــبکه های اجتماعی در جهان و کشور ما برمی گردد.وی با بیان اینکه 
دو نهاد معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و وزارت ارتباطات بخصوص 
آذری جهرمی از حامیان سرسخت استارتاپ ها هستند، افزود: تلاش های این دو 
نهاد باعث شد در این ۷ سال و اندی رشد استارتاپ ها و کسب و کارهای مجازی 
شــدت بگیرد و در این راســتا با طرح های خوب و مثبتی که راه اندازی کردند، 
توانســتند از این بخش حمایت کنند.این فعال کسب و کارهای مجازی اعتقاد 
دارد با وجود تمام کاســتی هایی که در این سال ها وجود داشت، از نظر کمی و 
کیفی اســتارتاپ ها بخوبی رشد کردند و حتی اتحادیه کسب و کارهای مجازی 
نیز در این دولت پایه گذاری شــد و اعضای این اتحادیه هم اکنون از مرز ۲هزار 
عضو گذشته است.الفت نسب گفت: البته مشکلات و موانعی در این مسیر وجود 
دارد؛ به عنوان مثال در بخش خرده فروشی آنلاین هنوز حجم پایین است و در 
بهترین حالت به دو درصد رسیده که امیدواریم این دسته از مشکلات نیز با توسعه 
زیرساخت ها و... رفع شود.عادل طالبی، رئیس انجمن فروشگاه های اینترنتی شهر 
تهران نیز معتقد اســت بین سال های ۹۱ تا ۹۸ استارتاپ ها و کسب و کارهای 
مجازی بســرعت شکل گرفته اســت و به جرأت می توان گفت که این رشد در 

دولت یازدهم و دوازدهم اتفاق افتاده است.
طالبی گفت: حتی در دوره اول دولت آقای روحانی، سرمایه گذارهای داخلی 
و خارجی به سمت استارتاپ ها سرازیر و شتابدهنده ها در این سال ها فعال شدند 

و به شکل گیری و ادامه کار استارتاپ ها کمک کردند.
این فعال اســتارتاپی در ادامه گفت: در سال های ۹۲ تا ۹۸ دو نهاد معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری و وزارت ارتباطات از استارتاپ ها حمایت کردند و 
اینها در رشد این بخش مؤثر بود. از سوی دیگر سازمان نصر کشور هم با برگزاری 
الکام استارز و تبلیغ برای سرمایه گذاری در این بخش نقش مثبتی در رشد آنها 
ایفا کرد. از ســوی دیگر منتورها به خوبی با نشر کتاب های این حوزه به جوانان 
در راه اندازی اســتارتاپ ها کمک کردند و اگر در دوسال اخیر تحریم ها تشدید 
نمی یافت و کماکان سرمایه ها به سمت استارتاپ ها می رفت، اوضاع بهتر می شد.

وی اعتقاد دارد که از سال ۹۸ رشد استارتاپ ها در کشور کند شد که علت 
آن هم تشدید تحریم، وجود مشکلات و ناامیدی و کاهش شدید سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی در حوزه استارتاپ ها بود.استراتژیست کسب و کارهای آنلاین 
گفت: اگر بخواهیم میزان کاهش رشد استارتاپ ها از سال ۹۸ به بعد را ببینیم 
برگزاری الکام استارز از سوی نظام صنفی رایانه ای کشور به درستی مؤید این امر 
است، چرا که بیش از ۹۰ درصد از استارتاپ هایی که در دور اول این رویداد حضور 
داشتند در رویداد سال ۹۸ نبودند.طالبی افزود: اما باید گفت در همین دو سال 
هم اســتارتاپ هایی که بین سال های ۹۱ تا ۹5 به ثبات رسیده بودند توانستند 
نه تنها دوام بیاورند بلکه رشــد هم کردند و حتی شرایط کرونا نیز به توسعه و 
رشــد آنها کمک کرد ولی اســتارتاپ هایی که در دو سال اخیر با رفتن سرمایه 

به سمت بورس و سکه و... تورم با عدم جذب سرمایه، با مشکل روبه رو شدند.
وی اعتقاد دارد تنها بخشی که در این سال ها خیلی جدی گرفته نشد بحث 
رگولاتــوری بود با اینکه دولت تســهیلگری و تلاش کــرد تا در این بخش هم 
عملکردی قابل قبول داشته باشد اما آنچنان که باید می شد، اجرایی نشد.طالبی 
گفت: به عنوان مثال دولت به دســتگاه های خود ابلاغ کرد که استارتاپ ها را با 
شکایت فیلتر نکنند و سعی کنند با تعامل مشکلات را حل کنند ولی در عمل 
این اتفاق به خوبی اجرایی نشد و هنوز دستگاه ها از استارتاپ ها شکایت می کنند 
و آنها فیلتر می شــوند.طالبی به تعدد مجوزها هم اشــاره کرد و افزود: امیدوارم 
در مدت باقی مانده از دولت تعدد صدور مجوزها برای اســتارتاپ ها و کســب و 
کارهای مجازی رفع شود. رگولاتوری موانع را کاهش دهد تا آنها بتوانند به کار 

خود ادامه دهند.

توسعه زیر ساخت ها در دولت تدبیر و امید رشد استارتاپ ها را رقم زد

مغز تکامل یافته ی انسان ها که نیازمند انرژی است باعث می شود ما بیشتر 
از سایر موجودات کالری مصرف کنیم. اما به نظر می رسد این موضوع در مورد 

نوشیدن آب صادق نباشد.
به نقل از ســاینس آلرت، مطالعات جدید نشــان داد که بــدن ما به طرز 
شگفت آوری در مقایسه با نخستی سانان میزان مایعات کمتری در روز مصرف 
و دفع می کند. محققان دریافتند به طور متوســط انســان ها روزانه ســه لیتر 
یــا ۱۲ لیوان آب مصرف و دفع می کنند در حالی که شــامپانزه ها، بونوبوها و 
گوریل ها تقریبا دو برابر این میزان مصرف می کنند. این نتایج غیرمنتظره بود 
زیرا انســان ها ۱۰ برابر بیشتر از شــامپانزه ها غدد ترشح کننده عرق دارند و 
از تمامی میمون ســانان فعال ترند بنابراین انتظار می رود آب بیشتری از دست 
بدهنــد نه کمتر. حتی هنگامی که دمای هوای بیرون از خانه، اندازه ی بدن و 
سطح فعالیت در نظر گرفته شد انسان ها همچنان میزان آب کمتری برای حفظ 
ســلامتی نیاز داشتند. نویسندگان این مقاله می گویند: انسان ها در مقایسه با 
سایر میمون سانان گردش آب و مصرف آب کمتری داشتند. این موضوع نشان 
می دهد که انسان تباران اولیه به گونه ای راهی برای حفظ مایعات بدنشان پیدا 
کردنــد تا بتوانند از جنگل های بارانی به مکان های خشــک تر بروند اما اینکه 

چگونه این کار را انجام دادند هنوز مشخص نیست.
هرمان پونتزر)Herman Pontzer( نوسنده ی ارشد مقاله و انسان شناس 
تکاملی از دانشگاه دوک توضیح می دهد:توانایی زندگی بدون آب حتی به میزان 
کم برای انسان های اولیه مزیت بود زیرا آن ها به سمت مکان های خشک برای 

زندگی می رفتند.
در این تحقیقات محققان میزان گردش آب روزانه ی ۷۲ میمون سان را به 
وسیله ی »آب دو بار نشان دار شده«)doubly labelled water( حاوی 
هیدروژن سنگین و اکسیژن-۱۸ در باغ وحش ها و جنگل های استوایی بررسی 
کردنــد. این روش به محققین کمک می کرد تا متوجه شــوند چه میزان آب 
از نوشــیدن و خوردن جذب شــده و چه میزان توسط دفع و عرق خارج شده 
اســت. آن ها نتایج را با 3۰۹ انســان که همان نوع آب نوشیده بودند مقایسه 
کردند این گروه از انســان ها سبک های زندگی گوناگونی داشتند و برای مثال 

کشاورز، شکارچی و کارمند بودند.
میزان آب مصرفی به انرژی حتی در افراد ساکن در اکوادور که میزان قابل 
توجهی آب به دلایل فرهنگی می نوشــند با سایر افراد یکی است و در حدود 

۱.5 میلی لیتر برای هر کالری مصرفی.
چنین یافته هایی نشــان می دهد که در برهه ای از زمان پاســخ بدن انسان 

به تشنگی تنظیم شده تا میزان کمتری آب برای هر کالری مصرف شود.
میمون ســانان جنگل های استوایی بیشــتر آب دریافتی خود را از غذاهای 
گیاهی به دســت می آورنــد و می توانند روزها و هفته ها بدون نوشــیدن آب 
زندگی کنند اما انسان ها تنها سه روز بدون نوشیدن آب زنده می مانند. شاید 
علت آن کم آب بودن غذاهای مصرفی باشــد. این موضوع اهمیت مصرف آب 

توسط ما را بیشتر می کند.
علت دیگری نیز می تواند وجود داشته باشد و آن بینی انسان هاست که به 
نظر می رســد باعث کاهش از دست رفتن آب در هنگام تنفس می شود. وجود 
حفره های بیشتر در بینی باعث می شود آب فرصت بیشتری برای خنک شدن 

پیدا کرده و به جای آن که توسط بازدم خارج شود در بینی بماند.
پونزر می گویــد: هنوز معماهای زیادی برای حل وجود دارد اما چیزی که 
مشخص است این است که بدن انسان به وضوح در حال صرفه جویی در مصرف 
آب است. فهمیدن آنکه بدن چگونه این کار را انجام می دهد قدم بعدی است.

این مقاله در مجله ی Current Biology به چاپ رسید.

بدن انسان در مصرف آب صرفه جویی می کند


